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شتر کاغذ در بن بست شازاد
 چرا دیروز در شهرستان ها توزیع نشدیم؟ همین صفحه

طلاق 38 میلیارد دلاری، بازگشت مهناز 
افشار، کارگاه بازیگری ترلان پروانه  صفحه 08

 استقلال و پرسپولیس
وضع کدام بهتر است ؟

ارزیابی دارو ندار دو تیم پایتخت تا این موعد
از نقل و انتقالات  صفحه 11 را بخوانید

توزیع عادلانه درد و درمان 
راهنمای استفاده از طرح های مختلف بیمه تکمیلی

و پرداخت قسطی هزینه هایش صفحه 04 را بخوانید

تابستان داغ موسیقی پاپ
روزهای درخشش علیرضا طلیسچی و مهراد جم و 

مهدی احمدوند در مارکت موسیقی پاپ  صفحه 03

تصور کنید که بخشی از سرمایه خود را به یکی از بانک های کشور 
سپرده اید و در ازای آن 20درصد سود می گیرید. یعنی اگر امروز 
100میلیون تومان در حساب ســپرده خود قرار دهید، طی یک 
سال 20 میلیون تومان سود دریافت خواهید کرد و ارزش سپرده 
شما سال آینده همین موقع به 120 میلیون تومان خواهید رسید. 
آیا در این صورت طی یک سال شما ثروتمندتر خواهید شد؟ واضح 
است که میزان پول شما افزایش خواهد یافت اما مشخص نیست 
که آیا قدرت خرید سرمایه شما هم افزایش یابد. به بیان دقیق تر، 
ابتدا باید ســنجید که آیا قدرت خرید 100میلیون تومان امروز 

بیشتر است یا 120میلیون تومان یک سال بعد. 
برای مثال اگر قصد دارید در نهایت با این پول خودرو بخرید، طی 
یک سال آینده ارزش اسمی پول شما 20درصد بیشتر خواهد شد 
و اگر طی همین مدت بهای خودرو کمتر از20درصد رشــد کند، 
خودرویی که شما در سال آینده می توانید با 120میلیون تومان 
بخرید بهتر از خودرویی اســت که امروز می توانید با100میلیون 
تومان بخرید. در نتیجه سپرده گذاری در بانک برای خرید خودرو 
هوشمندانه به نظر می رسد، هرچند که یک سال باید صبر کنید. 
اما اگر ارزش اسمی پول شــما 20درصد بیشتر شود و در همین 
مدت قیمت خودرو مثلا 50درصد افزایــش یابد، خودرویی که 
شما امروز می توانســتید با 100میلیون تومان بخرید سال آینده 
150میلیون تومان قیمت خواهد داشت، در نتیجه 120میلیون 
تومان شما برای خرید آن خودرو کفایت نخواهد کرد. نرخ تورم در 
واقع به همین سوال پاسخ می دهد و می سنجد که قیمت کالاها 
و خدمات )از خودرو و مســکن گرفته تا حمل و نقل و بهداشت و 
آموزش( در یک بازه زمانی مثلا یک ســاله به طور متوسط چقدر 
رشد کرده اند یا به بیان دیگر، قدرت خرید پول ملی چقدر کاهش 
یافته است. اگر نرخ تورم سال آینده همین موقع کمتر از 20درصد 
باشد، قدرت خرید سرمایه شما در بانک )با احتساب سود( افزایش 
خواهد یافت اما اگر نرخ تورم بیشتر از 20درصد باشد، شما عملا 
ثروتمندتر نشده اید، حتی اگر پول بیشتری داشته باشید. به بیان 
دیگر، ارزش اسمی پول شــما افزایش یافته اما ارزش واقعی آن 
کاهش یافته است. در واقع سود اسمی بانک ها، اطلاعات چندانی 
در مورد تغییر ارزش پول به شما نمی دهد، بلکه باید سود واقعی 

را در نظر بگیرید که تفاوت میان سود اسمی و نرخ تورم است. 
اما نرخ تورم سال آینده همین موقع چقدر خواهد بود؟ تا آنجا که 
به داده های بانک مرکزی مربوط می شود، ما حتی نمی دانیم که 
همین حالا نرخ تورم چقدر است چرا از بانک مرکزی انتشار برخی 
داده های اقتصادی از جمله تورم را از آبان  ســال گذشته متوقف 
کرده است )پیش تر در روزنامه نوشتیم که هرچند محرمانه نگه 
داشــتن برخی داده های اقتصادی در دوران نبرد اقتصادی قابل 
درک است اما حکمت عدم انتشار نرخ تورم توسط بانک مرکزی 
چندان قابل فهم نیســت(. اما خوشبختانه مرکز آمار همچنان به 
انتشار داده های مربوط به شــاخص قیمت کالاها و خدمات و در 
نتیجه نرخ تورم ادامه  می دهد. بنابر داده های مرکز آمار ایران، نرخ 
تورم 12ماهه در خرداد ماه امسال 37درصد بود اما برای مقایسه 
نرخ تورم با نرخ سود بانکی بهتر است که نرخ تورم نقطه به نقطه را 
در نظر بگیرید، به این معنی که قیمت کالاها و خدمات نسبت به 
زمان مشابه در سال گذشته چقدر رشد کرده است. در این صورت، 
نرخ تورم در خرداد ماه حدود 49درصد اســت. برآورد نرخ تورم 
در سال 139۸ کار چندان ساده ای نیســت و نیازمند محاسبات 
نسبتا پیچیده ای اســت اما با یک حساب سرانگشــتی و البته با 
توجه به تاثیر دور قبل تحریم ها بر نرخ تــورم )مانند تورم بالای 
20درصدی سه سال نخست دهه 90( می توان گفت که نرخ تورم 
در سال 139۸ متاسفانه به میزان قابل توجهی بیشتر از 20درصد 
خواهد بود. اما چاره ای نیست جز اینکه هنگام تصمیم گیری های 
اقتصادی مانند سرمایه گذاری، این حدس و گمان های نه چندان 

خوشایند را هم در نظر بگیرید. 

نرخ تورم سال آینده چقدر خواهد بود؟

ستوندوشنبه
آرشپورابراهیمی

پراید و تیبا همچنان بر تخت سلطنت
با پایان یافتن بهار و انتشار آمارهای تولید خودروسازان مشخص شده دو خودرو 

نسبتا ارزان قیمت سایپا  کماکان پرفروش ترین خودروهای بازار ایران هستند صفحه 06

  یادداشت/ علی مزینانی 

دیروز روزنامه هفت صبح  در انــدازه کوچکتر  و فقط در تهران 
توزیع شــد. به خاطر این اتفاق از خوانندگان عزیز عذرخواهی 
می کنیم ؛ بحران کاغذ بالاخــره ما را از پا انداخــت و با وجود 
برنامه ریزی روزنامه برای تامین کاغذ از بهمن ماه سال گذشته 
و پرداخت مبلغ آن ، هنوز این کاغذها از گمرک ترخیص نشده 

و دو ماه گذشته را هر روز به پیگیری روزانه از شرکت بازرگانی 
طرف قرارداد سپری کرده ایم  . موجودی انبار کاغذ ما تمام شد و 
محموله کاغذ از گمرک ترخیص نشد و در پیچ و خم بانکی مانده 
است. نمی دانیم امشب روزنامه در چه اندازه ای ، در کدام چاپخانه 
و با چه کاغذ قرضی منتشر خواهد شد ، اما مطمئن باشید که 

سعی کرده ایم مشکلات درونی روزنامه را به خوانندگان کمتر 
منعکس کنیم تا حس خواندن هفت صبح مثل همیشه مثبت و 
انرژی بخش باشد. اما چاره ای جز توضیح شرایط روزهای آینده 
برایمان نبود و امیدواریم همچنان همراهی و لطف خوانندگان 

را داشته باشیم و این روزگار را  با هم بگذرانیم.

شتر کاغذ در بن بست شازاد

  گزارش یک

دادگاه روز گذشته بانک سرمایه برخلاف دادگاه های پیشین 
از صحبت درباره ســید هادی رضوی دور بود و این بار نوبت 
صحبت درباره امامی رسید که نماینده دادستان و مدیرعامل 
وقت بانک ســرمایه توضیح دادند او چگونه توانسته به این 
بانک و تصمیم گیری های کلان آن نفوذ کند. در این گزارش 
بخش های از صحبت هــای مطرح شــده در دادگاه را مرور 
می کنیم. قبل از آن اما توضیحاتی را می خوانیم که نشــان 
می دهد چگونه مدیرعامل های مختلف بانک سرمایه تغییر 

کرده اند و هر فرد چگونه به این سمت رسیده است.

 چند مدیرعامل محترم
1. روایت نماینده دادستان: مدیرعامل اسبق بانک سرمایه 
آقای درخشنده بوده است که توسط غندالی عزل می شود، 
غندالی به نحو غیرقانونی به مدت چهار ماه سرپرست بانک 
سرمایه می شــود و بانک مرکزی طی نامه ای اعلام می کند 
که غندالی صلاحیت حرفه ای برای تصدی بانک ســرمایه 
را ندارد. نهایتــا غندالی کنار مــی رود و در خلال مدتی که 
وی در بانک بوده مهره چینی ها را انجــام می دهد، از جمله 
مهره های کلیدی غندالی در بانک ســرمایه، آقای زاهدی 
بوده که عضو هیات مدیره شرکت های امامی بوده و به عنوان 
نماینده شرکت در جلسات بانک شرکت می کرده است، آقای 
غندالی و امامی تبانی های گسترده ای داشتند و این موضوع 
مفروض اســت. پس از رفتن غندالی از بانک، آقای بیرانوند 
آورده می شود، بیرانوند قبلا نیز در بانک صادرات تسهیلاتی 
را به تیم آقای فرزام داده بود؛ آقای غندالی از سادگی بیرانوند 

استفاده می کند البته ابتدا آقای امامی به آقای بیرانوند وصل 
می شــود و بعد در چندین جلســه حکم مدیرعاملی آقای 

بیرانوند زده می شود و سپس مهره چینی رخ می دهد.
2. روایت بیرانوند )مدیرعامل وقت(: دوره مدیریت من در 
بانک سرمایه به سه دوره از 27 بهمن سال 93 تا اواخر تیرماه 
94 و از اوایل مرداد تا اواخر مهرماه و از اوایل شهریور تا پایان 
شهریور 94 تقسیم می شــود. در دوره اول غندالی به عنوان 
مدیرعامل صندوق ذخیره فرهنگیان بیشــترین همکاری 
را با من داشــت و به نوعی کاملًا اعتماد من را به عنوان یک 
حامی جلب کرد. بانک ســرمایه مشکلات بسیاری داشت و 
این مشکلات از نظر فردی متوجه غندالی بود زیرا او حدود 
4 ماه به عنوان سرپرست بانک سرمایه فعالیت داشت... پس 
از تیرماه ســال 94 در حالی که فکر می کــردم آقایان قصد 
پررنگ تر کردن کمک ها برای رفع مشکلات را دارند، رفتار 
غندالی با من یک مقدار متفاوت شــد و بعضاً هم شایعاتی 
مبنی بر برکناری می شــنیدم.... در شهریورماه 94 تنش ها 
شدید شد و به هیچ عنوان رابطه ای با غندالی نداشتم. از نظر 
قانونی نمی توانستند مرا عزل کنند و من نیز استعفا بده نبودم 
زیرا عزم خود را برای حل مشکلات جزم کرده بودم حتی به 
قیمت درگیر شدن با صندوق ذخیره و از آنجایی که مبنای 
همکاری من با بانک ســرمایه، اعتماد و پیمان دوستی بود، 
همزمان با عزل از مدیرعاملی از هیأت مدیره هم استعفا دادم.

 نحوه نفوذ امامی
1. روایت نماینده داستان: آقای غندالی از سادگی بیرانوند 

اســتفاده می کند البته ابتدا آقای امامی بــه آقای بیرانوند 
وصل می شــود و بعد در چندین جلســه حکم مدیرعاملی 
آقای بیرانوند زده می شود و سپس مهره چینی رخ می دهد. 
پس از اینکه بیرانوند مدیرعامل می شود، غندالی دستوراتی 
می دهد و می گوید آقای پویان در شعبه باشد و آقای نانچیان 
و اعلایی مدیران میانی باشــند و آقای فاروقی در اعتبارات 
باشد آقای امامی رزومه این افراد را به آقای غندالی ارسال 
می کرده اســت، آقای کلهر نیز که به آقای امامی و کاظمی 
وصل بوده دبیر هیات مدیره می شــود و مهره چینی کاملا 

هماهنگ شده بوده است.
2. روایت بیرانوند )مدیرعامل وقت(: تلفن ناشناســی به 
دفتر بنده شــد و آن طرف خط فردی خود را معرفی کرد و 
گفت: من امامی مشاور آقای غندالی هستم. آدرسی به من 
داد که به آنجا رفتم و بعد ها فهمیــدم آنجا دفتر خود آقای 
امامی بوده اســت که آن ملاقات یک جلسه معارفه بود. در 
شرایطی که مشــکل بانک سرمایه حاد شــده بود و باید با 
فوریت رســیدگی می شــد از آنجایی که منزل مان در یک 
مسیر بود و هر دو سرمان شلوغ بود هنگام بازگشت از کار به 

منزل آقای غندالی رفتم.
در جلســه ســوم آقای غندالی به من گفت که افطار جایی 
دعوت هســتند و من را نیز همراه خود بردنــد، آنجا منزل 
امامی بود که ماه رمضان سال 94 به آن مهمانی رفتم... بنده 
به آقای امامی تسهیلاتی ندادم و رابطه اداری، حزبی و مالی 
با وی نداشتم، دسیســه و توطئه علیه من در اتاق فکر های 

بیرون بانک صورت می گرفت.

امامی چگونه در بانک سرمایه مهره چینی کرد؟

روزنامه فرهنگي ،  اجتماعي،
شهري  واقتصاد         ي ایران

دوشنبه |17 تیر  1398 
16 صفحه

شماره 2415
 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

چرا   کلیدر   را نساختم ؟ 
فیلم های سیدی و روستایی و توکلی مرا می ترسانند
کیومرث پور احمد در گفت وگویی سینمایی ادبی  

 پسر دیرآموز من / مهوش کیان ارثی از کتابی می گوید 
که حاصل تجربیات گرانقیمتش به عنوان یک مادر است

با »قصه هاي مجید« بزرگ شدیم و با »شب یلدا« بغض کردیم. با » اتوبوس 
شب« احساس غرور کردیم و با »خواهران غریب« گریستیم. با هریک از آثار 

کیومرث پوراحمد حض یک ملودرام را برده ایم، به گونه اي که... صفحات 12 و 13

من و  مهران مدیری  و 
شب های برره

جواد رضویان پس از 14 سال از دلایل 
عدم حضورش در سریال مشهور تلویزیون 

سخن گفته است  صفحه 09  را بخوانید

پیام شبانه 
از الیزه

به  پاستور
ماجرای گفت وگوی  

مکرون و  روحانی در 
شب پایان ضرب الاجل 

ایران چه بود؟
مصطفی آرانی | شــنبه شب و چند ساعت 
پیش از پایان ضرب الاجل دو ماهه ایران به 
اروپایي ها، مذاكره مهمي بین حسن روحاني 
و امانوئل مكرون اتفاق افتاد كه در نظر برخي 
از تحلیلگران مســایل بین المللي ممكن 
است روند اختلاف بر سر پرونده هسته اي 
را به طور كامل تغییر دهد.  نکته قابل توجه، 
درباره این گفت وگوي تلفني دو جمله قابل 
توجه اســت كه در بیانیه های رسمی دفتر 

مکرون و روحانی آمده است.

1. بیانیه مكرون: مذاكره مجدد
* چه گفته شده؟ در بیانیه دفتر مکرون آمده 
است : »رئیس جمهور با همتای ایرانی خود 
درباره بررسی شرایط به منظور از سرگیری 
مذاکره میان طرف ها تا پانزدهم جولای به 

توافق رسیده  است.« 
* مذاکره قرار است بین چه کسانی برگزار 
شــود؟ دیروز عباس عراقچی، معاون وزیر 
امور خارجه ظاهرا به این مســئله جواب 
داده و گفته »جلســه وزیران امور خارجه 
ایران و 1+۴ در حال طراحی است و تصمیم 
ما با بقیه کشورها این است که در ماه جاری 
میلادی )مــاه جولای( این جلســه انجام 
شود و عجله ای نداریم که حتماً ظرف چند 
روز آینده باشد.« پس اگر بخواهیم حرف 
عراقچی و مکرون را با هــم جمع کنیم به 
این نتیجه می رسیم که احتمالا تا یک هفته 
آینده و شاید حتی تا پایان ماه جولای )یعنی 
اواسط مرداد(، قرار است که نشستی بین 
وزرای امور خارجه ایران و 5 کشــور باقی 

مانده در برجام برگزار شود. 
* قرار است در این جلســه چه چیز مورد 
بحث قرار گیرد؟ عراقچی در جلسه دیروز 
به صورت مبهمی گفت بر سر »راه حل هایی« 
مذاکــره خواهیم کرد اما نگفــت که این 

راه حل ها چه چیزهایی هستند. 
* ایران چه می خواهد؟ در بخش دیگری از 
سخنان عراقچی می توان کف خواسته ایران 
را دید. او درباره اینکه چرا ایران گام دوم را 
آغاز کرده گفته »علت اینکه ما امروز گام دوم 
کاهش تعهدات خود را شروع می کنیم به این 
دلیل اســت که اروپا و بقیه اعضا مشارکت 
کننده در برجام نتوانســتند خواسته ما از 
برجام را برآورده کنند و به خصوص در حوزه 
فروش نفت و بازگشت درآمدهای نفتی اقدام 
قابل توجهی صورت بدهند. منابع درآمدی 
در این سازوکار )اینستکس( وجود نخواهد 
داشت مگر اینکه کشورهای اروپایی از ایران 
نفت بخرند یا اینکــه اعتباراتی را به ایران 
اختصاص دهند و در قالب اینســتکس این 
اعتبارات را برای تبادلات تجاری بین ایران 
و اروپا اختصاص دهند کــه این امر تاکنون 

صورت نگرفته است.«
نتیجه: اینکه ایران فعلا می خواهد در قالب 
گروه چهار به اضافه یــک و احتمالا از دل 
جلســه عالی رتبه وزرای امور خارجه، با 
استفاده از سازوکار اینستکس به درآمد 
برســد و شــاید هم نظرش این است که 
اگر اروپا بتواند ســد تحریم مالی ایران را 
بشکند، کشورهای دیگری مثل روسیه و 
چین یا هند و ترکیه )که دیروز عراقچی به 
آن ها اشاره کرد( نیز چنین کاری را خواهند 

کرد. ادامه در صفحه 02

در حالی که زمزمه های ریاست 
قالیباف بر بنیاد مستضعفان شنیده 

می شد  از قرار این پست کلیدی
به پرویز فتاح رسید ه است

صعود فتاح

خبر را 4۸ساعت قبل اعتمادآنلاین زده بود: شایعه انتخاب 
قالیباف براي ریاســت بنیاد مســتضعفان کــه بزرگترین 
نهاد حکومتي کشور محسوب مي شــود. بزرگترین و شاید 
ثروتمندترین)در ســال 96 درآمد ســالانه بنیــاد بیش از 
2۸هزارمیلیارد تومان برآورد شــده اســت که از این میان 
ســود خالص حدود 2700میلیارد تومان بوده است و مثلا 
فقط در آزادراه تهران-شــمال 3300میلیارد تومان هزینه 
از سوي بنیاد انجام شده است(. شــاید تنها رقیبش آستان 
قدس رضوي باشــد. قالیباف که در دوسال گذشته حضور 
12ســاله اش بر شــهرداري تهران پایان یافــت و دوخیز 
پیاپي اش براي ریاست جمهوري شکســت خورد،  به هدف 
مشترک اصولگرایان رادیکال و اصلاح طلبان بدل شده بود. 
حاشیه هاي مربوط به هولدینگ یاس و اتهامات قائم مقامش 
عیسي شریفي و همین طور خروج ابراهیم یاوري از چهره هاي 
اقتصادي نزدیک به قالیباف از کشور و همین طور ماجراهاي 

مربوط به محمدحسین پورزرندي، مدیرمالي شهردار تهران 
و از معتمدین حلقه اول قالیباف که مدیرعامل بانک شهر هم 
بوده،  از دستاویزهایي است که قالیباف با آنها مورد حمله قرار 
گرفته است. به میان آمدن نام بهروز ریخته گران در پرونده 
بانک سرمایه و نقش پیچیده بانک شهر در نفوذ ریخته گران 
در هیات مدیره این بانک ماجــرا را پیچیده تر هم کرده بود. 
درواقع هرچند اتهام مشــخصي به قالیباف وارد نشده است 
اما در اطرافش مشکلات فراواني به چشم مي خورد.  مدیریت 
معروف به جهادي قالیباف در شــهرداري تهران به هرحال 
حاشیه هایي به همراه داشته بود. قالیباف در دوسال گذشته 
در افکار عمومي  نامزد پست هاي متفاوتي بوده است. از وزارت 
کشور،  استانداري خوزستان، شــهرداري اهواز،  شهرداري 
مشهد، رئیس ستاد اجرایي فرمان امام،  قائم مقام آستان قدس 
رضوي و بالاخره ریاست بنیاد مســتضعفان. اما درحالي که 
هنوز واکنش ها و گمانه زني ها در مورد پست احتمالي قالیباف 

ادامه داشت، خبر رسید که فتاح،  رئیس کمیته امداد امام، 
 براي ریاست بنیاد مستضعفان از سوي رهبر انقلاب انتخاب 
شده است. مدیر 5۸ســاله کمیته امداد)با سابقه حضور در 
کابینه نهم و در پست وزارت نیرو( که در چهارسال ریاستش 
بر کمیته امداد نقطه نظرهاي مثبتي را از سوي افکار عمومي  
دریافت کرده اســت و حالا تمیزي کارنامه اقتصادي اش و 
دور  بودن خود و اطرافیانش از شائبه هاي اقتصادي، او را به 
ریاست سازمان بزرگي مثل بنیاد مستضعفان مي رساند. هم 
از فتاح و هم از قالیباف به عنوان گزینه هاي اصولگرایان براي 
انتخابات سال 1400 نام برده می شود و خب به نظر مي رسد 
قالیباف باید از این هدف دور شــود. شاید آینده قالیباف در 
مجلس شورا باشد. شاید از مشــهد. هرچه هست او فعلا به 
هیچ کدام از اهداف بلندپروازانه سیاســي خود نرســیده و 
شهرداري تهران همچنان بالاترین پستي است که کاپیتان 

چشم آبي مشهدي الاصل تجربه کرده است. 

اختلاف  بزرگان بر سر  وام مسکن
مجلس می خواهد وام مسکن را افزایش دهد، دولت مخالف است.نسخه دولت چیست؟صفحه 03

توضیحات مدیرعامل وقت بانک سرمایه از نحوه نفوذ سرمایه داران در این بانک



باشگاه خبر
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پیامشبانهازالیزهبهپاستور
بیانیهروحانی:بازگشتآمریکابهبرجام

ادامهازصفحه   اول
 چه گفته شده؟ در بیانیه دفتر حسن روحانی هم آمده است 
که »رئیس جمهور با اشاره به پیشــنهاد همتای فرانسوی خود،  
گفت که توقف کلیه تحريم هــا می تواند آغازی برای يک حرکت 

بین ايران و 1+5 باشد.«
  این جمله یعنی چه؟ اين طور به نظر می رسد که مکرون به 
ايران پیشنهاد داده  آمريکا به مذاکرات برجامی برگردد و روحانی 
موافقت کرده که به شرط توقف کلیه تحريم ها، اين اتفاق بیفتد. 
اين موضوع ديروز در سخنان عراقچی هم ديده می شد: »اگر لازم 
شد منعی ندارد آمريکا به شرط توقف تحريم ها شرکت کند. البته 
از نظر ما آمريکا از برجام خارج شده و از نظر ما مفهومی به معنای 
1+5 ديگر وجود ندارد و اگر به آن اشاره شد مجموعه کشورها در 
گفت وگوها اســت. ما با گروه 4+1 گفت وگو می کنیم و بحثی با 
آمريکا نداريم.« عراقچی البته بعدتر کمی جزيی تر هم در مورد 
شرط توقف تحريم صحبت کرده و گفته: »شرط اول ما برداشتن 
تحريم های نفتی و بانکی اســت ولی بقیه تحريم ها هم حتماً در 

مراحل بعدی مدنظر قرار خواهد گرفت.«
  سه سناریوی بدبینانه:  با توجه به اين مسئله بايد گفت که 
فرانسه قطعا بدون نظر آمريکا چنین پیشنهادی را به ايران نداده 
است. پس سوال اين است که چرا اين پیشنهاد به ايران داده شده 
است؟ در اين زمینه و البته با درنظر گرفتن سابقه تقابل آمريکا با 

ايران، سه فرضیه تقريبا بدبینانه، قابل ذکر است:
1  آمريکا به اين نتیجه رســیده که خروج از برجام، باعث 
برد منطق ايران در ســطح جامعه بین المللی شــده است. از 
اين رو تلاش دارد تــا با ورود مجدد به برجــام، حال از طريق 
ســازوکارهای درونی برجام، باعث فروپاشی آن شود. اين نظر 
ظاهرا در سطح عالی ديپلماتیک ايران نیز طرفدار دارد و از اين 
رو برخی از ديپلمات های ارشد با ورود مجدد آمريکا به برجام 

مخالف بودند. 
2 ترامپ بــه مذاکره با ايــران برای انتخابات نیــاز دارد و در 
شرايطی که راه مذاکره مستقیم با ايران را میسر نديده، بهترين 
راه را در ورود به مذاکرات چند جانبه ديده تا شــايد از آن طريق 
بتواند دست کم زمینه ملاقات وزرای امور خارجه را فراهم کند. 

3 آمريکا تلاش دارد بــا توقف تحريم ها )احتمالا به شــکل 
زمان مند( ايران را در منگنه افکار عمومی داخلی و خارجی قرار 
دهد که مثلا اگر تا زمان مشخصی به مذاکرات برجامی دو و سه 
)در زمینه هايی مثل موشکی يا مسايل منطقه تن نداد( اين بار با 
منطق پذيرفته شده تری بتواند ايران را در تحريم و فشار قرار دهد. 
 نتیجه: حالا بايــد منتظر باشــیم و ببینیــم در گام اول آيا 
اروپايی هــا در مذاکــرات ماه جــولای خواهند توانســت برای 
اينستکس تامین اعتبار کنند يا نه. اگر آن ها نتوانند يا نخواهند 
شايد آمريکا با توقف تحريم ها، پلن B را کلید بزند. شايد هم اصلا 
اروپا آن قدر اينستکس را کش بدهد که راهی جز پلن B نباشد. 
با اين حال به نظر می رسد نه آمريکا بتواند به سادگی شرط توقف 
تحريم ها را اجرا کند و نه مســئولان ايرانی، خیلی تمايل داشته 
باشند که در ادامه راه، به قول رئیس جمهور، موجودی مزاحم به 

نام آمريکا درون برجام باشد. 

سفیر بریتانیا در آمریکا: سیاست ترامپ در تیتر2
قبال ایران بی منطق و ناسازگار است

 به گزارش »گاردین« نشریه بریتانیایی »میل 
آن ساندی« بخش هایی از ایمیل های مرتبط 

با »کیم داروچ« سفیر بریتانیا در آمریکا را در 
فاصله سال های 2017 تا 2019 افشا کرده است. 
در این ایمیل ها، سفیر بریتانیا در آمریکا دولت 

ترامپ را یک دولت متزلزل، بی منطق و ناکارآمد 
معرفی کرده است که هر آن احتمال سقوط آن به 
دلیل افشای یک رسوایی بزرگ از آن می رود. او 
همچنین ادعای ترامپ درباره منصرف شدن از 
حمله به ایران در دقایق پایانی را دروغ توصیف 

کرده و مدعی شده است: ترامپ از همان ابتدا 
مخالف حمله به ایران بوده چون این حمله را 

مغایر با شعارهای انتخاباتی خود مبنی بر پرهیز 
از جنگ می دانسته است. »کیم داروچ« همچنین 

در یکی از ایمیل هایی که 22 ژوئن ماه گذشته 
)15 روز پیش( ارسال کرده، سیاست ترامپ در 

قبال ایران را زیر سوال برده و این سیاست را 
»سردرگم و غیر منسجم« توصیف کرده است. 

او کاخ سفید در دوران ترامپ را ناکارآمد معرفی 
و تاکید کرده از نظر او سیاست های آمریکا در 
قبال ایران در آینده نزدیک به روندی منطقی  
بازنخواهد گشت چون چنددستگی زیادی در 

دولت کنونی آمریکا مشاهده می شود. کیم 
داروچ دولت ترامپ را یک دولت غیر عادی 

)غیرنرمال( توصیف کرده و نوشته است:»ما 
اعتقادی نداریم که اساسا این دولت بتواند به 

صورت نرمال رفتار کند به طوری که کمتر اختلال 
عملکرد داشته باشد، کمتر غیرقابل پیش بینی 

باشد یا کمتر در زمینه دیپلماسی نابلد و 
بی منطق باشد.«

بیانیه روسیه در واکنش به توقیف کشتی 
ایرانی

وزارت خارجه روسیه در بیانیه ای با محکوم 
کردن توقیف یک کشتی حامل محموله نفتی 

ایران در تنگه جبل الطارق، این اقدام را با ادعای 
اروپا مبنی بر تلاش برای حفظ برجام در تضاد 

توصیف کرد.  »ماریا زاخاروا« سخنگوی وزارت 
خارجه روسیه روز یکشنبه با صدور بیانیه ای 
توقیف یک کشتی حامل محموله نفتی ایران 

در تنگه »جبل الطارق« را محکوم کرد. در این 
بیانیه، از اقدام انگلیس و جبل الطارق به عنوان 

گامی عمدی برای تشدید تنش در ارتباط با ایران 
و سوریه یاد شده است. در بخشی از این بیانیه 
آمده است:»ما توقیف سوپرتانکر تحت پرچم 
پاناما در تاریخ ۴ جولای را که توسط مقام های 

جبل الطارق و به کمک واحد نیروی ویژه دریایی 
ارتش سلطنتی بریتانیا انجام گرفت، محکوم 

می کنیم. ما توقیف این کشتی و محموله آن را 
اقدامی عمدی با هدف تشدید اوضاع حول ایران 

و سوریه می دانیم.«

سی
لما

دیپ
از شنبه شب با تمام شــدن ضرب الاجل تهران به 
اروپايي هــا، ادبیات طرفین تغییر چشــمگیري 
کرده و به نظر مي آيد که راه هــاي تازه اي براي 
حفظ برجام و منتفع شــدن ايران از اين قرارداد، 

پیش بیني شده.

گفتوگويروحانيومکرون
شنبه شــب کاخ الیــزه اعلام کرد که رؤســاي 
جمهور ايران و فرانسه در يک گفت وگوي تلفني 
توافق کردند تا براي يافتــن راهي در جهت آغاز 
گفت وگوها براي حفظ برجام تــلاش کنند. در 
اين بیانیه آمــده بود: »رئیس جمهــور مکرون 
نگراني شديد خود را درباره خطرات هرگونه اقدام 
جديدي که توافق هســته اي 2۰15 را تضعیف 
 کند و پیامدهاي آن به اطلاع همتاي ايراني خود 
رسانده است. دوطرف قرار است به گفت وگوهاي 
خود در اين زمینه ادامــه دهند و توافق کرده اند 
که تا 15ژوئیه شرايط از سرگیري مذاکرات میان 
تمام طرف ها و کاهش اختلافات را فراهم کنند.« 
در اين گفت وگوي تلفني حسن روحاني از »جنگ 
اقتصادي« از سوي آمريکا علیه ايران انتقاد کرده 
و گفت: »تداوم اين جنگ اقتصادي مي تواند به 
تهديدات ديگري در منطقه و جهان منجر شود. 
توقف تمامي  تحريم ها مي تواند آغازي براي يک 
حرکت بین ايران و 1+5 باشد.« نام بردن روحاني 
از 5+1 به جــاي 4+1 براي بســیاري از ناظران 
عجیب بود و برخي به اســتقبال اين تغییر لحن 
رفتــه و معتقدند خبرهاي تــازه اي در خصوص 

توافق هسته اي در راه است. 

   عراقچــي:بعداز60روزگامســومرا
برميداریم

عباس عراقچي کسي بود که ديروز پايان فرصت 
6۰روزه را اعلام و اقدامات آينده ايران را تشريح 
کرد. اينجــا بخشــي از گفته هــاي عراقچي را 

بخوانید:
 در پايان 6۰روز شاهد گام اول کاهش تعهدات 
برجامي  هســتیم و چون خواسته هاي ما محقق 
نشده گام دوم را برمي داريم. روند کاهش تعهدات 
در راستاي حفظ برجام است نه از بین بردن آن. 
ممکن است به خاتمه حضور ما در برجام منجر 
شود اما در اين مقطع 6۰روزه فرصت ها به شکلي 
است که طرف هاي مقابل مي توانند از آن استفاده 

کنند.

 حرکت ما داخل برجام و مشروع است و اين 
اقدامات از نظر ما نقض برجام نیست. همزمان ما 
هم شــکايات خود را از آمريکا و اروپايي ها ارائه 
مي دهیم. آنها هم در اجراي تعهداتشان کوتاهي 

کردند و بايد پاسخگو باشند.
 اگر اروپايي ها از طريق اينســتکس پاســخ 
خواسته ما را داده بودند، امروز در گام دوم نبوديم. 
اينستکس به عنوان پايه اي براي تبادلات تجاري 
بین دوطرف خوب است اما خیلي طولاني شده و 
سازوکار درآمدي ندارد مگر اينکه اعتباراتي را به 
اين کانال اختصاص دهند. اينستکس عملیاتي 
شده و طرف ايراني هم مشــغول است و دونهاد 
باهم در ارتباط هستند و يکي دومورد کوچک هم 
انجام شده اما تا وقتي اعتبار لازم و کافي براي آن 

تامین نشود، مفید نیست.
 اينکه طرف هاي اروپايي تلاش مي کنند خوب 
اســت و امیدواريم راه حل هايي پیدا شود و اين 
روند واقع بینانه است، از اين رو رفت وآمدها بین ما 
جريان دارد و انشاءالله به نتايجي برسیم؛ در غیر 
اين صــورت بعــد از 6۰روز گام ســوم را هــم 

برمي داريم.
 بحث اراک متفاوت اســت اما اگر کشورهاي 
باقي مانــده در برجام رونــد باز طراحي را اصلاح 
نکنند، برمي گرديم به راکتــور قبلي اما در دوماه 
گذشته پیشرفت هاي خوبي انجام شده و جلسات 
کاري متعدد داشــتند و برخي قراردادها امضا و 
برخي درحال انجام اســت از اين رو کماکان روند 
پیشــرفت امور در اراک را رصد مي کنیم و اگر به 
جدول زماني مطلوب ما برگردد، ادامه مي دهیم و 

الان چون خوب بوده به اين روند زمان مي دهیم.
 ايران هیــچ امید و اتکايي به هیچ کشــوري 
نبسته اســت. ازجمله به هیچ کشــور اروپايي و 
همچنین سازوکار اينستکس. ولي از هر امکاني 
که وجود داشته باشــد براي بهره مندي کشور از 
شرايط بهتر اقتصادي استفاده مي کند. ما از هر 
معبري که بشــود و امکانش وجود داشته باشد، 

استفاده مي کنیم تا شــرايط را باز کنیم و امکان 
بهره مندي اقتصادي براي کشــور ايجاد کنیم. 
تلاش ما اين است که از هر معبري در اين زمینه 

استفاده کنیم.
درحال حاضر معابر اصلي که ما باز کرده ايم از   
مسیر کشــورهاي چین، روســیه، هند، ترکیه، 
همسايگان و شرکاي مهم اقتصادي ما مي گذرد. 
ما در تعامل با اين شــرکاي اقتصادي که به نام 
برخي از آنها اشــاره کــردم، تعامــلات جديد 
اقتصادي تعريف کرده ايم که ازجمله آنها استفاده 
از پول ملي دوکشور براي انجام تبادلات اقتصادي 

است.
در صورتــي کــه آمريکايي هــا بخواهند در   
گفت وگوهاي ايران و 1+4 حضور داشته باشند، از 
نظر ما مانعي ندارد به شــرط اين کــه تحريم ها را 
بردارند و ما به شــرايط قبل از تحريم ها برگرديم. 
درواقع براي حضور آمريکا در گفت وگوهاي 4+1 
مانعي وجود نخواهد داشت ولي به همان شرطي 
که اشاره کرديم، البته اين به معناي تشکیل 5+1 
نیست چراکه آمريکا از برجام خارج شده است و ما 
ديگر واحدي بــه نام 1+5 نداريــم بلکه آنچه که 
مطرح شــد به اين معنا اســت که مي توانند در 
مذاکرات حضور داشته باشند البته به شرطي که 
تحريم ها را بردارند و ما به شرايط قبل از تحريم ها 

برگرديم.
برجام يک پرونده بسته شده است، به نحوي که 
قابل مذاکره و گفت وگوي مجدد نیســت. برجام 
بدون اينکه يک کلمه به آن اضافه و يا کم شــود، 
بايد اجرا شود. در عین حال ما گفت وگوهاي خود 
با 1+4 را در دســتور کار داريم. اگر آمريکايي ها 
علاقه مند هســتند، در اين جلسات حضور يابند، 
طبیعي اســت مشــکلي نداريم به شــرطي که 
خواسته هاي ما برآورده شده و تحريم ها را بردارند.

قســمت هســته اي برجام داراي چهاررکن  
اساسي اســت که شــامل میزان ذخاير، درصد 
غني ســازي و تعداد ســانتريفیوژها و تحقیق و 
توسعه غني سازي اســت و در اين موارد ايران به 
منظور اعتمادسازي، برخي محدوديت ها را بین 
هشت تا 15سال قبول کرده که يکي از آنها اين 
بوده که درصد غني ســازي از 3.67درصد بالاتر 
نرود. در گام اول اين ارکان را گفتیم و ديگر پايبند 

نیستیم.
 به نظرم اصلًا در بخش فني اعداد خیلي مهم 
نیســت. آنچه اهمیت دارد تعهدات ايران است. 
اينکه میزان غني سازي اورانیوم 3۰۰ يا 35۰کیلو 
شــود، تا اين اندازه اهمیت ندارد که ايران الان 
اعلام کرده در اين دو مقوله ديگر پايبند نیست و 
اين مسئله اهمیت سیاسي و راهبردي خودش را 
دارد. میزان و عدد ديگر مهم نیست و بستگي به 
نیازهاي سازمان انرژي اتمي  دارد و خیلي مته به 
خشــخاش گذاشــتن چیزي را ثابت نمي کند. 
بنابراين پايبند به اين محدوديت نیستیم و از اين 
به بعــد بنا به تشــخیص و نیــاز خودمان عمل 

مي کنیم.

   واکنشهابهشروعگامدومتهران
آژانس بین المللــي انرژي اتمــي  در واکنش به 
افزايش سطح غني سازي کشورمان اعلام کرد که 
از اين تصمیم ايران مطلع است و بازرسان آژانس 
پس از بررســي اين موضوع در اين باره گزارش 

خواهند داد.
ســخنگوي آژانس گفت: »ما از تصمیم ايران در 
ارتباط با سطح غني ســازي خود مطلع هستیم 
و بازرســان آژانس که در ايران حضور دارند، به 
محض راستي آزمايي تحولات جديد پیرامون اين 

موضوع آن را گزارش خواهند داد.«

   واکنــشنتانیاهــوبهافزایشســطح
غنيسازيدرایران

نخســت وزير رژيم صهیونیســتي تصمیم ايران 
براي افزايش ســطح غني ســازي خود را بسیار 
خطرناک توصیف کــرد و در اظهاراتي خصمانه 
از اروپا خواســت تا علیه ايران تحريم وضع کند. 
نتانیاهو در ادامه مدعي شد که ايران با اين اقدام 
تعهد خود ذيل قطعنامه شوراي امنیت سازمان 
ملل مبني بر اينکه اورانیــوم را بالاتر از يک حد 
تعیین شده غني سازي نکند، نقض خواهد کرد. او 
گفت: »من از دوستان خود، يعني سران فرانسه، 
انگلیس و آلمان مي خواهم - کساني که اين توافق 
را امضا کرديد - تا هرچه زودتر دســت به اقدام 
بزنید و تحريم هايي سخت علیه ايران وضع کنید، 

کجا هستید؟«
سخنگوي مسئول سیاست خارجي اتحاديه اروپا 
با ابراز نگراني نسبت به افزايش سطح غني سازي 
در ايران گفت: »منتظر اطلاعات بیشــتر آژانس 
بین المللي انرژي اتمي  در اين زمینه هســتیم. 
اتحاديه اروپا به شدت نســبت به اين اقدام ايران 
نگران است و به طور جدي از اين کشور مي خواهد 
تا اقدامات خود را که مطابق با تعهداتش در برجام 

نیست، متوقف کند و از آنها بازگردد.«

آغاز گام دوم 
تغییرادبیاتایرانوفرانسههمهراشگفتزدهکرده

سایتنگارسیاسي/گزیدهايازتحلیلهايجناحهايسیاسی

1  صفایی فراهانی: حصر را رفع کنیم و از خاتمی استفاده 
کنیم؛ رفع حصر از محصورين نیز در اين شرايط می تواند به جامعه 
امید دهد. حال که نمی توان در پیشبرد فرآيندهای اقتصادی تلاش 
چندانی نمود، لااقل بايد از بُعدهای روانی تلاش هايی انجام داد که 
جبران کننده فشارهای اقتصادی بر مردم باشد. به نظر می رسد در 
شرايطی که حداقل 3۰ درصد کسری بودجه در کشور پیش بینی 
می شود و تورم سیر صعودی دارد و فشــار زيادی به طبقات پايین 
و میانی و کارمندان و کارگران وارد می شــود، اين تلاش ها معقول 
باشند.  کشــور امروز در مقابل يک جنگ روانی بین المللی جدی 
از ناحیه آمريکا و اقمار منطقه ای قرار گرفتــه و تمام تريبون های 
آنها نیز درحال کار بر علیه ايران هستند. آمريکا میلیون ها دلار در 
دنیا هزينه می کندتا از هرکس که می توانــد در ازای دريافت پول 
علیه ايران حرف بزند، اســتفاده کند. در صورتی که اينجا نیازی به 
خرج کردن پول نیست. رفتن به سراغ شخصیتی نظیر آقای خاتمی 
که نیاز به خرج کردن ندارد. تنها کافی است به آقای خاتمی و امثال 
ايشان احترام بگذارند تا از تمام توان خود برای کشور استفاده کنند.

2 ابطحی: بازنشسته شدم:  چون کارمند صدا و سیما بودم و 
در قانون صدا و سیما با 25 سال کار بازنشسته می شوند، با اصرار از 
مديريت صدا و سیما که تازه عوض شده بود خواستم اين کار را انجام 
دهد و خوشبختانه با طی مراحل سخت و سنگین اداری از چند ماه 
پیش رسماً به من ابلاغ کردند. شايد به همین دلیل که نمی توانستم 
کار جديدی بگیرم در ايام انتخابات آزادانه هــر تحلیلی که به آن 
باور داشتم نوشــتم. من معتقدم بايد فرهنگ بازنشسته شدن در 
وقت قانونی نهادينه شود. به خصوص افرادی که مثل من بسیاری 
مديريت های اداری بعد از انقلاب را تجربه کرده ايم بايد قبول کنیم 
که ســن مديران اول انقلاب به وقت بازنشستگی نزديک می شود. 

)خبرآنلاين(
3 روایتی از پیغام آمریکایی ها پس از سقوط پهپاد؛ سردار 
غلامرضا جلالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل در پنجمین همايش 
علوم و مهندسی دفاعی که در دانشگاه افسری امام حسین برگزار 
شد، با بیان اينکه در لايه سیاسی هم فعالیت و درگیری شديدی را با 
دشمن داريم، گفت: زمانی که پس از سرنگونی پهپاد متجاوز دشمن 
از طريق واســطه های ديپلماتیک اعلام می کند که من برای حفظ 
آبروی خود می خواهم عملیاتی محــدود و در منطقه ای کم ارزش 
انجام دهم و شما پاسخ به آن ندهید؛ پاسخ نظام جمهوری اسلامی 
اين است که ما هر عملیاتی را شــروع جنگ تلقی می کنیم و به آن 
پاسخ خواهیم داد و زمین جنگ را ما طراحی می کنیم و اگر شما آن 

را شروع کرديد، پايانش را ما اعلام می کنیم. )تسنیم(
4  تغییر فرمانده بســیج طبیعی است؛ اســماعیل کوثری، 
جانشین قرارگاه ثارالله سپاه، در پاســخ به اين سوال که میانگین 
حضور فرماندهان سپاه در قامت رئیس سازمان بسیج مستضعفین 
بیش از سه سال است، آيا تغییر زودهنگام سردار غیب پرور معنی 
خاصی دارد، گفت: اين ســوال را بايد از فرمانده کل سپاه پرسید. 
به هرحال با جابه جايی فرمانده کل ســپاه ايــن تغییر و تحولات 
صورت گرفته اســت. طبیعی اســت وقتی دولتی عوض می شود و 
رئیس جمهوری جديد ســرکار می آيد، وزرايش را عوض می کند. 
در اين باره )تغییر رئیس سازمان بسیج مســتضعفین( نیز بايد از 

تصمیم گیرنده يعنی فرمانده کل سپاه سوال کرد. )ايرناپلاس(
5 چرا کواکبیان به جشن تولد ملکه رفت؟  مصطفی کواکبیان 

عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی و رئیس گروه دوستی 
ايران و انگلیس در برنامه جهان آرا بــا بیان اينکه در مجلس ما 28 
گروه دوستی پارلمانی داريم گفت: پارلمان های دنیا می توانند با هم 
ارتباط داشته باشــند ولو اينکه دولت های آن با هم ارتباط نداشته 
باشند. وی افزود: برخی تصور می کنند وقتی می گويیم گروه دوستی 
يعنی کاملا پسر خاله باشــند، حتی عده ای گفتند در سالگرد تولد 
ملکه انگلیس گروه دوستی انگلیس هم بوده اما بنده در مراسم والده 
خود بودم، منظور اين اســت از لحاظ پارلمانی رابطه خوبی داشته 

باشیم. )فارس(
6  اعتراض فلاحت پیشه به لابی گری؛ رئیس سابق کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس در صفحــه توئیتری خود 
نوشــت:  انتخاباتی ديگر و تکاپوی چند چرچیل پارلمانی؛ آن هايی 
که اعتبار مجلــس را در قمار لابی های بیرونی کاســته اند، منافع 
ملی را قربانی منافع شــخصی و جناحی می کنند، نخبه کشــی و 
نوچه پروری آن ها سطح کارشناســی قوه مقننه را پايین آورده و تا 
هستند، مجلس در راس امور نیست. خانه ملت نیازمند خانه تکانی 

است. )خبرآنلاين(
7  وکیل خاتمی: به حکم دو سال حبس اعتراض می کنیم؛ 
وکیل پرونده محمدرضا خاتمی در واکنش به حکم دادگاه مبنی بر 
دوسال حبس تعزيری موکلش، گفت: تقاضای تجديدنظر می کنیم. 
»امیرحسین آبادی« با تايید رای بدوی شعبه 1۰57 مجتمع قضايی 
کارکنان دولت مبنی بر دو سال حبس تعزيری به اتهام نشر اکاذيب 
برای »سید محمد رضا خاتمی«، گفت: از آنجا که خاتمی دو وکیل 
داشت تا اين لحظه حکمی از طريق ســامانه خدمات الکترونیکی 
قضايی )ثنا( به »حجت کرمانی« ديگر وکیل پرونده ابلاغ نشده است 
و پس از ابلاغ حکم به کرمانی فرصت 2۰ روزه تجديدنظر خواهی 
آغاز می شــود. وی ادامه داد: بايد لايحه را آماده کنیم تا ظرف اين 

2۰ روز نسبت به رای صادر شده تقاضای تجديدنظر کنیم. )ايرنا( 
8  کل ماجرای حقوق های نجومی برای 393 نفر بود؛ گزارش 
عادل آذر، رئیس ديوان محاسبات درباره پرونده حقوق های نجومی 
که در برنامه نگاه يک بیان شــد را بخوانید: از 1۰۰ هزار مدير پايه 
که حقوق و مزايای آنها رسیدگی شد، 394 نفر حقوق نامتعارف و 
غیر قانونی داشتند. علاوه بر پرداخت حقوق های نامتعارف، وام های 
نامتعارف با ســودهای صفر درصد و يا يک درصــد و مانند آن هم 
داشتیم. حدود 7۰ پرونده از دستگاه های مختلف بابت حقوق های 
غیر قانونی برای رسیدگی قضايی به دادســرا ارسال کرديم که بر 
اساس آرای صادره، 57 میلیارد تومان به خزانه بازگشت. تعدادی از 
حقوق بگیران نامتعارف، معزول شدند و برخی ها هم به زندان رفتند. 
)البته( ديوان محاسبات به طور مستمر، امورات مالی دستگاه ها را 
رسیدگی می کند و  حدود يک ماه پیش دو مورد را کشف کرديم که 
حقوق حدود 35 و 38 میلیون تومان پرداخت شده بود. متأسفانه 
در برخی موارد، قوانین اجازه پرداخت حقوق های نامتعارف را داده 
اســت. ملاک ديوان محاسبات، اجرای قانون اســت و قوانین بايد 
اصلاح شوند. اختیاراتی که به هیات مديره و مجامع داده شده است 
هنوز پابرجاست گرچه در قانون بودجه های 97 و 98 برخی ضوابط 
را قرار داده اند اما تفاسیر قانونی، اجازه برخی پرداخت های نامتعارف 

را می دهد. )مهر(
9 روایتی از طرح دریافت عوارض از کشتی ها در خلیج فارس؛ 
امیرحسین قاضی زاده هاشمی اخیرا در نشستی خبری، با اشاره به 

جزئیات 1۰ طرح فراکسیون »اقدام متقابل« برای مقابله با آمريکا، 
مشخصا از طرحی ســخن گفت که طبق آن، جمهوری اسلامی در 
ازای تأمین امنیت آبراهه های خلیج فــارس ازجمله تنگه هرمز، از 
کشتی های عبوری از منطقه عوارض دريافت کند. او در گفت وگويی 
در پاسخ به اين پرسش که »آيا طرح فراکسیون اقدام متقابل مبنی 
بر اخذ عوارض از کشــتی ها، مبتنی بر قواعد حقــوق بین المللی 
است؟« گفت: در طول تنگه هرمز که 55 کیلومتر است، کشتی ها 
خارج از آب های بین المللی، وارد آب های تحت نظارت سرزمینی ما 
می شوند و عبور می کنند؛ يعنی از آب های بین المللی عبور نمی کنند 
که بخواهیم آن ها را آزادانه به حال خودشان بگذاريم. وقتی کشتی ها 
وارد آب های سرزمینی ما می شوند، تحت عناصر حقوقی کشور ايران 
قرار می گیرند و ايران اگر قانون گذاری کند، می تواند برای کشتی ها 
هم عوارض وضع کند. بنابراين، در برآورد های اولیه به لحاظ حقوقی، 
مشکلی وجود ندارد، به جز اينکه مستلزم عمل متقابل شود؛ يعنی 
ممکن است اگر کشــتی های ما هم از آب های ســرزمینی برخی 
کشــور ها و نه آب های بین المللی عبور کنند، مشمول اين عوارض 
شوند. وی با بیان اينکه عوارضی که مدنظر ماست، می توانیم برای 
همه کشور ها وضع نکنیم، گفت: اين گونه نیست که بخواهیم برای 
همه کشــور ها اين عوارض را وضع کنیم. اين طرح، چون براساس 
قوانین داخلی کشورمان است، می تواند برای کشور های غیردوست، 
يعنی آن هايی وضع شود که با ما رفتار تجاری ندارند و تحريم های 
آمريکا را به رسمیت می شناسند. عضو هیأت رئیسه مجلس تصريح 
کرد: درعوض، برای کشــور هايی که با ما روابط تجاری آزاد دارند و 
تحريم های آمريکا را هم به رســمیت نمی شناسند، اين عوارض را 
وضع نخواهیم کرد. همه اين ها دست خود ماست. به نوعی فیلتر اين 
عوارض، کاملا انتخابی و هوشمند است. وی اضافه کرد: علاوه براين، 
می توانیم برای اين عوارض کف و ســقفی تعريــف کنیم. از بعضی 
کشور ها می توان ســقف را گرفت و از بعضی کشــور ها کف را و از 
بعضی های ديگر هم می توان کلا هیچ عوارضی نگرفت. درمجموع، 
نوع تعاملات عملی اقتصــادی تعیین می کند بايــد چه اقداماتی 

انجام دهیم.
10 باید برای همه کرســی های مجلس، نامزد معرفی کنیم؛ 
سعید شريعتی، فعال سیاســی اصلاح طلب درباره راهبرد مطلوب 
برای انتخابات مجلس نوشــته: نیروهای سیاســی به ويژه اصلاح 
طلبان بايد با انتخابــات فعال برخورد کنند که ايــن نوع مواجهه 
می تواند منجر به مشــارکت صددرصدی شود. يعنی ما برای 29۰ 
کرســی مجلس نامزد معرفی کرده و لیســت بدهیــم. همچنین 
می تواند به عدم مشارکت منجر شود. يعنی ما تصمیم بگیريم عدم 
مشارکت فعال داشــته باشیم. اين بســتگی به اين دارد که چطور 
صحنه انتخابات را مهندسی کنیم. جريان ها و احزاب سیاسی حق 
دارند انتخابات را با توجه به توان خود در جامعه مهندسی کنند. ما 
مهندسی انتخابات را توسط حاکمیت و دستگاه های نظامی نادرست 
ولی اين را حق احزاب سیاسی می دانیم. در انتخابات سال 94 از 6 
ماه مانده به انتخابات تقريباً مشــخص شده بود که شورای نگهبان 
نامزدهای ما را رد صلاحیت خواهد کرد و همین وضعیت ناامیدی 
که الان در جامعه نسبت به مجلس وجود دارد حاکم بود. يعنی مردم 
می پرسیدند اين مجلس می خواهد چه کار کند؟ اما اصلاح طلبان 
و میانه رو ها به اين درک رســیدند که معنای اين انتخابات، »يک 

تندروی کمتر در مجلس« و انزوای بیشتر تندروها است. )ايرنا(

راهبرداصلاحطلبانبرایحضوردرانتخاباتوراهبرداصولگرایانبرایگرفتنعوارضازکشتیها
  عکس نوشت

محسنپورسیدآقایی،مدیرعاملسازمانحملونقلوترافیکشهرداریتهران،درجلسهدیروزشورایشهر
تهران.پورسیدآقاییباتحولدرطرحترافیکتهرانوشفافسازیآن،عملکردپرسروصداییدرشهرداری

داشتهاست.)عکس:امیرپناهپور/آژانسعکسهمشهری(

اینخانم،رومیناپرزراموس،سفیرجدیدبولیویاستکهدیروزبامحمدجوادظریف،وزیرامورخارجهدیدارو
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مکانیسمماشهفعالنميشود
فعال شدن مکانیسم ماشه در حال حاضر مطرح نیست. يک منبع آگاه در کاخ رياست جمهوري 
فرانسه)الیزه( روز يکشنبه پس از آنکه ايران اعلام کرد سطح غني سازي خود را افزايش مي دهد، 
گفت: »در حال حاضر گزينه راه اندازي مکانیسم حل وفصل اختلافات ذيل برجام مطرح نیست.« 
او ادامــه داد: »گام هاي اولیه اي وجــود دارد و اولويت ما در مقطع کنونــي تلاش براي کاهش 
اختلافات است. گزينه فعلي ما همین است.« فعال شــدن مکانیسم ماشه مي تواند به بازگشت 

تحريم هاي ايران از جمله تحريم از سوي سازمان ملل منجر شود.
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     گزارش روز

     خبر روز

تابستان داغ موسیقی پاپ
روزهای درخشش علیرضا طلیسچی و مهراد جم و 

مهدی احمدوند در مارکت موسیقی پاپ ایران 
علی رستگار  | در تابستان داغ 98 سالن های 
کنسرت روزهای پرترافیکی را سپری می کنند. 
بعد از برگزاری کنکور سراســری و تعطیلی 
مدارس به طور طبیعی کنسرت های موسیقی 
بیشتر از قبل رونق می گیرد و از طرفی کمتر 
از دو ماه تا آغاز ماه محرم مانده و روند انتشار 
تک آهنگ ها و آلبوم های موسیقی هم سرعت 
بیشتری گرفته. در بازار موسیقی پاپ اما یک 
نکته ویژه همچنان به چشــم می آید. نقش 
تنظیم کننده ها روزبــه روز تعیین کننده تر از 
قبل می شود. درگزارش های قبلی هم نوشته 
بودیم که الان پشت پرده ترانه های هیت این 
روزها که همه جا می شنویم چند چهره ثابت 
وجود دارد. مســعود جهانی، حامد برادران، 
امیرمیلاد نیکزاد و معین راهبر نبض موسیقی 
پاپ این روزها دست همین چند نفر است. در 
ادامه برایتان توضیح می دهیم که این چند نفر 
اخیرا چه آهنگ هایی را عرضه کرده اند و تا چه 

حد موفق بوده اند. 
1  مســعود جهانی موازی با همکاری ای که 
با مهدی دارابی در قالب گــروه هوروش بند 
دارد مدتی اســت به همکاری بــا چهره های 
گمنام هــم روی آورده. البته نه به این معنا که 
در ازای تنظیم یک قطعه موسیقی برای آن ها 
دستمزدی دریافت کند بلکه خود او به نوعی در 
حال استعدادیابی است و سعی دارد با معرفی 
چهره های جدید برای آن ها برندســازی کند. 
بدون تردیــد البته او هم در آینــده از منافع 
اقتصادی این همکاری بهره مند خواهد شد. فعلا 
علی الحساب این را می دانیم که او یک خواننده 
معرفی کرده به نام مهراد جم. آهنگ هایی که 
مسعود جهانی برای او تنظیم کرده باید بگوییم 
مگاهیت شــده. به طور مثال ترانه »شیک و 
پیک« یا »غمت نباشه« دستپخت همین مسعود 
جهانی هستند. فروردین امسال هم یک ترانه 
از خواننده ای به نام آصف آریا با تنظیم مسعود 
جهانی به نام »پایتم من« گُل کرد که می گفت: 
»هرجا بری پایتم من، شمالم بچینی پایتم من، 
تو لب تر کن«. همه این آهنگ ها البته فرمول 
مشــابهی دارد. متن ترانه ها به شدت به زبان 

محاوره نزدیک اســت. معمولا 
فضای ریتمیک و شادی دارند. 
افکت های استودیویی و صدای 
خواننده ها وجه اشتراک زیادی 
با هم دارد. حتی عکس روی جلد 
و آرایش مــوی این خواننده ها 
هم خیلی تفاوتی با هم ندارد. 
شبیه آنچه مثلا از آرش و مسیح 

و ماکان بند و هــوروش بند و ... 
می بینیم و  می شنویم ولی خب این 

فرمول فعلا جواب داده. الان در هر سایت انتشار 
موسیقی بروید و در شــبکه های اجتماعی و 
حتی فضاهای عمومی  با همین ترانه ها مواجه 

می شوید.
2    از بین این چهــار تنظیم کننده که نام 
بردیم امیر میلاد نیکزاد همچنان مشــغول 
همکاری با گروه ماکان بند است و چند روز پیش 
آن ها در تهران اجرا داشتند. او در عین حال به 
همکاری اش با گروه فرزاد فرزین به عنوان رهبر 
ارکستر ادامه می دهد. معین راهبر چهره ای 
که او را پیش تر به عنــوان تنظیم کننده آثار 
محسن ابراهیم زاده می شناختیم به تازگی با 
خواننده ای به نام آرون افشار شروع به همکاری 
کرده و برای گروه ایهام، رضا بهرام و چند نفر 
دیگر هم آثاری را تنظیــم کرده. معین راهبر 
کمافی السابق تمایل به خواننده شدن هم دارد 
و اخیرا دو تک آهنگ با صدای خودش منتشر 
کرده که خیلی با استقبال مواجه نشده است. 
حامد برادران هنوز به همکاری اش با بهنام بانی 
و علیرضا طلیسچی ادامه می دهد و بین آثاری 
که او امسال تنظیم کرده ترانه »زندگی جونم« 
با صدای علیرضا طلیســچی بیشتر از بقیه 
شنیده شد. او هم مثل معین راهبر نتوانسته 
در مقابل وسوسه های خواننده شدن مقاومت 
کند و امســال یک ترانه به نام »فقط باش« با 
صدای خودش منتشر کرد که خیلی موفق از 
آب در نیامد. برعکس اما ســیروان خسروی 
طبق معمول آثارش را خودش تنظیم می کند و 
در چند روز پیش تک آهنگی به نام »تنها نذار« 
منتشر کرده که به نظر می رسد توانسته رضایت 

هوادارانش 
را جلب کند.  

3  دو چهره موفق موســیقی پاپ 
ایران در دو ســال اخیر محسن ابراهیم زاده 
و بهنام بانی بودند. مدتی اســت که از این دو 
نفر آهنگی که بازار موســیقی را تکان بدهد 
نشنیدیم اما کنســرت های آن ها همچنان 
می فروشــد. همین الان محسن ابراهیم زاده 
بــرای 27 تیر در برج میلاد دو ســانس اجرا 
گذاشته که بلیت های آن سولد اوت شده و در 
مورد بهنام بانی هم قضیه به همین شکل است. 
تمام بلیت های دو ســانس اجرای او در سالن 

میلاد نمایشگاه به فروش رفته است. 
4  نکته خاصــی که در مورد کنســرت 
تابســتانی امسال به چشــم می آید سبقت 
گرفتن چهره هــای جدیــد از قدیمی های 
موســیقی پاپ اســت. به طور مثال هنوز 
بلیت های کنســرت 22 تیر رضا یزدانی باقی 
مانده و بلیت های کنســرت 26 تیر مهدی 
یراحی یا 18 تیر گروه ســون باقی مانده اما 
مثلا بلیت های کنسرت ماکان بند در 24 تیر یا 
گروه امو در 22 تیر به اتمام رسیده. گروه های 
ایهام و چارتار هم بلیت هایشان خوب فروخته 
اما پدیده اصلی کنسرت های تابستان امسال 
مهدی احمدوند و علیرضا طلیسچی هستند. 
مهدی احمدوند در تاریخ 17 تیر کنســرت 
گذاشــته بلیت هایش فروش رفته و هم دو 
اجرایی که برای 21 تیر گذاشته بود سولد اوت 
شده. علیرضا طلیسچی هم بعد از کنسرتی که 

چند 
روز پیش برگزار کرد 

اوایل مردادماه می خواهــد یکبار دیگر در 
برج میلاد روی صحنه بــرود. خواننده های 
دیگری هم هســتند که به تازگی به شهرت 
رســیدند، طرفدارانی دارند و کنسرت هم 
برگزار می کنند اما هنــوز نمی توانیم آن ها را 
در صف اول موســیقی پاپ داخلی ببینیم. 
منظورمان نام هایی مثل سینا درخشنده، رضا 

بهرام، فرزاد فرخ و سامان جلیلی است. 
5  یک اتفاق ویژه کنســرت های تابستان 
امســال اجرای یوگنی گرینکو موزیســین 
روسی در ســالن وزارت کشور است که البته 
طیف مخاطبــان او با طرفداران موســیقی 
پاپ حال حاضر یک مقدار متفاوت اســت. 
او با قطعه والس در ایران به شــهرت رسیده 
بود و چند ماه پیش هــم با نواختن قطعه جان 
مریم هوادارانش را غافلگیر کرده. اگرچه آثار 
او در ســطح بین المللی خیلی آثار شاخصی 
محسوب نمی شود اما به نظر می رسد موزیک 
ویدئوی احساسی »والس« توانسته خیلی از 
علاقه مندان موسیقی کلاســیک در ایران را 
شیفته او کند. از سه سانسی که برای اجرای 
او در تاریخ 27 و 28 تیر برنامه ریزی شــده 
بلیت های دو ســانس تمام شده و یک سانس 

دیگر هنوز ظرفیت دارد.  

وکیل سعید طوســی در واکنش به ادعای محمود 
صادقی نماينــده  مردم تهران در مجلس شــورای 
اســامی مبنی بر ارجاع پرونده  شکايت از موکلش 
به ديوان عالی کشور گفت: »بالاخره آقای منتظری 
بايد نظر بدهد و ايشــان مرجع قضايی است. ايشان 
می گويد نه اين کذب اســت. حال شکات پرونده يا 
آقای صادقی چه می گويند؟« بخش هايی از اظهارات 
سعید هروی وکیل سعید طوسی را به نقل از انصاف 

نیوز در ادامه می خوانید. 
 مختومه شــده اســت و خیلــی قبل تــر از اين 
سروصداها و مانورهايی که آقای صادقی دم انتخابات 
می دهند اين پرونده مختومه شده بود. پاسخ ايشان 
را هم دادستان کل کشور داده بودند. من نمی دانم 

سؤال شما چه موضوعیتی دارد. 
 من تابه حال هرکه زنگ می زد پاســخ نمی دادم. 
اين يک مسئله  حقوقی است. پرونده وقتی مختومه 
اعام و تمام شــد ديگر امکان باز کردن آن از لحاظ 
حقوقی وجود ندارد، جز در صورت اعمال ماده  477 
قانون آيین دادرســی کیفری. آقــای منتظری هم 
همین نکته را گفته اند که حالا آقای صادقی هرچه 
گفته، چنین چیزی کذب محض است. من ديگر چه 
چیز را به شما توضیح بدهم؟ بالاخره آقای منتظری 
بايد نظر بدهد و ايشــان مرجع قضايی است. ايشان 

می گويد نه اين کذب اســت. حال شکات پرونده يا 
آقای صادقی چه می گويند. يقین و به ضرس قاطع 
آقای صادقی از حالا به بعد صدهــا مصاحبه راجع 
به موضوعــات مختلف خواهند کــرد. دم انتخابات 
نمايندگی مجلس است و از ايشــان هرچه بگويید 
برمی آيد. ايشان مصاحبه می کنند و شما هم از ايشان 
بپذيريد. اما ســخنگوی قوه قضائیه نظرات حقوقی 
را اعام می کند نه من وکیل، آقای طوســی و آقای 

صادقی. آقای منتظری هم گفتند کذب است.
 ايشان )طوسی( مکرراً اين مطالب را می گويند. 
من نه آدم سیاسی ام، نه چپی ام و نه راستی، اما قبل 
از اين موضوع هم آقــای صادقی مطالبی را راجع به 
موضوعات ديگر مطرح می کردند. الان هم راجع به 
اين موضوع مانور می دهنــد و طبیعتاً می خواهند 
در صدر اخبار باشــند که مردم تهران يادشان باشد 
که آقای صادقی نماينده  خوبی اســت؛ باشد ايشان 
نماينده خوبی است، آفرين! اما من تعجب می کنم 
که ايشــان می گويد من وکیل دادگســتری ام. اگر 
اعمال ماده 477 توسط قوه قضائیه پذيرفته شود هم 
معلوم نیست کسی تبرئه شده يا محکوم شده. صرفاً 
قرار است به شعبه  ديگری ارجاع داده شود. طبیعتاً 
اگر اين اتفاق بیفتد من وکیل را بايد دعوت کنند که 

من اصاً چنین مسئله ای به گوشم نخورده.

وکیل سعید طوسی: پرونده موکلم 
مختومه شده

گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس 
مرکز پژوهش هاي مجلس در گزارشي به بررسي برنامه تولید و عرضه مسکن که 

در چندماه اخیر پرداخته که بخش هايي از آن را مرور مي کنیم.

1   در متن اين گزارش تحلیلي، با تأکید بر اينکه بخش مسکن در پي بروز برخي 
مشکات در اقتصاد کشور، دچار نارسايي هايي شده، آمده است: تحريم ها، کاهش 
فروش نفت، کاهش ارزش پول ملي و ساير مشکات اقتصادي در يک سال گذشته 

سبب تشديد مشکل تولید و عرضه مسکن در کشور شده است.

2   همچنین اين پژوهش نبود قانون مالیات بر عايدي سرمايه را نیز از دلايل بروز 
نوسانات شديد قیمتي در بازار مسکن دانسته و اضافه مي کند: فعالیت هاي بدون 
محدوديت سوداگران مسکن وضعیت پرتاطم اقتصاد مسکن را وخیم تر کرده است 
که اين مسئله به دنبال نوسان هاي شديد ارز و سکه و ايجاد تناظر با اين بازارهاي 

موازي در يک سال گذشته شدت بیشتري پیدا کرده است.

3  پیشــنهاد مرکز پژوهش هاي مجلس براي ساماندهي بازار مسکن، افزايش 
سقف وام به اضافه تصويب قانون مالیات بر عايدي است.

4  نخستین پیشنهاد براي رفع مشکات بخش مســکن، افزايش سقف وام و 
اولويت پرداخت به خانه اولي ها در راستاي کاهش شکاف استطاعت و قیمت و تأمین 
سهم بیشتري در توانمندسازي اقشار متوسط براي خانه دارشدن و دومین پیشنهاد 
وضع مالیــات بر عايدي و معامات مکرر مســکن جهت محدودســازي دلالي و 

سوداگري و کمک به متقاضیان واقعي است.

5  تحولات بازارهاي موازي خصوصاً ارز و سکه عامل افزايش دوبرابري قیمت 
مسکن در يک سال و وقوع نوسانات شــديد قیمتي در هرماه و همچنین کاهش 

شديد معامات مسکن است.

6  سالانه 7۰۰هزار ازدواج و 17۰هزار طاق ثبت مي شود که بخش مهمي  از 
خانوارهاي مطلقه به بازار تقاضاي انباشت مســکن وارد شده و مجموعاً تقاضاي 
مسکن در هرسال، 8۰۰هزار واحد است. اين درحالي است که در پنج سال اخیر، 

متوسط تولید سالانه مسکن به 35۰هزار واحد در سال کاهش يافته است.

7  براساس سرشماري نفوس و مســکن در سال 1395، تعداد کل خانوارهاي 
ايراني 24میلیون خانوار و تعداد واحدهاي مسکوني کشور، 25میلیون و 4۰۰هزار 
واحد اســت که 22میلیون و 8۰۰هزار واحد داراي سکنه و دومیلیون و ۶۰۰هزار 
واحد مسکوني خالي اســت. همچنین دومیلیون و 1۰۰هزار خانواده ايراني بدون 
مسکن مســتقل هســتند و با خانوارهاي ديگر زندگي مي کنند. با توجه به اينکه 
شاخص خانوار در واحد مســکوني بايد يك باشــد)به ازاي هر خانواده يک واحد 
مسکوني( و هرچه اين شاخص به يک نزديکتر باشــد، وضعیت توسعه يافته تري 
براي کشور متصور خواهد بود، اين شاخص در کشور ما 1.۰۶ است که رقم مناسبي 
به نظر مي رسد. حتي اگر تعداد واحدهاي مسکوني خالي را نیز در نظر بگیريم که 
درنتیجه تعداد کل مسکن هاي کشور از خانوارها بیشتر خواهد شد، اين شاخص 

به کمتر از يک مي رسد.

صحبت هاي وزير راه
محمد اسامي  روز گذشــته در برنامه تلويزيوني »سام صبح بخیر« حضور 
پیدا کرد و نکات جالبي از ديدگاه هاي مورد نظر دولت درباره مسکن بیان کرد. 

بخش هايي از صحبت هاي او را مرور مي کنیم.

1  بررسي هاي ما نشــان مي دهد، تحولات در بخش مســکن و التهابات 
قیمتي هیچ تناسبي با تقاضاي مسکن ندارد بلکه نوسانات ارزي سبب شد تا 
مردم کالاي خود را به قیمت ارز تجديــد ارزيابي کنند که عمدتاً براي حفظ 
ارزش دارايي هاي خود آن را به ملک تبديل کرده اند. همین موضوع ســبب 
افزايش قیمت مسکن شده اســت. دولت غیر از کالاهايي که در آن دخالت 
مســتقیم دارد، مانند تهیه کالاهاي اساســي هیچ دخالتي در تعیین قیمت 
ساير کالاها نداشته و مسکن نیز مانند ســاير کالاها ارزش خود را با نرخ ارز 

تعديل مي کند.

2  تحولات بازار ارز متأثر از تحولاتي اســت که خارج از بخش مســکن 
به خصوص نوســانات ارزي رخ مي دهد. اينکه مردم ارز را، به خصوص دلار را 
جايگزين پول ملي کنند تا ارزش دارايي هاي خود را حفظ کنند، از اول انقاب 

وجود داشته و بخش زيادي نیز آن را تبديل به ملک مي کنند.

3  ما با مالیات بر عايدي سرمايه کاماً موافقیم. آنچه سبب شد تا طرحي 
که در مجلس در جريان بود را متوقف کنیم، اين بود که طرح مجلس بر مالیات 
بر عايدي مسکن تمرکز داشــت. دولت معتقد است تصويب اين طرح سبب 
فرار سرمايه از بخش مسکن مي شد و بايد اين نوع مالیات به ساير بازارها نیز 

تسري داده شود.

4  به دنبال تعیین تکلیف بحث مالیات بر خانه هاي خالي هســتیم. براي 
اجراي اين طرح بايد سامانه ملي اماک و اسکان را ايجاد مي کرديم. در دوره 
وزارت قبلي اعام شــد که اجراي اين کار از عهده وزارت راه و شهرســازي 
برنمي آيد و بايد به شهرداري ها داده شود چون آنها در جريان تعداد واحدهاي 
ساخته شــده در هر شــهر هســتند. با اين حال از زماني که به وزارت راه و 
شهرسازي آمده ام، معتقدم که خانه هاي خالي به يک تله سرمايه گذاري تبديل 

شده و بايد وارد بازار شوند. از اين رو اجراي اين دو مالیات را دنبال مي کنیم.

5  قرار نیســت وام مســکن افزايش پیدا کند. ما به وام عرضه مســکن 
معتقديم. زمین را دراختیار ســازنده مي گذاريم. بانک نیــز 8۰درصد رقم 
سرمايه گذاري سازنده را تسهیات مي دهد و وقتي که توانست واحد خود را 
به فروش برساند، اين وام به خريدار منتقل خواهد شد. وقتي طرح را مطرح 
کردند، برخي در اينستاگرام من کامنت گذاشتند که »وزير از مردم بي خبر« 
اما بايد بدانیم که ما با اقشار مختلفي روبه رو هستیم و برخي توانايي پرداخت 
اقســاط پنج میلیون توماني را دارند. آنها هم جزو مردم هستند. اگر فردي با 
ســازنده توافق کند که وام بالاتري بگیرد و بتواند اقســاط آن را بازپرداخت 
کند، او هم مي تواند خانه دار شــود. بنابراين نبايد با يک راهکار تک بعدي به 

پیش برويم.

اختلاف بزرگان  بر سر وام مسکن
مجلس می خواهد وام مسکن را افزایش دهد، دولت مخالف است.نسخه دولت چیست؟

در دوروز گذشته دودیدگاه متفاوت درباره راه هاي کنترل قیمت مسکن 
و کمک به خریداران خانه منتشر شده و به سردرگمي هاي ما اضافه کرده 
است. از یک ســو گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس منتشر شد که در آن 
از اخذ مالیات بر عایدي سرمایه و افزایش وام مسکن و ازدواج به عنوان 
راهکار کنترل قیمت مسکن نام برده شده اما از سوي دیگر وزیر راه با حضور 

در یک برنامه تلویزیوني به صورت غیرمستقیم به این گزارش  واکنش نشان 
داد و از راهکارهاي دیگري صحبت کرد. مقایسه نکته به نکته این دو به ما 
نشان مي دهد اختلاف نظرها درمورد مسکن)هم دلایل گراني و هم راه هاي 
کنترل قیمت ها( گسترده است و مسئولان هنوز به یک دیدگاه و نظر واحد 

نرسیده اند. 

 توضیحات حق شناس درباره بازداشتش 
درخصوص يک پست اينستاگرامی

محمد جواد حق شناس صبح  روز گذشته در ابتدای 
جلسه شورای شهر تهران در مورد جلسه  بازپرسی 
که منجر به بازداشت چند ســاعته اش شد، گفت: 
»حدود سه الی چهار هفته قبل تماس تلفنی با يک 
شماره چهار رقمی دريافت کردم که فرد پشت خط 
خود را از پلیس امنیت اخاقی معرفی کرد و انتظار 
داشت که فردای تماس به پلیس مراجعه کنم اما به 
او گفتم که صرف تماس تلفنی امکان حضور نیست 
و اگر نیازی به مراجعه من هســت بايد دعوتنامه يا 
احضاريه بدهند. در 2۶ خــرداد ماه احضاريه ای به 
دستم رسیده و به من اعام شد که اگر ظرف مدت 
پنج روز مراجعه نکنم جلب می شــوم. من موضوع 
را به رياست شورای شــهر منتقل کرده و هاشمی 
نیز در تمــاس تلفنی با مجموعه ای علت مســئله 
را جويا شــدند و آنها نیز اعــام کردند که موضوع 
مربوط به پست اينســتاگرامی من در شب 23 ماه 
مبارک رمضان شب قدر است.« به گفته حق شناس: 
»در صفحه  اينســتاگرامم صوتــی را از خانم »لیا 

تهرانچی« منتشــر کردم که دعای ربنا معروف را 
قرائت کرده بود. نهايتا دادسرای ارشاد گفت اتهام 
من تشويق مردم به فســاد بود. وقتی موضوع اتهام 
با اعتراض من روبه رو شد، آنها گفتند که بارگذاری 
صوت و کلیپ تصويری کسی که حجاب را رعايت 
نکرده و مجــوز خوانندگی ندارد، تشــويق مردم 
به فساد اســت و از آنجايی که بنده در کمیسیون 
فرهنگی شورای شهر حضور داشــتم اين موضوع 
بیشــتر مورد توجه قرار گرفت... بازپرس مصر بود 
که من پست اينستاگرامی را بردارم و من گفتم اگر 
اين مسئله حکم قضايی شود قبول می کنم. نهايتاً از 
آنجايی که اعضای شورا اصرار داشتند که ما يک کار 
جمعی می کنیم و ممکن است مشکاتی ايجاد شود 
من قبول کردم که توضیحات بازپرس را در صفحه 
اينستاگرام خود بنويســم. قرار شد پست مذکور را 
حذف کرده و متن ديگر جايگزين شــود و اين متن 
نیز تا پايان جلسات دادگاه در صفحه ام بماند و حالا 

منتظر ادامه روند دادگاه هستیم.«  ما
قی

سی
مو

 / 
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تغییرات قیمت مسکن در 27ماه گذشته نکات جالبي دارد. 
به عنوان مثال از اول سال 96 تا حالا، سه  مرتبه در نیمه اول 
و يک مرتبه در نیمه دوم سال شاهد ايجاد التهاب قیمت در 
بازار مسکن بوده ايم. از طرفي با شروع هر سال آرامش نسبي 
در بازار مسکن به  وجود آمده و اين آرامش با نزديک شدن به 
تابستان تقريبا از بین رفته است. ايسنا در يک گزارش سراغ 
آمار و اطلاعات بانک مرکزي از بازار مسکن تهران در 27ماه 
گذشته رفته و روند قیمت را در اين دو سال و سه ماه بررسي 

کرده است.
بررسي وضعیت بازار مسکن شــهر تهران در 27ماه گذشته 
نشان مي دهد که در ماه هاي ارديبهشــت، خرداد، شهريور 
و اســفند بالاترين تورم ماهانه مســکن اتفاق افتــاده و در 
ماه  فروردين ثبات نســبي قیمت بر بازار حاکم بوده اســت. 
شــهريورماه 97 هیجان بازار مســکن پايتخت با 9.7درصد 
افزايش ماهانه  قیمت به نقطه اوج خود در سال گذشته رسید 
و پس از آن تا بهمن ماه با میانگین 4.3درصد به تدريج فروکش 
کرده است. بعد از آن در اســفندماه با افزايش حجم خريد و 

فروش، رشد ماهانه قیمت به رقم 8.8درصد رسیده است.
رکورد بیشترين رشــد ماهانه امســال تا اينجاي کار دست 
ارديبهشت ماه است که با 12.5درصد رشد ماهانه، بالاترين 
میزان افزايــش قیمت را به خود اختصــاص داده. همچنین 
ارديبهشــت امســال، رکورد بالاترين میزان افزايش ماهانه 
قیمت را از ابتداي ســال 96 تا حــالا دارد. خردادماه قیمت 
مسکن شهر تهران به رقم بي ســابقه 13.3میلیون تومان در 
هر متر مربع رسید که نشان دهنده تورم 4.9درصد ماهانه و 

1۰4درصد سالانه است.
هرچند اکثر کارشناســان معتقدند که بازار مسکن در حال 
نزديک شدن به نقطه اشباع قیمت اســت؛ اگر روال دوسال 
گذشته ادامه پیدا کند، ممکن است در شهريورماه با افزايش 
نسبي قیمت مواجه شــويم و براي ثبات قیمت منتظر نیمه 

دوم سال بمانیم.
بررســي نمودار تورم مســکن در پايتخت نشان مي دهد که 
اوضاع قیمــت ماه هاي فرورديــن معمولًا آرام بوده اســت. 

فروردين 96 قیمت مسکن شهر تهران در مقايسه با ماه قبل 
از آن 4.3درصد کاهش پیدا کرد. فروردين 97 هم میانگین 
قیمت ماهانــه دودرصد افت کــرد. فرورديــن 98 با وجود 
قرارگرفتن در بازه تورم سه ماهه، میانگین رشد قیمت مسکن 
شهر تهران نسبت به ماه قبل از آن تنها افزايش 2.1درصد را 

نشان مي دهد.
 بازار مسکن روي ريل ثبات قيمت

از اول امسال بازار مسکن شهر تهران با سنگین ترشدن وزن 
تورم در مناطق جنوبي، در مســیر تعادل قیمت قرار گرفت؛ 
نشــانه هايي هم از رشــد منفي قیمتــي در دومنطقه ديده 
مي شود. تحولات بازار مسکن پايتخت نشان مي دهد، بعد از 
ايجاد فضاي هیجاني در نیمه شمالي شهر تهران که در سال 
گذشته اتفاق افتاد، از اواخر ســال 97 رشد قیمت به مناطق 
جنوبي تغییر مسیر داد. در سال قبل معمولًا در هر ماه مناطق 
پنج و يك به ترتیب بالاترين رشد قیمت مسکن شهر تهران 
را به خود اختصاص مي دادند. در هفت ماه ابتداي ســال 97 
منطقه پنج پیشتاز تورم مسکن بود، تا اين که از آبان ماه براي 
اولین بار اين رتبه به منطقه 9 رســید و در ادامه به تدريج از 
سرعت رشد قیمت در مناطق شــمالي کم و به سرعت رشد 

مناطق جنوبي اضافه شد.
خردادماه امســال منطقه 1۰ با 134درصــد افزايش قیمت 
مسکن نسبت به ســال قبل، رکورددار بالاترين میزان رشد 
ســالانه بود و منطقه يك با 89درصد کمترين افزايش را به 
ثبت رســاند. در حال حاضر میانگین قیمــت در منطقه 1۰ 
به 9میلیون و 421هزار تومان رســیده و اين درحالي است 
که خردادماه سال گذشــته اين رقم چهارمیلیون و 23هزار 

تومان بود.
در شرايطي که در خردادماه 98 میانگین رشد قیمت آپارتمان 
در تهران 1۰4درصد به ثبت رسیده، با اين حال در دو منطقه 
14 و 15 تورم ماهانه، منفي اعلام شــده است. همچنین در 
منطقه 4 تنها هفت دهم درصد رشــد قیمت ماهانه را شاهد 
بوديم که مي تواند نشــانه اي از ورود تدريجي بازار مسکن به 

رکود باشد.

   مسکن

نگاهي به وضعيت بازار مسکن در ۲۷ماه گذشته

چهارشنبه اين هفته اولین قطار تهران-آنکارا راهي 
ترکیه مي شــود و قیمت بلیت آن تقريبا 76۰هزار 
تومان اعلام شده و قرار اســت هر روز براساس نرخ 
يورو تعیین شــود. ايــن قطار بعــد از دو روز و نیم 
مسافران تهراني را به آنکارا مي رساند. اين در حالي 
است که همین حالا مي شود با هزينه کمتر و سرعت 
بیشتري از تهران به آنکارا رسید. آن هم نه با خريد 
بلیت يک و نیم میلیوني هواپیما، بلکه با خريد بلیت 
اتوبوس مي توانید با 36۰هزار تومان و 3۰ساعته به 

آنکارا برسید.
    سفر به آنکارا با قطار؛ 760هزار تومان

قیمت بلیت قطار تهران-آنکارا آنطور که ايسنا اعلام 
کرده، براي بزرگسالان معادل 762هزار و 2۰۰تومان 
اســت و بلیت نیم بهاي آن با قیمــت 454هزار و 
5۰۰تومان فروخته مي شــود. اما با توجه به اين که 
قیمت بلیت قطــار تهران-آنکارا براســاس قوانین 
بین المللي راه آهن هــاي خاورمیانه CMO تعیین 
مي شود و بر مبناي يورو است، قیمت اين بلیت براي 
مسافران مطابق قیمت روز يورو محاسبه شده و رقم 
ثابتي ندارد. در حال حاضر هر يــورو در بازار آزاد با 
قیمت 14هزار و 9۰۰تومان فروخته مي شود و اين 
يعني شرکت رجا قیمت بلیت قطار تهران-آنکارا را 
حدود 51يورو در نظر گرفته و معادل آن را به صورت 

ريالي از مسافران دريافت مي کند. 

پیش از اين بلیت قطــار تهران-آنکارا رقمي  کمتر 
از 762هــزار تومان اعلام شــده بــود. آنطور که 
محمد رجبي، مديرعامل شــرکت رجا اعلام کرده 
بود، محاســبات قیمت اين بلیت براســاس قوانین 
بین المللــي راه آهن هــاي خاورمیانه CMO بوده 
و حدود 43يورو اســت. بر اين اســاس سهم طرف 
ترکیه اي از قیمت بلیت قطار تهران-آنکارا بر مبناي 
يورو پرداخت مي شود، ولي هموطنان در خريد بلیت 
براي اين مسیر، با تبديل قیمت يورو به ريال هزينه 
بلیت را به ريال پرداخت خواهند کرد. با اين حساب، 
قیمت بلیت قطــار تهران-آنکارا قــرار بود حدود 

645هزار تومان باشد.
چهارشنبه اين هفته قرار است اولین قطار تهران-

آنکارا  که از نوع کوپه اي چهارتخته است، ساعت 9 و 
5۰دقیقه شب از تهران حرکت کند. همزمان با اين 
قطار، يک قطار ديگر از آنکارا راهي تهران مي شود. 
پیش از اين مســیر ســفر قطار تهران-آنکارا اعلام 
شده بود که براساس آن اين سفر تقريبا 6۰ساعت 
و معــادل دوروز  و نیم طول مي کشــد. بايد توجه 
داشته باشــید که فعلا راهي براي خريد بلیت قطار 
تهران-آنکارا به صورت اينترنتي وجود ندارد و هنوز 
مقصد آنکارا به لیست سامانه فروش بلیت رجا اضافه 
نشده اســت. در حال حاضر براي خريد بلیت قطار 
تهران-آنکارا صرفاً مي توانیــم از طريق دفاتر مجاز 

فروش بلیت قطار اقدام كنیم که لیست آن در سايت 
شرکت حمل ونقل ريلي رجا و در قسمت روش هاي 
تهیه بلیت آمده. همچنین شرکت رجا شماره تماس 
1539 را براي پشــتیباني و اطلاع از شرايط خريد 

بلیت قطار براي اين مسیر اعلام کرده است. 
    سفر به آنکارا با هواپيما؛ 1.5ميليون

احتمالا زياد دلتان نخواهد دوروز و نیم براي رسیدن 
به آنکارا در راه بمانید. براي همین مجبور مي شويد 
ســراغ گزينه هاي ديگر برويد. اولین گزينه ســفر 
هوايي به آنکارا است. پرواز مستقیم از تهران به آنکارا 
راحت پیدا نمي شــود، اما ماهان ايــر هر چند وقت 
يک بار يک پرواز مستقیم از تهران به آنکارا دارد که 
قیمت بلیت آن يک میلیون و 5۰۰هزار تومان است. 
   سفر به آنکارا با اتوبوس؛ 360هزار تومان

حتما لازم نیســت يک میلیــون و 5۰۰هزار تومان 
براي سفر هوايي تهران-آنکارا خرج کنید. مي توانید 
با 36۰هزار تومان بلیت اتوبوس تهران-استانبول را 
تهیه کنید که در مسیرش شما را به آنکارا مي رساند. 
ايــن اتوبوس ها تقريبا هــر روز از تهــران حرکت 
مي کنند و مدت زمان سفر آن ها به استانبول حدود 
35ساعت است. اين اتوبوس ها تقريبا 3۰ساعته به 
آنکارا مي رسند که زمان سفر آنها تقريبا نصف زمان 
سفر قطار تهران-آنکارا است. به عبارتي هم قیمت 

آن نصف است، هم زمان رسیدنش.

   شگرد بازار

راه هاي دور زدن هزينه قطار تهران-آنکارا

شاخص بورس رشد کرد
 شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پايان معاملات 

روز يکشنبه 16تير با افزايش هزار و يک واحدی به ارتفاع 
246هزار و 447واحد رسيد. در اين روز معامله گران بيش از 

2.6ميليارد ورقه بهادار،  سهام و حق تقدم را در قالب 256هزار 
نوبت معامله دست به دست کردند تا ارزش روز بازار به بيش 

از 921هزار ميليارد تومان برسد. نمادهای شپنا، شبندر، شتران، 
پارسان، پارس در تقويت شاخص بورس بيشترين اثر را داشتند 

و نمادهای شخارک، خساپا، بيشترين اثر کاهشی در شاخص 
بورس را به ثبت رساندند. نمادهای پربيننده نيز به بانک 

تجارت، سايپا، پارس خودرو، ايران خودرو، ليزينگ رايان سايپا و 
فولاد مبارکه اصفهان تعلق داشت.

سياست دولت در پرداخت وام مسکن 
طرح بانک مسکن برای تعيين سقف تسهيلات خريد مسکن 
بسته به توانايی بازپرداخت افراد، قرار بود در شورای پول و 

اعتبار مطرح شود، اما وزير راه و شهرسازی گفته که سقف وام 
خريد مسکن افزايش پيدا نمی کند. محمد اسلامی روز گذشته 

با حضور در يک برنامه تلويزيونی اعلام کرد فعلًا برنامه ای 
برای افزايش مبلغ تسهيلات خريد مسکن وجود ندارد. به گفته 

محمد اسلامی مسئولان به وام عرضه مسکن معتقد هستند به 
اين ترتيب که زمين را در اختيار سازنده بگذارند و بانک نيز 
۸0درصد رقم سرمايه گذاری سازنده را به صورت تسهيلات 

پرداخت کند و زمانی که توانست واحد خود را به فروش 
برساند، اين وام به خريدار منتقل شود.

د 
اح

1001 و جديدترين آمار تسهيلات پرداختی به سيل زدگان
بانک مسکن از پرداخت يک هزار و 210ميليارد ريال تسهيلات 
قرض الحسنه به آسيب ديدگان سيل اخير خبر داد. به گفته رضا 

صالحی شهرابی سرپرست اداره کل تسهيلات تبصره ای از ابتدای 
سال به آسيب ديدگان استان لرستان رقمی معادل 4۸3ميليارد و 

100ميليون ريال، استان گلستان 215ميليارد و 100ميليون ريال، 
استان خوزستان رقمی معادل 171ميليارد و 250ميليون ريال و 

استان مازندران 44ميليارد و 990ميليون ريال تسهيلات اعطا شده 
است و آسيب ديدگان استان های همدان، ايلام و سيستان و بلوچستان 

به ترتيب رقمی بالغ بر 59ميليارد و 140ميليون ريال، 5۸ميليارد و 
500ميليون ريال و 1۸ميليارد و 650ميليون ريال تسهيلات دريافت 

کرده اند.

وام ازدواج تنها با يک ضامن و اخذ سفته
بانک مرکزی در بخشنامه ای يکبار ديگر از شبکه بانکی 

خواست به زوج هايی که تاريخ عقد آنها بعد از اول 
فروردين 1396 است و تاکنون تسهيلات قرض الحسنه 

ازدواج دريافت نکرده اند، با يک ضامن معتبر و سفته 
وام ازدواج پرداخت کنند. تسهيلات ازدواج اين دسته 
متقاضيان با رعايت اولويت ثبت نام فردی 30 ميليون 

تومان است که دوره بازپرداخت آن پنج ساله خواهد بود 
اما برخی بانک ها و شعبات آنها سختگيری هايی درباره 

ضمانت های دريافتی از متقاضيان اعمال می کنند که بانک 
مرکزی تاکيد کرده وام ازدواج با اخذ يک ضامن معتبر و 

سفته، قابل پرداخت است.

از اول سال 96 تا حالا، سه  مرتبه در نيمه 
اول و يک مرتبه در نيمه دوم سال شاهد 

ايجاد التهاب قيمت در بازار مسکن 
بوده ايم. از طرفي با شروع هر سال آرامش 

نسبي در بازار مسکن به  وجود آمده. 
از اول امسال بازار مسکن شهر تهران 
با سنگين ترشدن وزن تورم در مناطق 

جنوبي، در مسير تعادل قيمت قرار گرفت؛ 
نشانه هايي هم از رشد منفي قيمتي در 

دومنطقه ديده مي شود
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قيم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

پنج ميليون و 900هزار

هشت ميليون و 800هزار

11ميليون و 600هزار

13ميليون

11ميليون و 800هزار

16ميليون و 400هزار

16ميليون و 500هزار

هفت ميليون و 300هزار

10ميليون و 900هزار

9ميليون 

قيمت انواع تلويزيون هوشمند 55 اينچ

ايکس ويژن

ايکس ويژن

سامسونگ

سامسونگ

سونی

سونی

ال جی

تی سی ال

پاناسونيک

اسنوا

55XT515

55XKU635

55NU7900

55MU7980

KD-55X7000F

KD-55X8500F

55UK69000GI

55C2LUS

55DS630R

SUD-55S100BLD

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قيمت انواع پاوربانک با ظرفيت 10هزار ميلی آمپر

شيائومی

شيائومی

انکر

تسکو

سامسونگ

هيوندای

انرجايزر

انرجايزر

ريمکس

ای ديتا

ZMI QB810

PLM09ZM

A1214

TP 860

EB-P1100

MPB 22

UE10022

UE10009

Power Box

PT100

۲10هزار

1۷0هزار

190هزار

1۷0هزار

300هزار

165هزار

180هزار

۲۷0هزار

140هزار

180هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

خريد 13هزار و 50

14هزار و 655

16هزار و 340

سه هزار و 550

دو هزار و 3۲0

چهار ميليون و 600هزار

چهار ميليون و 460هزار

دو ميليون و 4۲0هزار

يک ميليون و 600هزار

430هزار و ۷66

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

يورو

پوند

درهم امارات

لير ترکيه

تمام سکه جديد

تمام سکه قديم

نيم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عيار

1۲هزار و 950

14هزار و 505

16هزار و 140

سه هزار و 530

دو هزار و 300

چهار ميليون و 5۲0هزار

چهار ميليون و 360هزار

دو ميليون و 340هزار

يک ميليون و 500هزار

----

  شگرد بازار

صفر تا 100؛ راهنماي پرداخت اقساطی جريمه هاي رانندگي
پلیس برای کمک به مالکان خودروهایی که رقم جریمه آنها از مرز یک میلیون رد شده، طرح پرداخت اقساطی را اجرا کرده است. اگر خودرویتان توقیف شده یا در شرف توقیف است می توانید دغدغه خودتان را خیلی سریع رفع کنید

مرکز اجرائیات پلیس راهور ناجا،  شرايط تقسیط جرايم 
خودروهاي داراي بیــش از يک میلیون تومان خلافي را 
تشريح کرده است. طبق قانون اين دسته خودروها بايد 
توسط پلیس راهور توقیف و به پارکینگ هدايت شوند و 
به اين ترتیب بیش از 81هزار و 75دستگاه خودرو همین 
حالا توقیف هستند. طرح تقسیط جرائم براي کمک به 

مالکان همین خودروها اجرا مي شود.
1 خودروهايــي که جرائم رانندگي آنهــا به بیش از 
يک میلیون تومان مي رســد، در وهله اول به دو دســته 
تقسیم مي  شوند؛ دسته اول خودروهايي که توقیف شده 
و در پارکینگ هستند و دسته دوم خودروهايي که هنوز 

توقیف نشده و آزادانه به تردد خود ادامه مي دهند.

2  مالکان خودروهايي که هنوز توقیف نشده اند، بايد 
به سايت راهور 12۰ مراجعه کرده و در قسمت استعلام 
جرائم راهنمايي و رانندگــي، گزينه پرداخت موردي يا 
مرحله اي را انتخاب کنند. با کلیک در اين مرحله صورت 
وضعیت تخلف پلاک خودرو خود را مشاهده مي کنند. 
اين نکته را به خاطر بســپاريد که خودروهايي با بیش از 
يک میلیون تومان جرايم معوقه، پس از اعلام پلیس تنها 
يک ماه فرصت پرداخت و تعیین تکلیف جريمه هاي خود 

را دارند در غیر اين صورت توقیف مي شوند.
3   بعد از مشــاهده صورت وضعیــت تخلف، مالک 
مي تواند براســاس توانمندي مالي هر تعداد از تخلفات 
را که مايل است، انتخاب کرده و با تعريف شناسه قبض 

و شناســه پرداخت که براي هر رديف تخلف در سايت 
تعريف شده اســت، نســبت به پرداخت آن اقدام کند. 
مالکان خودروهايي که هنوز توقیف نشده اند، بايد بدانند 
مبالغ پرداختي جرائم شان بايد به گونه اي باشد که مبلغ 
جريمه خودرو به زير يک میلیون تومان کاهش يابد تا اگر 
به واسطه تخلفي از سوي پلیس متوقف شدند، به دلیل 
داشــتن جرائم بالاي يک میلیون تومان خودروي شان 

توقیف نشود. 
4   در واردکردن شناســه قبض و شناسه پرداخت 
دقت کامل داشته باشــید. در اين مرحله اگر شناسه ها 
اشــتباه وارد شــود، مبلغ پول عودت داده مي شود اما 
فرآيند طولاني را در پي دارد. پس بهتر است رانندگان 

در واردکردن اين دوشناسه دقت لازم را لحاظ کنند.
5   مالکان خودروهايــي که به دلیــل خلافي بالا، 
توقیف شده و در پارکینگ هستند بايد با مدارک هويتي 
و مالکیت خودرو به ســتاد ترخیصي که در پشت قبض 
پارکینگ درج شــده، مراجعه کرده و فرآيند ترخیص 

وسیله نقلیه خود را انجام دهند.
6   بعد از کنترل مدارک هويتي و مالکیتي توســط 
مامور راهور مستقر در ســتاد ترخیص، در صورت احراز 
شرايط ترخیص، بعد از اخذ تعهد از مالک خودرو در قبال 
پرداخت اقساطي جرائم حداکثر ظرف مدت يک سال، 
نسبت به ترخیص خودرو اقدام مي شود. بعد از اخذ اين 
تعهد است که خودرو در اختیار مالک قرار خواهد گرفت.

7   در مرحله اول براي ترخیــص خودرو اجباري به 
واريز وجه يا پرداخت اقســاط نیست. البته اين بسته به 
توانايي مالي مالک دارد که اگر بخواهد مي تواند مبلغي 
را براي پرداخت اقساط خودرو خود بپردازد ولي در کل 
هیچ اجباري به واريز قسط در اين مرحله نیست و خودرو 
بعد از اخذ تعهد بلافاصله ترخیص مي  شود. با اين حال 
در همین مرحله روي شناســنامه مالکیت وسیله نقلیه 
يک مهر شکايت درج مي شود، اين مهر شکايت ضمانت 
اجرايي اســت براي آنکه مالک در مدتي که تعهد داده 
است، اقساط جرائم را پرداخت کند. درج اين مهر روي 
شناســنامه خودرو به معناي ممنوعیت خريد و فروش 
خودرو در مدت مذکور اســت مگر آنکــه مالک خودرو 

در زمان فروش خودرو نســبت به پرداخت کل جرايم 
اقدام کند.

۸   خودروهاي قابل ترخیص در اين طرح ويژگي هاي 
خاصي دارند. مهمترين نکته در موردشان اين است که 
نبايد شکايت قضايي داشته باشند. مورد دوم اين است 
که نبايد در سن فرسودگي باشند و حداکثر داراي بیش 
از 4۰درصد جرائم حادثه ســاز ازجمله سرعت و سبقت 
غیرمجاز، تجاوز به چپ، صحبت با تلفن همراه و مواردي 

که شامل نمره منفي مي شوند، نباشند.
9   طرح تقسیط جرايم رانندگي شامل همه وسايل 
نقلیه از جمله موتورسیکلت،  خودروهاي سبک، کامیون، 

 اتوبوس و ... است.

ارتباط مشتری 2807 021
Sinainsurance.com

بیمه ی عمر و سرمایه گذاری سینابان

پوشش درمان انفرادی

:(یه عمر خیالت راحته  

پوشش  بيمه در استراتژي ۲00هزار توماني
15ميليون تومانبستري بيمارستان

-جراحي هاي عمومي
30ميليون تومانجراحي هاي تخصصي
-پاراکلنيکی نوع اول
-پاراکلنيکی نوع دوم

-جراحي سرپايي
-آزمايشگاهي

-آمبولانس داخل شهر
150هزار تومانآمبولانس خارج شهر

-زايمان
-ويزيت و دارو
-دندان پزشکي

-نازايي
-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست
سمعک

   استراتژي 200هزار توماني
با حداقل هزينه مي توانید خودتان را بیمه تکمیلي کنید، اما در چنین  
حالتي نبايد انتظار زيادي از شرکت بیمه داشــته باشید. اين بیمه 
صرفا هزينه هاي بستري بیمارستان تا سقف 15میلیون و هزينه هاي 

جراحي تخصصي تا سقف 3۰میلیون را جبران مي کند.

  استراتژي يک ميليون و 400هزار توماني
بیمه حوادث امتیاز متفاوت استراتژي يک میلیون و 4۰۰هزار توماني 
اســت. در اين اســتراتژي بیمه پوشــش هاي کمتري را براي جبران 
هزينه هاي درمان درنظــر گرفته، اما در کنار آن تا ســقف 1۰میلیون 
تومان بیمه حوادث ارائه مي دهد که مي تواند در نوع خودش مفید باشد.

پوشش  بيمه در استراتژي 600هزار توماني
-بستري بيمارستان

سه ميليون تومانجراحي هاي عمومي
شش ميليون تومانجراحي هاي تخصصي
300هزار تومانپاراکلينيکی نوع اول
150هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

150هزار تومانجراحي سرپايي
100هزار تومانآزمايشگاهي

۲00هزار تومانآمبولانس داخل شهر
۲00هزار تومانآمبولانس خارج شهر

1.5ميليون تومانزايمان
100هزار تومانويزيت و دارو
100هزار توماندندان پزشکي

-نازايي
-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست
-سمعک

   استراتژي 600هزار توماني
در اين استراتژي همه پوشش هاي اصلي بیمه تکمیلي به شما ارائه 
مي شود، اما سقف آنها به  قدري پايین است که نمي تواند تاثیر زيادي 
روي جبران هزينه هاي درمان داشته باشد. مثلا در اين استراتژي 

سقف پوشش دندان پزشکي تنها 1۰۰هزار تومان است.

  استراتژي يک ميليون و 500هزار توماني
شرکت بیمه در ازاي دريافت يک میلیون و 5۰۰هزار تومان حق بیمه، 
کل هزينه هاي درماني اعم از اصلي و جانبي را تحت پوشش خود قرار 
مي دهد. همچنین سقف هاي تعیین شده براي اين پوشش ها تا حد 

قابل قبولي افزايش پیدا کرده است. 

پوشش  بيمه در استراتژي ۷00هزار توماني
سه ميليون تومانبستري بيمارستان

-جراحي هاي عمومي
شش ميليون تومانجراحي هاي تخصصي
300هزار تومانپاراکلينيکی نوع اول
150هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

150هزار تومانجراحي سرپايي
100هزار تومانآزمايشگاهي

-آمبولانس داخل شهر
۲00هزار تومانآمبولانس خارج شهر

1.5ميليون تومانزايمان
100هزار تومانويزيت و دارو
100هزار توماندندان پزشکي

1.5ميليون توماننازايي
300هزار تومانرفع عيوب انکساري چشم چپ

300هزار تومانرفع عيوب انکساري چشم راست
150هزار تومانسمعک

  استراتژي 700هزار توماني
با پرداخت حق بیمه 7۰۰هزار توماني مي توانید چند پوشش جانبي 
به بیمه تکمیلي اضافه کنید. در اين استراتژي بیمه هزينه هاي درمان 
نازايي را تا سقف 1.5میلیون تومان جبران مي کند و بخش کوچکي از 

هزينه هاي سمعک و رفع عیوب چشم را هم برعهده مي گیرد.

  استراتژي يک ميليون و 900هزار توماني
در استراتژي يک میلیون و 9۰۰هزار توماني شرکت بیمه سقف تعهداتش 
را براي جبران هزينه هاي جراحي تخصصي تــا 3۰میلیون تومان بالا 
مي برد که مي تواند تاثیر زيادي در کاهش هزينه ها داشته باشد. علاوه بر 

اين پوشش هاي جانبي هم در اين استراتژي ارائه شده است.

پوشش  بيمه در استراتژي 650هزار توماني
-بستري بيمارستان

10ميليون تومانجراحي هاي عمومي
۲0ميليون تومانجراحي هاي تخصصي
-پاراکلينيکی نوع اول
-پاراکلينيکی نوع دوم

-جراحي سرپايي
-آزمايشگاهي

100هزار تومانآمبولانس داخل شهر
-آمبولانس خارج شهر

-زايمان
-ويزيت و دارو
-دندان پزشکي

-نازايي
-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست
-سمعک

  استراتژي 650هزار توماني
استراتژي اقتصادي و ارزان قیمت صرفا به کار کساني مي آيد که يک 
جراحي سخت پیش رو دارند. چراکه پوشش ها در اين استراتژي به 
هزينه هاي جراحي و آمبولانس خلاصه مي شــود که شرکت بیمه 

در قبال جبران 2۰میلیون تومان از اين هزينه ها متعهد مي شود.

  استراتژي يک ميليون و ۸00هزار توماني
اگر نیازي به پوشــش هاي جانبي بیمه تکمیلــي درمان نداريد، 
مي توانید از استراتژي يک میلیون و 8۰۰هزار توماني استفاده کنید 
که در آن سقف تعهدات تعیین شده براي جبران هزينه هاي اصلي 

درمان بالارفته و درعوض پوشش هاي جانبي بیمه حذف شده اند.

  استراتژي 900هزار توماني
شرکت بیمه در ازاي دريافت 9۰۰هزار تومان، حداقل سقف  را براي 
پوشش هاي اصلي بیمه تکمیلي در نظر مي گیرد. اين درحالي است 
که با هزينه کمتر و در استراتژي 7۰۰هزار توماني، مي توان علاوه بر 

اين پوشش ها، از پوشش هاي جانبي هم بهره برد.

  استراتژي دو  ميليون توماني
هرچند در اين استراتژي حق بیمه خیلي بالاست، اما اگر مشکلي پیش 
بیايد، مي توانید تا 75میلیون تومان براي جبران هزينه هاي جراحي روي 
بیمه تکمیلي درمان حساب باز کنید. در اين استراتژي سقف پوشش ها 
به حداکثر رسیده و بعضا کل هزينه هاي درمان برعهده بیمه خواهد بود. 

پوشش  بيمه در استراتژي 900هزار توماني
-بستري بيمارستان

سه ميليون تومانجراحي هاي عمومي
شش ميليون تومانجراحي هاي تخصصي
300هزار تومانپاراکلينيکی نوع اول
150هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

150هزار تومانجراحي سرپايي

100هزار تومانآزمايشگاهي
۲00هزار تومانآمبولانس داخل شهر
-آمبولانس خارج شهر

1.5ميليون تومانزايمان
100هزار تومانويزيت و دارو
100هزار توماندندان پزشکي

-نازايي
-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست
-سمعک

  استراتژي يک ميليون توماني
در استراتژي يک میلیون توماني، سقف پوشش هزينه هاي اصلي 

درمان تقريبا 6۰درصد اضافه مي شود، با اين حال نمي تواند 
کمک زيادي به جبران هزينه هاي درمان کند. براي مثال سقف 

پوشش هزينه هاي ويزيت و دارو تنها 2۰۰هزار تومان است. 

  استراتژي دو ميليون و 250هزار تومان
علاوه بر پوشش هاي اصلي بیمه تکمیلي درمان، در استراتژي دومیلیون 
و 25۰هزار توماني مي توانید روي پوشش هاي جانبي بیمه هم حساب باز 
کنید. بیمه در اين استراتژي هزينه  درمان نازايي را تا سقف پنج میلیون و 

هزينه سمعک را تا سقف يک میلیون پوشش مي دهد.

پوشش  بيمه در استراتژي يک ميليون توماني

-بستري بيمارستان

پنج ميليون تومانجراحي هاي عمومي

10ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

500هزار تومانپاراکلينيکی نوع اول

۲50هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

۲50هزار تومانجراحي سرپايي

۲00هزار تومانآزمايشگاهي

300هزار تومانآمبولانس داخل شهر

300هزار تومانآمبولانس خارج شهر

دو ميليون تومانزايمان

۲00هزار تومانويزيت و دارو

۲00هزار توماندندان پزشکي

-نازايي

-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست

-سمعک

پوشش  بيمه در استراتژي يک ميليون و 500هزار توماني

هشت ميليون تومانبستري بيمارستان

-جراحي هاي عمومي

16ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

800هزار تومانپاراکلينيکی نوع اول

400هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

500هزار تومانجراحي سرپايي

500هزار تومانآزمايشگاهي

-آمبولانس داخل شهر

400هزار تومانآمبولانس خارج شهر

سه ميليون تومانزايمان

500هزار تومانويزيت و دارو

500هزار توماندندان پزشکي

سه ميليون توماننازايي

800هزار تومانرفع عيوب انکساري چشم چپ

800هزار تومانرفع عيوب انکساري چشم راست

400هزار تومانسمعک

پوشش  بيمه در استراتژي يک ميليون و 800هزار توماني

-بستري بيمارستان

15ميليون تومانجراحي هاي عمومي

30ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

1.5ميليون تومانپاراکلينيکی نوع اول

۷50هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

يک ميليون تومانجراحي سرپايي

۷50هزار تومانآزمايشگاهي

500هزار تومانآمبولانس داخل شهر

500هزار تومانآمبولانس خارج شهر

پنج ميليون تومانزايمان

800هزار تومانويزيت و دارو

يک ميليون توماندندان پزشکي

-نازايي

-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست

-سمعک

پوشش  بيمه در استراتژي يک ميليون و 900هزار توماني
15ميليون تومانبستري بيمارستان

-جراحي هاي عمومي

30ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

1.5ميليون تومانپاراکلينيکی نوع اول

۷50هزار تومانپاراکلينيکی نوع دوم

يک ميليون تومانجراحي سرپايي

۷50هزار تومانآزمايشگاهي

500هزار تومانآمبولانس داخل شهر

500هزار تومانآمبولانس خارج شهر

پنج ميليون تومانزايمان

800هزار تومانويزيت و دارو

يک ميليون توماندندان پزشکي

پنج ميليون توماننازايي

يک ميليون تومانرفع عيوب انکساري چشم چپ

يک ميليون تومانرفع عيوب انکساري چشم راست

600هزار تومانسمعک

پوشش  بيمه در استراتژي دوميليون توماني
-بستري بيمارستان

3۷.5ميليون تومانجراحي هاي عمومي

۷5ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

دوميليون تومانپاراکلينيکی نوع اول

يک ميليون تومانپاراکلينيکی نوع دوم

دو ميليون تومانجراحي سرپايي

يک ميليون تومانآزمايشگاهي

500هزار تومانآمبولانس داخل شهر

500هزار تومانآمبولانس خارج شهر

پنج ميليون تومانزايمان

يک ميليون تومانويزيت و دارو

يک ميليون توماندندان پزشکي

-نازايي

-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست

-سمعک

پوشش  بيمه در استراتژي دوميليون و ۲50هزار توماني

3۷.5ميليون تومانبستري بيمارستان

-جراحي هاي عمومي

۷5ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

دوميليون تومانپاراکلينيکی نوع اول

يک ميليون تومانپاراکلينيکی نوع دوم

دوميليون تومانجراحي سرپايي

يک ميليون تومانآزمايشگاهي

-آمبولانس داخل شهر

500هزار تومانآمبولانس خارج شهر

پنج ميليون تومانزايمان

يک ميليون تومانويزيت و دارو

يک ميليون توماندندان پزشکي

پنج ميليون توماننازايي

1.5ميليون تومانرفع عيوب انکساري چشم چپ

1.5ميليون تومانرفع عيوب انکساري چشم راست

يک ميليون تومانسمعک

توزیع برابر درد
  و درمان

گروه بازار| چشــم خیلی ها به دفترچه بیمه تکمیلی ديگران است. پیش خودشان 
فکر می کنند که خوش به حال کارمندان فلان سازمان و فلان وزارتخانه که بیمه درمان 
تکمیلی دارند و می توانند بخش بزرگی از هزینه های درمان را برعهده شــرکت بیمه 
بگذارند. آن هم به ازای پرداخت یک مبلغ ناچیز در ماه. برای همین حتی شرکت های 
خصوصی برای جلب رضایت کارمندانشــان ســراغ بیمه درمان تکمیلی می روند و 
کارمندانشان را به صورت گروهی و سازمانی به شــرکت بیمه معرفی می کنند. حالا 
تکلیف شرکت های کوچک یا کسانی که مشــغول به کار آزاد هستند چه می شود؟ 
شــرکت های بیمه اخیرا ســراغ این افراد رفتند که امکان خرید بیمــه تکمیلی به 
صورت گروهی و سازمانی برای آنها فراهم نیست. این شرکت ها گزینه جدیدی ارائه 
کرده اند که براساس آن افراد می توانند برای خود و خانواده شان بیمه درمان تکمیلی 
بخرند. حتی ممکن است کارمند یک شــرکت از بیمه درمان تکمیلی که دارد راضی 
نباشد و بخواهد سقف پوشش هزینه هایش را بالاتر ببرد. کارمندها در خرید گروهی 
بیمه تکمیلی تنها یک گزینه پیش روی دارند و نمی توانند از بین چند اســتراتژی، 
گزینه مورد نظرشــان را انتخاب کنند. مثلا ممکن است یک کارمند بخواهد یکی از 
پوشش های خاص مثل هزینه زایمان در بیمه درمان تکمیلی بالا باشد و نیازی به بقیه 
پوشش ها ندارد. بیمه تکمیلی انفرادی به این دســته از کارمندها هم کمک می کند 
و گزینه های مختلف را پیش روی آنها می گذارد. تنها مشکلی که بیمه های تکمیلی 
درمان انفرادی دارند، این است که کل هزینه حق بیمه یک جا از افراد دریافت می شود. 
بعضا ممکن اســت یک نفر برای خرید بیمه درمان تکمیلی انفــرادی حدود بیش از 
دو میلیون تومان هزینه کند که به خودی خود رقم بالایی است. همین موضوع باعث 
شده شرکت های بیمه برای جذاب ترکردن بیمه درمان تکمیلی انفرادی، یک ویژگی 
دیگر به آن اضافه کنند که بر اساس آن بتوانید حق بیمه را به صورت اقساط به شرکت 
بیمه پرداخت کنید. به عبارتی شرکت بیمه حاضر شده به جای دریافت کل مبلغ حق 
بیمه درمان تکمیلی انفرادی، تنها یک سوم آن را به صورت نقدی دریافت کند و مبلغ 
باقی مانده را در قالب سه فقره چک با فاصله یک ماه از مشتری بگیرد. در چنین حالتی 
می توانید 70درصد باقی مانده از حق بیمه را به صورت اقســاطی و تا حداکثر سه ماه 
به شرکت بیمه پرداخت کنید تا فشــار زیادی برای خرید بیمه درمان تکمیلی روی 
دوشتان نیفتد. در این گزارش سراغ استراتژی های مختلف برای خرید بیمه درمان 
تکمیلی رفته ایم تا ببینیم با چــه بودجه ای می توانیم تا چه ســقفی برای هریک از 

پوشش های بیمه درمان تکمیلی خودمان را بیمه کنیم. 

خواندن این نوشته کمک می کند از میان طرح های 
مختلف بیمه تکمیلی درمان، دقیقا پوشش های مورد 
نیاز خودتان را بخرید و هزینه آن را به صورت اقساط 
پرداخت کنید. بیمه تکمیل درمان دیگر مثل گذشته 

به شکل گروهی فروخته نمی شود 

پوشش  بيمه در استراتژي ۲00هزار توماني
15ميليون تومانبستري بيمارستان

-جراحي هاي عمومي

30ميليون تومانجراحي هاي تخصصي

-پاراکلنيکی نوع اول

-پاراکلنيکی نوع دوم

-جراحي سرپايي

-آزمايشگاهي

-آمبولانس داخل شهر

150هزار تومانآمبولانس خارج شهر

-زايمان

-ويزيت و دارو

-دندان پزشکي

-نازايي

-رفع عيوب انکساري چشم چپ

-رفع عيوب انکساري چشم راست

سمعک



دنيایخودرو
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2415  دوشنبه  17 تیر  1398

پس از سقوط یکباره ارزش سهام ب.ام.و، هارولد کروگر مدیرعامل این شرکت اعلام کرد پس از انقضای تاریخ 
قرارداد خود با این ب. ام .و در 30 آوریل سال 2020 دیگر روی صندلی مدیریت این شرکت نخواهد نشست. هنوز 

نام جدیدی برای جانشینی کوگر 53 ساله مطرح نشده است.

هفتصبح| در حالی که کل تولید خودرو در سه ماهه نخست 
سال در سه شرکت بزرگ ايران خودرو، سايپا و پارس خودرو 
در مرز کمتر از 190 هزار دستگاه متوقف شده، بررسی میزان 
تحويل و فروش خودروهای داخلی در بازار از ادامه ســلطه 
پرايد بر بازار ايران حکايت دارد. در شرايطی که تصور می شد 
دو خودروساز کشور به يک اندازه از تحريم ها ضربه خورده و 
با کاهشی گسترده روبه رو شــوند، اين ايران خودرو است که 
افت بدتری را تجربه می کند. گذشت حدود يک سال از آغاز 
تحريم ها اين موضوع را اثبات کرده که تداوم حضور ســايپا 
در محــدوده قیمتی 40 تا 60 میلیون تومان باعث شــده تا 
خريداران همچنان برای پرايد و تیبا تقاضای بالايی داشــته 
باشند. اين در حالی است که افزايش بهای سمند، پژو 405، 
پژو پارس، رانا، دنا و پژو 206 به مرزهای بالاتر از 75 میلیون 
تومان موجب شده تا کمتر کسی سراغ اين محصولات برود. 
موضوعی که بروز آن از مدت ها قبل قابل پیش بینی بود ولی 
ايران خودرو به اندازه کافی برای دريافت اين ضربه سنگین 

آمادگی نداشت. 
مرور آمارهای ســامانه کدال دو خودروساز بزرگ وطنی در 
بورس اوراق بهادار کشور نشان می دهد عمق داخلی سازی 
بالا و قیمت مناسب تر تیبا و پرايد باعث شده تا بازار سايپا در 
رده خودروهای وطنی همچنان پررونق باشد. تولید پرايد در 
سه ماهه اول امسال در حالی از مرز 47 هزار دستگاه گذشته 
که به نظر می رسد با ورود به تابستان، نرخ تولید اين خودرو 
افزايش يافته و احتمالا پرايد، تا انتهای ســال 98 نرخ تولید 
خود را به مرز 200 هزار دستگاه خواهد رساند. سايپا که در 

بهار 98 به تعداد 28610 دستگاه پرايد به بازار تزريق کرده، 
همین حالا موجودی انبار مناسبی به تعداد بیش از 18 هزار 
دســتگاه دارد که کار پاسخگويی به مشــتريان را راحت تر 
می کند. همین عامل هم زمینه پايداری قیمت خانواده پرايد 

در محدوده 46 تا 51 میلیون تومان را فراهم کرده است.
از آن سو تیبا هم که توانســته در فصل بهار بیش از 41 هزار 
دستگاه تولید داشته باشــد، بخش بزرگی از رقبا را کنار زده 
و يکه تاز بازار خــودرو در رده قیمتی 50 تا 60 میلیون تومان 
است. سايپا در بهار 16241 دستگاه تیبا در انواع صندوقدار، 
هاچ بک، ساينا و کويیک تحويل مشتريان داده، چیزی نزديک 
به 23 هزار دستگاه موجودی انبار دارد که احتمالا دلیل عدم 
عرضه آنها، امیدواری به آزادســازی قیمت و رشد سودآوری 
است. تیبا که فعلا در بازار قیمتی 57 میلیونی دارد، احتمالا 
تا پايان ســال به نرخ تولید بیش از 150 هزار دستگاه دست 

خواهد يافت.
خانواده پژو چنان که گفتیم بازنده اصلی تحريم هاست. خانواده 
بزرگی که سالانه بالغ بر 500 هزار دستگاه فروش داشت و در 
هر فصل، میزان تولیدش به ورای 100 هزار دستگاه می رسید، 
حالا به زحمت در يک فصل 45 هزار دســتگاه تولید داشــته 
است. عددی که بايد آن را در 405، 206 و پارس تقسیم کرد 
تا به خوبی دلیل وضعیت فعلی بازار اين محصولات را فهمید. 
ايران خودرو که از اين ســه محصول به تعداد حدود 31 هزار 
دســتگاه به بازار تزريق کرده، فعلا درگیر کاهش شديد تولید 
سوزوکی ويتارا، هايما، دانگ فنگ اچ30 کراس و تندر90 است 
که سالانه مجموعا نرخ تولید بالايی را در محدوده 75 تا 100 

هزار دستگاه به خود اختصاص می دادند.
صفر شدن آمار تولید دانگ فنگ اچ30 کراس که در سامانه 
کدال ايران خودرو ظاهر شده نشــان می دهد تکذيبیه اين 
شرکت چندان محلی از اعراب نداشته و به رغم تحويل 988 
دســتگاهی اين مدل در خرداد، نگرانی بــازار از حذف اين 

محصول کاملا معقول است.
خبر خوب برای ايران خودرو البته کم نیست. از استمرار نرخ 
تولید دنا و سمند تا تداوم تولید پژو 2008. سه خودرو مهمی 
که علاوه بر سوددهی مناســب، در بازار طرفداران بسیاری 
دارند. دنا که تا پايان بهار بیش از 8 هزار دستگاه تولید داشته، 
به نظر قادر است تا پايان سال از مرز تولید 30 هزار دستگاه 
عبور كرده و جايــگاه خود را تثبیت کنــد. خودرويی که در 
نسخه ساده، فعلا روی محدوده 115 میلیون تومان معامله 
شده و ايران خودرو تا پايان خرداد 98، از آن به تعداد 5791 

دستگاه به بازار تزريق کرده است.
در کم رمق ترين بخش بازار که بــه کلاس خودروهای 300 
تا 400 میلیون تومان محدود می شــود، تداوم تولید سراتو 
محصول سايپا و 2008 خبر خوشايندی است. دو خودرويی 
که به ترتیب از ابتدای سال تاکنون 1402 و 2820 دستگاه 
از آنها تولید شده است. نکته عجیب ماجرا عرضه اندک سراتو 
به بازار است که کمی بیش از 50 درصد تولید امسال را شامل 
می شــود. ايران خودرو در اقدامی ســتودنی اما 100 درصد 
تولید پژو 2008 را بــه بازار تزريق کرده اســت که احتمالا 
مهمترين عامل در کنترل قیمت اين کراس اوور خوش ساخت 

فرانسوی است.

هفتصبح| رنــو با اندکی تغییرات و الصــاق برخی جزئیات 
جذاب تر نظیر دی لايت جلو و چراغ های جديد در عقب، ساندرو 
محصول اقتصادی موفق خود در کلاس هاچ بک های کوچک و 
ارزان قیمت را دوباره به بازار فرستاده است. اروپايی ها که از بدو 
ورود نســل دوم اين خودرو در میانه سال 2014 به بازار، از آن 
استقبال بالايی را به عمل آورده اند، حالا در آخرين فیس لیفت 
نسل دوم چیزی متفاوت تر از همیشه می بینند. اهمیت ساندرو 
فیس لیفت از آن جهت بالا است که ســبد جهانی رنو فعلا و تا 

زمان رسیدن محصولات جديد، نبايد خالی بماند.
اما ساندرو جديد چه مشخصاتی دارد؟ نسخه جديد ساندرو که 
اصلاحات آن عمدتا ظاهری هستند، بر اعتبار خودرو افزوده اند. 
در نمای جلو می توان به روزرسانی جزئی چراغ های جلو نسبت 
به مدل فعلی را مشاهده کرد که شامل اضافه شدن چراغ های 
LED روشنايی روز با فرم C شکل است که امروزه به عنوان 

عنصر ثابت طراحی محصولات جديد رنو شناخته می شود. 
جلوپنجره نیز تغییر و چهره خودرو را بیش از محصولات 
داچیا، به ساخته های رنو نزديک کرده است. سپر جلو نیز 

طرحی جديد و اسپورت تر يافته و فرم کلی کاپوت نیز مخصوصاً 
در محلی که با جلوپنجره اتصال يافته، تاحدی عوض شده است.

در نمای عقب نیز رنو طرفداران ساندرو را ناامید نکرده چراکه 
اکنون طراحــی چراغ های عقب اين خودرو به واســطه فرم و 
استفاده از نوارهای LED، به ساير محصولات جديد اين شرکت 
بیشتر شبیه شده است. سپر عقب نیز تغییر کرده اما در کل نبايد 
فراموش کرد که هنوز با مدل فیس لیفت از ساندرو طرف هستیم 
نه نســل کاملًا جديد از آن و اين امر را می توان با دقت در فرم 

کلی شیشه عقب و اتصالات چراغ های عقب دريافت.
ســاندرو که کماکان به غیر از موتور کوچک يــك لیتری، از 

طبیعی SCe 116 ســود پیشــرانه 1.6 لیتــری تنفــس 

می برد، قادر اســت 113 اســب بخار و حدود 180 نیوتن متر 
گشتاور را در اختیار راننده خود قرار دهد. موردی که علاوه بر 
کشش مناسب و مصرف سوخت پايین، ساندرو را به شدت بادوام 
و کم هزينه ساخته اســت. اين خودرو که در رده قیمتی 12.8 
تا 15 هزار يورو عرضه می شود يکی از موفق ترين خودروهای 

شرکت رنو طی 5 سال اخیر بوده است.
رنو که خود را در تدارک عرضه نسل سوم خانواده لوگان/ ساندرو 
می بیند، قرار است با کمک اين مدل از هاچ بک ارزان ساندرو، 
فروش برنــد داچیا را در اروپا حفظ کند. در عین حال  ســری 
اســتپ وی که نســخه کراس خودرو ســاندرو اســت، طبق 
برآوردهای مجلات معتبر اروپايی نظیر اتوبیلد، احتمالا طرحی 

متفاوت از ساندرو و لوگان به خود خواهد گرفت.
گفتــه می شــود اســتپ وی بــا افزايــش طول، بــه کلاس 
کراس اوورهای ساب کامپکت وارد شده تا به اين طريق فروش 
رنو را در مناطق کم درآمدتر اروپا بالا ببرد. استپ وی که جزو 
محبوب ترين خودروهای بازار ايران است، احتمالا از يک پلتفرم 
کشیده با نام CMF-B LS سود خواهد برد که زمینه گنجايش و 

راحتی بیشتر خودرو جهت سرنشینان را فراهم می کند.

گاراژ

یک لکسوس خاص برای آمریکایی ها
پس از ارائه نسخه تولید محدود اينسپیرايشن از مدل کوپه LC و همچنین شاسی بلند 
بزرگ LX، اکنون لکسوس نسخه ای از سدان پرچمدار خود يعنی LS را با همین پسوند 
عرضه کرده است. اين خودرو که به عنوان اولین مدل از میان سدان های ساخت لکسوس 
چنین افتخاری را کسب کرده، با ترکیبی منحصربه فرد از رنگ بدنه و فضای کابین و 
ويژگی های سفارشی ساخته   و البته تیراژ تولید آن نیز به تنها 300 دستگاه محدود شده 
که در ايالات متحده عرضه خواهند شد. بدون شک يکی از مهم ترين شاخصه های اين 
خودرو را می توان رنگ بدنه آن دانست، قرمز تیره و جذابی که برای اولین بار به عنوان 
پوشش برای نمونه ای از LS500 استفاده شــده است. شرکت لکسوس اين رنگ را به 
عنوان طیفی تیره و متالیک از رنگ قرمز توصیف کرده که در ساعت های مختلف روز و 
زير نور خورشید جلوه ای خاص از خود به نمايش خواهد گذاشت که بسته به زاويه تابش 
و ساعت، متفاوت است. لکسوس اعلام کرده تولید سدانLS500 اينسپیرايشن به تنها 

300 دستگاه محدود شده که همگی در ايالات متحده عرضه خواهند شد.

ادامه توفیقات هوندا
 در سرزمین اژدها

به لطف رشد شــديد فروش دو مدل C-RV و آکورد، 
هوندا توانســته در ژوئن فروش خود را با اندکی رشــد 
افزايش دهد. هوندا که تا پايان نیمه نخســت ســال از 
مرز فــروش 754 هزار دســتگاه عبور کــرده، چین را 
بازار بــزرگ و مهمی می داند که بقــا در آن می تواند به 
هوندا برای رســیدن به اهدافش کمک شــايانی نمايد. 
در اين راســتا عرضه نســخه های خاصی از دو خودرو 
C-RV و آکورد در کنار تقويت جايگاه مدل ســیويک 
کمک شايانی به اين خودروساز برجسته و خوشنام در 
دستیابی به اين موفقیت کرده است. هوندا تنها در ژوئن 
148382 دســتگاه خودرو فروخته که به معنی رشــد 
37 درصدی فروش در اين مدت است. اهمیت جايگاه 
فعلی هوندا وقتی بهتر احساس می شود که بدانیم اغلب 

خودروسازان بزرگ، روی دور سقوط قرار دارند.

رشد حیرت انگیز آئودی در چین

پس از دو ماه پیاپی سقوط و افت، آئودی بالاخره در ژوئن فروش خود را احیا کرد و موفق 
شد با کسب نرخ رشد 23 درصدی، 58788 دستگاه خودرو در 30 روز بفروشد. آئودی 
که حدود 50 هزار دستگاه از اين محصولات را در خود چین تولید می کند، با مدل های

Q7 ، نسخه کشیده Q5 و سدان A4 توانســته رشد فروش بالاتر از انتظاری را تجربه 
کند. پرفروش ترين محصول اين برند آلمانی کماکان سدان لوکس و کوچک A4 است 
که تنها در ژوئن 14256 نفر خريدار داشته است. آئودی که در پايان نیمه نخست سال 
توانسته 311817 دستگاه خودرو در چین بفروشد، از رشد 2.1 درصدی خريدارانش در 
بزرگترين بازار جهان ابراز رضايت نموده است. فولکس واگن و ديگر زيرمجموعه های اين 

گروه هنوز آمار دقیقی از وضعیت خود در اين ماه در چین اعلام نکرده اند.

دندهمعکوس   

 نوستالژی

داشبورد    

با پایان یافتن بهار و انتشار آمارهای تولید خودروسازان مشخص شده دو خودرو نسبتا ارزان قیمت سایپا
 کماکان پرفروش ترین خودروهای بازار ایران هستند

در حالی که رنو قصد دارد نسل سوم ساندرو را ابتدا در برزیل و سپس در اروپا 
عرضه کند، آخرین فیس لیفت نسل دوم ساندرو بیش از همیشه جذاب است

پرایدوتیباازآنبالاجُمنمیخورند

مزه تازه ساندرو برای اروپایی ها

یاریس جدید نزدیک می شود
نســل تازه هاچ بک موفق و پرفروش تويوتا به زودی معرفی خواهد شــد. اين را 
می توان از تصاوير جاسوســی متعددی فهمید که اين روزها از اين خودرو ژاپنی 
دست به دست می شود. ياريس که در دو نسل قبل به طور مستمر در بازار ايران 
حاضر بوده، همواره طی يک دهه اخیر جزو 25 خودرو پرفروش جهان بوده و در 
سبد محصولات تويوتا جايگاه برجســته ای دارد. شواهد امر گويای يک طراحی 
هیجان انگیز برای نســل تازه انیخ ودرو اســت. موتور1 ادعا کرده ياريس جديد 
حداقل در نسخه هاچ بک با يک جلوپنجره بزرگ و توری به بازار خواهد آمد ضمن 
اينکه مدل هیبريد هم تولیدش ادامه می يابد. اين خودرو که در اروپا طرفداران 
بسیاری دارد، فعلا در پیست نورنبرگ رينگ در آلمان مراحل پايانی آزمايشات 
جاده ای را می گذراند.  مجله اتواکسپرس از قول مقامات تويوتا اعلام کرده سازنده 
ژاپنی ياريس جديــد را که به پلتفرم جديد و جهانی TNGA مجهز اســت، در 

نمايشگاه خودرو توکیو2019 رونمايی می کند. 
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گربه سیاه بنز و ب.ام.و آمد!
جگوار از طريق يک تیونر مشهور به نام لیتسر، دستی روی سر و گوش کوپه اسپورت 
لوکس خود کشیده که نتیجه آن شگفت انگیز است. اين خودرو باب میل کسانی است 
که به هر دلیلی جگوار F تايپ SVR کانورتیبل با نیروگاه 575 اسب بخاری را خودرويی 
ضعیف می دانند. لیستر که برای گرفتن قدرت و گشــتاور بیشتر از پیشرانه 5 لیتری 
هشت سیلندر اين خودرو عملیات ويژه ای انجام داده و اف تايپ را به يک موشک واقعی 
تبديل كرده است. از اين رو لیستر اولین نسخه تیون شده اين خودرو را با نام LFT-C با 
برچسب قیمت 175 هزار دلار راهی بازار کرده تا قادر باشد به عنوان تولید کننده يکی 
از قدرتمندترين کانورتیبل های موجود در بازار عرض اندام کند. لیستر تنها 99 دستگاه 
از نســخه کوپه جگوار F تايپ را تیونینگ   و آنها را با نام LFT-666 راهی بازار کرد؛ اما 
در اين پروژه لیستر می خواهد خاص تر باشــد و قصد دارد که تنها 10 نمونه از نسخه 
کانورتیبل آن را تولید کند.   بیشینه قدرت تولیدی پیشرانه اين خودرو به 666 اسب  بخار 
رسیده و از اين رو LFT-C را می توان قدرتمندترين خودروی کانورتیبل لیستر تا به 
امروز دانست. به لطف افزايش 91 اسب بخاری قدرت اين خودرو نسبت به جگوار F تايپ 
SVR کانورتیبل، LFT-C  توانسته    طی 3.5 ثانیه از حالت سکون به مرز 96 کیلومتر بر 
ساعت برسد و در نهايت قادر به دست يافتن به بیشینه سرعت 330 کیلومتر بر ساعت 

است. خب طبیعی است وقتی اين گربه سیاه عصبانی باشد، نبايد دوروبرش پلکید!

 نیش ترمز

سه اعجوبه در گودوود   2019
نگاهی به مهیج ترین خودروهای حاضر در 

نمایشگاه سرعت گودوود 2019

چند روزی است که فستیوال سرعت گودوود 2019 
آغاز شــده و يک خودرو بــه معنای واقعــی کلمه به 
پادشــاه تپه های گودوود تبديل شده است. اگر که در 
حال ديدن اين فســتیوال بوده ايد و لحظه ای از ديدن 
آن غفلت کرده باشــید، ممکن اســت که ديدن راند 
فولکس واگن ID.R را از دست داده باشید. چراکه اين 
ابرخودروی الکتريکی با راننــده حرفه ای خود يعنی 
رومن دوماس موفق شد که تنها طی 41.18 ثانیه به 
خط پايان پیســت گودوود برسد. اين رکورد به قدری 
سريع است که باعث شــده اين خودرو نه تنها قادر به 
ثبت سريع ترين زمان ســال 2019 را در اين پیست 
باشد، بلکه علاوه بر آن اين خودرو موفق شده که رکورد 
کلی پیست گودوود را هم بشــکند و رکورد جديدی 
را به نام خود ثبت کند. اين ابــر اتومبیل برقی مدرن 
باعث شــده تا همه درباره توان فولکس برای ساخت 

خودروهای الکتريکی تجديد نظر کنند.
 دی توماسو، از گور بازگشته

اين روزها همه از اين خودرو زرشکی که چیزی بین يک 
فراری دهه هفتادی و يک آلفارومئو کلاســیک است 
حرف می زنند. خودرويی از يک برند مرده که دوباره نام 
دی توماسو را سر زبان انداخته است. اين ابرخودروی 
مدرن طرحی کلاســیک و جذاب دارد و قرار است که 
تولید آن تنها به 72 دستگاه محدود شود. مشخصات 
فنی اين خودرو در اين لحظه اعلام نشــده ولی گفته 
می شود از يک موتور 5.7 لیتری توربو و هشت سیلندر 
سود می برد. دی توماسو که برای ساخت خودرو پی72 
 Intensa Emozione از شاسی فیبرکربنی آپولو
بهره برده است، احتمالا به يک جعبه دنده دستی هم 
مجهز گردد. کابین خودرو که مملو از قطعات تزئینی 
اتس اوج کار مهندسان دی توماسو است تا وقتی پشت 
فرمان پی72 قرار داريد، احســاس خســتگی نکنید. 
هرچه نباشد شــما در حال راندن يک ابرخودرو 850 

هزار دلاری هستید.
  یک 911 خیلی خیلی خاص!

در خلال فستیوال متفاوت گودوود، پورشه به صورت 
رسمی از خودروی بازطراحی شده   RSR 911 رونمايی 
کرد. اين خــودرو نمونه  خشــن تر و قوی تر 991.2 از 
گونه RS GT3 اســت که پیشــرانه  آن قبل از اکسل 
عقب جايگذاری شده است. اين خودروی مسابقه ای 
GT که به عنوان خودروی مدل سال 2019 شناخته 
می شود به دنبال کســب عنوان قهرمانی در مسابقات 
 RSR 911 اســتقامت جهانی فیا خواهد بود. پورشه
جديد دنباله روی مدل قبلی RSR 991 خواهد بود که 
در سال 2013 معرفی شده بود و چهار سال به عنوان 
خودروی مســابقه ای پرچم دار اين برند انجام وظیفه 
می کرد. اين خــودرو که به غیر از يــک موتور تقويت 
شده 515 اسبی به يک گیربکس 6 سرعته سکونشئال 
مسابقه ای که نیرو را به چرخ های عقب منتقل می کند 
مجهز است كه شــتاب حیرت انگیزی را به ناين ايلون 
)لقب 911( بخشیده است. چیزی که شگفتی حاضران 

در فستیوال گودوود را هم برانگیخته است.
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دو هفته از شکست ســخت اردوغان و  حزبش 
برای دستیابی به شهرداری استانبول می گذرد. 
شکســتی که طعم تلخ آن به ايــن زودی برای 
رئیس جمهور ترکیه فراموش شــدنی نیســت. 
همانطور کــه اردوغان قبلا اعلام کــرده بود راه 
پیروزی در انتخابات رياســت جمهوری در اين 
کشــور، اغلب از شهرداری اســتانبول گذشته؛ 
اردوغان از سرنوشــت خودش بیمناک اســت. 
در اين میان او که قبلا توانسته بود با اصلاحات 
اقتصادی قلب مردم ترکیه را به دست بیاورد، اين 
بارهم تلاش خواهد کرد تا راهی برای يک دست 

کردن قدرت و باقی ماندن در آن پیدا کند. 

   تغییرات زودهنگام بر عکس عمل کردند
اردوغان برای ايجاد برخی اصلاحات خیلی زود 
دست به کار شده بود. او سعی کرد بعد از باخت 
اولیه حزبش در استانبول، کردهای اين شهر را با 
خودش هم صدا کند. برای همین سراغ عبدالله 
اوجالان رهبر زندانی پ.ک.ک رفت. اجازه يک 
ملاقات با وکیلش را بعد از سال ها به او داد و بعد 
نامه ای به اســم اوجالان منتشر شد که در آن از 
ه.د.پ)حزب دموکراتیک خلق( خواســته بود 

تا در انتخابــات بی طرف بماننــد. اين در حالی 
بود که بر اساس نظرســنجی ها کردهای ساکن 
استانبول، بیشتر متمايل به امام اوغلو بودند. اين 
نامه کارکردی را که اردوغان انتظارش را داشت 
پیدا نکرد و برضد خودش کار کرد. کرد ها که دو تا 
چهار میلیون نفر از ساکنان استانبول را تشکیل 
می دهند، اقدامات اردوغان را نمايشی دانستند و 
به او اعتماد نکردند و درست بر عکس آنچه رئیس 
جمهور ترکیه انتظار داشت جلو رفتند. رای های 
خاموش يعنی کسانی که به دلیل اختلافاتی که 
با احزاب ديگر داشتند، قصد شرکت در انتخابات 
را نداشتند از کارهاي اردوغان عصبانی شدند و 
علیه آ.ک.پ پای صندوق های رای رفتند و اينبار 
امام اوغلو با اختلاف زيادی شهردار استانبول شد.

اما بعد از انتخابــات هم اردوغان باز هم دســت 
برنداشت و بازی را ادامه داد. او به خانواده و وکلای 
اوجالان اجازه ديدار بــا او را نداد. اما جمیل بايک 
از ديگر اعضای موســس پ.ک.ک در مقاله ای که 
در واشنگتن پست نوشت و بســیار هم سروصدا 
کرد، زمان کنونی را بهترين فرصت برای پیشبرد 
صلح دانست. حرف هايی که مخالفان اردوغان را 
بر آشــفت و برخی را به اين فکر انداخت که اينبار 
اردوغان ســراغ بقیه رفته تا با اصلاح روابطش با 
کردهای ترکیه، دســت بالا را در آينده کشورش 

داشته باشد.

   اصلاحــات اقتصــادی در ترکیه کلید 
می خورد؟

اولین اقــدام اقتصادی پرســروصدای اردوغان 
برکناری رئیــس بانک مرکزی اين کشــور در 
آخرين ساعات جمعه بود. علت اين اختلاف های 
میان مراد چتینکايا با رئیس جمهور و وزير دارايی 
بر ســر نرخ بهره و تورم بود. ترکیه در يک سال 
اخیر به شدت با تورم و گسترش بیکاری رو به رو 
بوده و نارضايتی اقتصادی از اردوغان يکی از علل 
شکست حزبش در انتخابات شهرداری ها دانسته 
می شود. مراد چتینکايا که از سال 2016 رئیس 
بانک مرکزی بود در قبال مشکلات اقتصادی اين 
کشور دست به بالا بردن میزان نرخ بهره بانکی 
زد به طوری که اين نرخ با افزايشی شش درصدی 
به 24 درصد رسید. اردوغان بارها از او خواسته 
بود تا با پايین آوردن نرخ بهره ســرمايه گذاران 
را به ســرمايه گذاری تشــويق کند اما اين ايده 
او مورد قبــول بانک مرکزی قــرار نمی گرفت و 

چتینکايا حاضر نبــود زير بار حــرف اردوغان 
برود و بر اســتقلال اين بانک تاکید داشت. اين 
اقدام اردوغان کسی را در ترکیه راضی نکرد. به 
نظر می رسد مشــاوران اقتصادی او رويکردهای 
سنتی را برای مقابله با تورم در پیش گرفته اند که 
نمی تواند چندان کارآمد باشد. حالا هم بانکداران 
از شکست اســتقلال بانک مرکزی نگرانند و هم 
مردمی که بر روی نرخ بهره حساب کرده بودند 
عصبانی هستند. برخی هم معتقدند اگر رئیس 
جمهور کمی صبورتر بود بــا توجه به اينکه نرخ 
تورم در ترکیه در ماه ژوئن به کمترين میزان خود 
در سال جاری رسیده بود و ممکن بود که کاهش 

نرخ بهره بانکی در ترکیه به راحتی پیش برود.

   اردوغــان چه چیزهایــی را باید حل و 
فصل کند؟

اردوغان اگر بخواهد در سیاست ترکیه ماندگار 
شود بیشتر از هرچیزی بايد دست به حل و فصل 

مشکلات اقتصادی، کنترل تورم و حل اختلافات 
با بانک جهانی و آمريکا بزند. او برای اينکه ارزش 
لیر را برگرداند نیازمند تغییر روش هايی اســت 
که در دو سال گذشته پی گرفته بود. علاوه بر آن 
موضوع ســوريه و پناهندگان سوری بايد هرچه 
سريع تر سامان يابد. ترکیه به شدت می ترسد که 
با تعیین تکلیف وضعیت سوريه، اينبار کشورش 
محل مناسبی برای پناهندگان طرفدار داعش و 
گروه های خشونت گرا و تروريستی شود. به اضافه 
آن ادامه ناامنی در ســوريه به نفع ترکیه نیست 
و اين کشــور همین حالا هم مشکلات زيادی با 

سوريه ای هايی که از جنگ گريخته اند دارد.
موضوع کردها البته به نظر نمی رســد به همین 
راحتی حل شود. اردوغان فرکانس های متضادی 
می فرستد و بسیاری از چهره های سیاسی کرد 
هنوز در زندان هستند. به نظر نمی رسد اردوغان 
برای بازکردن اين گــره برنامه طولانی مدتی در 

سر داشته باشد.

  پاکستان

 سران اپوزيسیون پاکســتان با برگزاری اجلاس ويژه برای برکناری رئیس مجلس سنا و 
تعیین رئیس جديد به تبادل نظر با يکديگر پرداختند. بیشتر اعضای اپوزيسیون برای تعیین 
راجا ظفر الحق از اعضای حزب مسلم لیگ شــاخه نواز شريف يا حاصل بزنجو رهبر حزب 
ناسیونال ملی بلوچستان موافق هستند. اقدام اپوزيســیون برای برکناری رئیس مجلس 
ســنا 9 جولای و ارائه نام کانديداها برای رئیس جديد مجلس سنا 11 جولای خواهد بود. 
طی هفته های اخیر مخالفان دولت پاکستان با برگزاری نشست ويژه به سرپرستی مولانا  
فضل الرحمن و همچنین اجلاسی که شهباز شــريف رهبر اپوزيسیون سرپرستی آن را به 
عهده داشت سعی کردند فشار علیه دولت را بیشتر و با کارشکنی از تصويب بودجه سال آتی 
جلوگیری کنند. اعتراض به گرانی و ايجاد چالش برای دولت عمران خان از ديگر برنامه های 
احزاب مخالف بود. با وجود تمام تلاش ها اپوزيسیون و احزاب مخالف دولت شکست خوردند. 
دی ماه سال گذشته بود که »شهباز شريف« رهبر اپوزيسیون و »بلاول بوتو« رئیس حزب 
مردم در گفت و گو با رسانه ها از تشکیل کمیسیون مشترک برای اتحاد علیه اقدامات دولت 
پاکستان خبر دادند. شهباز شريف در اين خصوص گفت: اعضای اپوزيسیون به دعوت وی 
در يک اجلاس شرکت و در بیشتر موارد به توافق رسیدند. وی افزود: گرانی در کشور افزايش 
يافته،کمبود برق و گاز بیشتر از گذشته است و ارزش روپیه پول ملی تا 30 درصد کاهش 

يافته است و نمی توان در اين زمینه سکوت کرد.)فارس(

خیز اپوزیسیون پاکستان برای تصاحب ریاست سنا

فرماندهی عملیات مشترک عراق، از آغاز مرحله نخســت عملیاتی بزرگ برای پاکسازی 
مناطق مشترک میان سه استان در شمال و غرب عراق خبر داد.

به گزارش وبگاه شبکه الفرات عراق، در بیانیه فرماندهی عملیات مشترک عراق آمده است 
که »نیروهای مسلح با تشکیلات مختلف خود، صبح يکشنبه هفتم جولای 2019 در ساعت 
شش صبح، مرحله نخست عملیات اراده النصر را با هدف پاکسازی مناطق مشترک میان 
سه استان صلاح الدين، نینوی و الانبار تا مرز عراق با ســوريه آغاز کرد.« اين مقام عراقی 

يادآوری کرد که اين عملیات چند روز ادامه خواهد داشت.
سرلشكر عبدالامیر رشید يارالله، معاون فرمانده عملیات مشترک در اين بیانیه اعلام کرد 
که »عملیات با مشارکت يگان های مختلف ارتش برای فرماندهی عملیات الجزيره، نینوی 
و صلاح الدين آغاز شــده و يگان های الحشد الشــعبی به فرماندهی در محورهای نینوی، 
صلاح الدين و الجزيره حضور دارند و حشد عشــايری نیز با حمايت نیروی هوايی ارتش و 

ائتلاف بین المللی حضور دارند. 
در همین حال گروه اطلاع رســانی دولت عراق در بیانیــه مطبوعاتی اعلام کرد که برخی 
شبکه ها و خبرگزاری ها خبرهايی درباره رسیدن تجهیزات و نظامیان جديد آمريکايی به 
پايگاه عین الاسد منتشر کردند.  بر اســاس اين بیانیه، پس از بررسی خبر منتشر شده با 

فرماندهی عملیات الجزيره، مشخص شد که اين خبر صحت ندارد. )فارس(

 عراق

آغاز عملیات بزرگ پاکسازی در غرب عراق تا مرز سوریه

»مهدی المشاط« رئیس شورای عالی سیاسی يمن ديروز نمايشگاه تسلیحات نظامی »شهید 
صالح الصماد« را افتتاح کرد. بر اســاس گزارش شبکه »المســیره« يمن، در اين نمايشگاه از 
تسلیحات ارتش يمن که برخی از آن جديد است، رونمايی شد. از جمله اين تسلیحات در اين 
نمايشگاه، موشک هدايت شونده جديد »قدس 1«، پهپاد »صماد 1«، پهپاد »صماد 3« و پهپاد 
»قاصف k2« است. اين اولین بار است که از موشک قدس 1 و پهپاد صماد 3 رونمايی می شود.   
»محمد ناصر العاطفی« وزير دفاع يمن در اين نمايشگاه اعلام کرد: با کار کارشناسان نظامی و 
تجربه های داخلی به مرحله پیشرفته ای در زمینه ساخت )تسلیحات( نظامی رسیده ايم. وی 
افزود: مادامی که کشــورهای عضو ائتلاف متجاوز به حملات خود پايان نداده اند، آينده برای 
آنها دردآورتر خواهد بود. پس از آنکه صالح الصماد، رئیس شورای عالی سیاسی يمن در سوم 
ارديبهشت 1397  ترور شد، ارتش يمن به پاسداشــت رشادت های او در برابر متجاوزان، تا به 
امروز چند سلاح جديد به اين نام رونمايی کرده است. در همین حال ارتش يمن اعلام کرد که 
با هواپیماهای بدون سرنشین )پهپاد( آشیانه های جنگنده های سعودی را در فرودگاه جیزان 
)جنوب غربی( هدف قرار داده است. سرتیپ »يحیی سريع« سخنگوی نیروهای يمن شامگاه 
شنبه )16 تیر( گفت که يگان پهپادی ارتش يمن با پهپادهای »قاصف کی 2« اين آشیانه ها و 
برخی از مناطق نظامی اين فرودگاه را هدف قرار داده و اين عملیات »دقیق« بوده است. او گفت 

که بعد از اين عملیات، پروازها در اين فرودگاه عربستان سعودی متوقف شده است. )فارس(

 یمن

رونمایی یمن از موشک های جدید

انتخابات پارلماني یونان؛ پیشتازي 
محافظه کاران در نظرسنجي ها

راي دهندگان يوناني روز يکشنبه براي شرکت در انتخابات پارلماني به 
پاي صندوق هاي راي رفتند. نظرسنجي هاي انجام شده نشان مي دهد که 
محافظه کاران به زمامداري الکســیس سیپراس، نخست وزير چپ گراي 
يونــان پايان خواهنــد داد. میتســوتاکیس، رهبر حــزب محافظه کار 
»دموکراســي نو« به احتمال زياد پیروز انتخابات روز يکشــنبه خواهد 
بود. انتخابات روز يکشنبه اولین راي گیري پس از خروج يونان از بحران 
بدهي ها در سال 2018 است. به گفته تحلیلگران، راي دهندگان به دلیل 
اجراي سیاست هاي رياضتي اتحاديه اروپا و وعده هاي اجرا نشده از دولت 
الکسیس سیپراس رويگردان شــده اند. حدود 10میلیون يوناني واجد 
شرايط شرکت در انتخابات روز يکشنبه بودند. بنا به نظرسنجي هاي پیش 
از انتخابات، حزب دموکراسي نو خواهد توانست بین 151 تا 165کرسي 
پارلمان آينده را به دســت آورد. طبق همین نظرســنجي حزب حاکم 
سیريزا بین 70 تا 82کرسي به دست خواهد آورد. سیپراس، نخست وزير 
يونان هم شامگاه جمعه در يک برنامه تبلیغاتي در آتن، پايتخت يونان، از 
هوادارانش خواست که به پاي صندوق هاي راي بیايند و نگذارند »کلید 
به دست کساني که يونان را به ورشکستگي کشاندند، برسد.« الکسیس 
سیپراس، نخست وزير چپ گراي يونان، مه امسال پس از شکست حزبش 
در انتخابات پارلمان اتحاديه اروپا اعلام کرد، انتخابات پارلماني زودرس 
برگزار مي کند. اصلي ترين رقیب حزب سیريزا که در سال 2012 با وعده 
اصلاحات اقتصادي قدرت را در دست گرفت، حزب دموکراسي نوين به 
رهبري میتسوتاکیس است که در نظرسنجي ها نزديک به 10درصد بیش 
از حزب حاکم راي دارد. میتسوتاکیس صبح يکشنبه درحالي که گروهي 
از فعالان »چپ« قصد داشتند مسیر او را مسدود کنند، در يکي از مراکز 
راي گیري حاضر شد و پس از آن در جمع شمار محدودي از هوادارانش 
سخنراني کرد. اين هواداران او را »نخست وزير« آينده خواندند. سیپراس و 
حزبش از سال 2015 در جلسات مشترک متعدد با اتحاديه اروپا خواستار 
کاهش فشــار هاي اقتصادي و تحمیل برنامه رياضت اقتصادي به يونان 
شدند. در جريان اين گفت وگو که تا آستانه خروج يونان از اتحاديه اروپا 
نیز پیش رفت، وزير اقتصاد دولت يونان به اجبار از سمتش کناره گرفت.

تقلا برای حفظ قدرت
اردوغان با ایجاد تغییرات در سیاست های خود در ترکیه 

قصد دارد شکستی که در استانبول خورد را جبران کند

  تلسکوپ

اخراج پناهجویان با استفاده
 از اطلاعات خیریه ها 

وزارت کشــور بريتانیا برنامه ای محرمانه طراحی 
کرده که طی آن با اســتفاده از اطلاعات شخصی 
افراد بی خانمان که در مؤسسات خیريه ثبت شده 
اســت، می تواند مهاجرين غیرقانونی را شناسايی 
و از کشــور خارج کند. روزنامــه »گاردين« روز 
چهارشنبه نوشت، شمار بالايی از ايمیل های ارسال 
شده به اين وزارتخانه از دسامبر 2018 تا مه 2019 
نشــان می دهد تلاش اين نهاد برای دستیابی  به 
اطلاعات حســاس شــخصی بی خانمان ها بدون 
رضايتشان، قوانین حريم شــخصی اروپا را نقض 
کرده است. گفته می شود پس از خروج اين کشور 
از اتحاديه اروپا، کارتن خواب هــای دارای ملیت 
کشورهای عضو اين اتحاديه نیز هدف اين برنامه 
قرار می گیرند. 18 ماه پیش نیــز برنامه ای برای 
اخراج کارتن خواب های دارای ملیت کشــورهای 
عضو اتحاديه اروپا طراحی شــده بود که توســط 
يک دادگاه عالی غیرقانونی و تبعیض آمیز عنوان 
شد. ســخنگوی »مرکز حقوقی منافع عمومی« 
که شــکايت از طرح پیشــین را مطرح کرده بود، 
در ايــن باره گفت:  »اکنون کاملًا روشــن اســت 
که وزارت کشــور، شــهرداری لندن، شوراهای 
محلــی و برخی خیريه هــای بی خانمان ها تلاش 
می کنند اين سیاســت تبعیض آمیز را در لفافه ای 
جديد احیا کند.« وی افزود: »ســرويس حمايت 
از کارتن خواب ها، برخلاف اسمش هیچ حمايتی 
از مهاجران بی خانمان که ســاکن بريتانیا هستند 
نکرده و محیطی متخاصم به معنای واقعی کلمه 
ايجاد کرده است.« سخنگوی وزارت کشور انگلیس 
در دفاع از رويکرد خود گفت: »سرويس حمايت از 
کارتن خواب ها به منظور حل مشکلات مهاجرتی 
کارتن خواب هــای دارای ملیــت غیرانگلیســی 
راه اندازی شده اســت که يا وضعیتی قانونی برای 
آن ها به وجود آورده يا اسناد و مدارک برای آن ها 
فراهم کنــد. اين کار به اين افــراد کمک می کند 
مورد حمايت قرار گرفته يا جهت خروج از بريتانیا 

و انتقال به جای مناسب مورد ياری قرار گیرند.«

 مهاجران به انگلیس
باید انگلیسی بیاموزند

»بوريس جانســون« نامزد پر امید نخســت وزيری 
انگلیس روز جمعه در جمع اعضای حزب محافظه کار 
اين کشور گفت: »من می خواهم هرکسی که به اينجا 
می آيد و امرار معاش می کند بريتانیايی باشد و خود را 
بريتانیايی بداند. اين مهم ترين چیز است و بايد زبان  
انگلیسی را بیاموزند.« به نوشــته روزنامه »نیويورک 
تايمز«،  انگلیس اينک شرط تسلط به زبان انگلیسی 
را برای بســیاری از مهاجران خــارج از اتحاديه اروپا 
که قصد اقامت در اين کشــور را دارند، برقرار کرده و 
جديدترين سرشماری ملی در سال 2011 نشان داد 
که 98.7 درصد از مردم انگلستان و ولز به خوبی قادر 
به تکلم به زبان انگلیسی هستند. پايین ترين رقم نیز 
برای منطقه »نیوهم« در شــرق لندن با 91.3درصد 
بود. اظهارات جانسون با خشم قانونگذاران اسکاتلندی 
و ولزی مواجه شد به طوری که »آنگوس مک نیل« از 
قانونگذاران »حزب ملی اســکاتلند« در اين زمینه با 
تمسخر اظهار داشت که سخنان جانسون »احمقانه« 

و »مزخرف« است.

YE
LL

O
W

 Z
O

N
E

  لنز

تحول مثبت در روابط 
اردن و قطر

يک منبع دولتی اردن گفــت که روابط دو 
کشور به زودی شاهد تحول مثبت خواهد بود 
و تلاش برای تبادل سفرا ادامه دارد و اکنون 
ما در مرحله کسب نظر قطر در مورد سفیر 
موردنظر در دوحه هســتیم. وبگاه »عربی 
21« با اعلام اين مطلب بــه نقل از »منذر 
الحوارات« تحلیلگر سیاسی نوشت که تأخیر 
در اعلام رسمی بازگشت سفرای دو کشور 
به اين دلیل است که اردن نمی خواهد اين 
تصمیم موجب تحريک برخی کشــورهای 
حاشیه خلیج فارس شود به خصوص اينکه 
بعضی از کشــورهايی که قطــر را محاصره 
کرده انــد ممکن اســت در برابــر اين امر 
مانع تراشی کنند. بر اساس اين گزارش، امان 
»زيد اللوزی« دبیرکل وزارت خارجه اردن را 
به عنوان سفیر اين کشور در دوحه معرفی 
کرده است تا قطر نیز ديدگاه خود در اين باره 
را اعــلام کند. »ممدوح العبــادی« معاون 
سابق نخســت وزير اردن نیز در مصاحبه با 
»عربی 21« گفت که »اردن فاصله گرفتن 
تدريجی از ائتلاف سعودی-اماراتی به منظور 
رهايی از فشارهای مربوط به معامله قرن را 
آغاز کرده اســت همچنان که اردن عملا به 
پیروی از عربستان و امارات برای قطع روابط 
با قطر پايبند نبوده و پس از گذشت دو سال 
اکنون زمان آن رسیده که اردن استقلال و 
بی طرفی خود را ثابت کرده و در سیاســت 
خارجی خود بیشترين میانه روی را داشته 
باشــد.« روابط ديپلماتیــک و تجاری بین 
امان و دوحه در دو ســال گذشــته از زمان 
آغاز محاصره قطر از سوی چهار کشور عربی 
)عربستان، مصر، امارات و بحرين( همچنان 
پابرجا بوده و کالاها و ســبزيجات اردن به 
دوحه صادر می شده است. حجم مبادلات 
تجاری بین دوحه و امان ســالانه به حدود 

400 میلیون دلار می رسد.

  گالری     

در شانگهای چین 
به کودکان دانش 

آموز آداب و رسوم 
معاشرت آموخته 
می شود. والدین 

این کودکان در هر 
جلسه که مدت 

زمان آن ۴ ساعت 
است ۳۹۰ دلار 

هزینه می کنند. 
)عکس: باشگاه 

خبرنگاران جوان(

عرب نیوز 
چاپ جده نیز 
عکس خانمی 
پاکستانی را 
منتشر کرده 

که از شوق 
رسیدن به 

مدینه منوره 
در حال 

گریستن است.

این هم عکس 
جدیدی از آرشی، 

نوزاد جدید خانواده 
سلطنتی که در 

جشن مراسم 
تعمید ونامگذاری 

بچه یا همان جشن 
 christening

گرفته شده است. 

انفجار بزرگ 
گازی در یک 

مرکز فروشگاهی 
در ایالت فلوریدا 

آمریکا 21 نفر 
مجروح به دنبال 
داشت. )عکس: 

میزان(

مهسا مژدهی  
هفتصبح
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سلطان کنسرت ها به روایت یک خواننده مشهور
چهره موسیقی پاپ که  از وزیر ارشاد هم قوی تر است

  سایت نگار

طلاق 38 میلیارد دلاری، بازگشت مهناز افشار، کارگاه بازیگری ترلان پروانه
1   فرزانه شــرفبافی مديرعامل سابق هما و سرپرســت فعلی کیش اير 
در خصوص شــايعه حضورش در انتخابات اخیر مجلس شــورای اسلامی و 
کانديداتوری اش از اردبیل گفت: در حالیکه این روزها که سخت به اتفاق همکارانم 
در کیش ایر و سازمان منطقه آزاد کیش مشغول کار و برنامه ریزی برای مسافران و 
آماده شدن برای جشنواره تابستانی کیش و انتقال گردشگران هستیم؛ مدام شایعه 

حضور من در انتخابات مطرح می شود.من آدم کارهای سیاسی نیستم.

2   ايسنا به نقل از بیزينس اينسايدر نوشت: مک کینزی بزوس تصمیم گرفته 
است از ثروتمندترين مرد جهان جدا شود.  سرانجام پس از ۲۵ سال زندگی مشترک 
جف بزوس، بنیان گذار و مدیرعامل شرکت آمازون و مک کینزی بزوس، همسر وی بر 
سر جدایی از یکدیگر به توافق رسیدند. طبق توافق طرفین جف بزوس ۳۸ میلیارد دلار 

از سهام در اختیار خود در شرکت آمازون را به مک کینزی واگذار خواهد کرد.
با افزوده شدن سهام های جف بزوس به سهام های مک کینزی، ثروت وی ۳۸ میلیارد دلار 
دیگر افزایش خواهد یافت و وی به سومین زن ثروتمند جهان تبدیل خواهد شد. از سوی 
دیگر مک کینزی نیز متعهد شده است که کلیه سهام خود در شرکت »بلو اورجین« و 
نیز نشریه واشنگتن پست را به همسرش واگذار کند. مک کینزی اکنون با ۵۰ میلیارد 
دلار ثروت به سومین زن ثروتمند جهان و دومین زن ثروتمند آمریکا تبدیل خواهد شد. 
با وجود واگذاری این مقدار قابل توجه ثروت، جف بزوس کماکان با ۱۲۱ میلیارد دلار 
ثروت، ثروتمندترین فرد جهان باقی خواهد ماند. جف بزوس ۲۴ سال پیش کار خود را 
در شرکتی که در زمینه پوشش ریسک فعالیت می کرد ترک کرد و به کمک مک کینزی 
شرکت آمازون را در گاراژ خانه اش تأسیس کرد. با این حال تا سال ۱۹۹۷ طول کشید 
تا سهام آمازون به قیمت ۱۸ دلار در هر سهم عرضه عمومی شود و عملکرد سهام این 
شرکت چنان موفق بود که بزوس تنها در عرض یک سال موفق شد به جمع ۴۰۰ فرد 
ثروتمند آمریکا بپیوندد. ارزش هر سهم شرکت آمازون در بورس وال استریت تا پایان ماه 

می ۱۷۷۵.۰۷ دلار بوده است. این زوج ثروتمند دارای چهار فرزند هستند.

3  پاقلعه نژاد  درخبرآنلاين نوشــت:  در دوره چهارم پخــش برنامه هفت و با 
اجرای محمدحسین لطیفی بر این برنامه اوضاع بدتر از قبل هم شد. اگر در دوره قبل 
موضع گیری های بهروز افخمی هم می توانست صبح شنبه ای پر از خبر سینمایی را برای 
اهالی این حوزه رقم بزند، حالا لطیفی با اجرایی خنثی وضع را حسابی خراب کرده است. 
نمونه ای برای این موضوع اگر بخواهیم مثال بزنیم می توانیم به همین برنامه »هفت« 
جمعه چهاردهم تیرماه اشاره کنیم. وقتی در میز نقد، فیلم »شبی که ماه کامل شد« به 
معرض نقد مسعود فراستی -تنها آیتم خبرساز برنامه »هفت«- گذاشته شد. فراستی 
مثل همیشه برای این فیلم هم شمشیر را از رو بســته بود و حسابی از خجالت نرگس 
آبیار و فیلمش درآمد. او اما در بخشی از این میز نقد توهینی هم به یک خاندان بزرگ 

در سیستان و بلوچستان کرد.
توهین فراســتی البته موضوع جدیدی نیست اما اینکه جمعه شــب این توهین اتفاق 
بیفتد و دو روز بعد ســر از فضای مجازی دربیاورد، یکی از مصداق هایی است که نشان 
از بدون مخاطب بودن برنامه »هفت« دارد. البته اینکه بعد از دو روز این موضوع دیده 
شده باز هم ربطی به بیننده های برنامه »هفت« ندارد. احتمالا اگر محمدحسین قاسمی 
تهیه کننده »شبی که ماه کامل شد« در برنامه »فرمول یک« به این توهین پاسخ نمی داد 
و به جای رسانه ملی از کســانی که به آنها توهین شــده بود عذرخواهی نمی کرد این 
حرف های فراستی هیچگاه دیده نمی شد و این سوالی است که باید از دست اندرکاران 
برنامه »هفت« پرسید؛ اینکه این برنامه را برای چه کسانی می سازند؟ فراستی و لطیفی 
و منتقدان برنامه روبه دوربین برای چه کسانی خطابه سر می دهند و تا کی قرار است 

برنامه ای چنین بی مخاطب ادامه پیدا کند و حاشیه ساز باشد؟

4  مرد جوانی که ادعا کرده بود »کوين اسپیسی« هنرپیشه هالیوود در سال 
2016 او را مورد آزار جنسی قرار داده، شکايت خود را پس گرفت.

به گزارش صدای آمریکا، کوین اسپیســی در واکنش به اتهامات وارده در ژانویه سال 
۲۰۱۹ گفته بود بی گناه است. وکیل فرد شاکی دلیل پس گرفتن شکایت را اعلام نکرد و 
تا کنون هیچ واکنشی از شاکی یا وکیلش وجود نداشته است. اما اگر این پرونده به دادگاه 

می رفت، پیامدهای قانونی بسیار بدی برای آقای اسپیسی به دنبال داشت.
اتهامات اذیت و آزار جنسی کوین اسپیسی تا کنون نیز عواقب منفی برای این هنرپیشه 

داشته است، از جمله این که از بازی در سریال پرتماشای »خانه پوشالی« اخراج شد.

5  کارگردانی سحر قريشی. می دانید بسیاری از کارگردانان تئاتر و فیلمسازان 
جوان بااســتعداد هستند که ســال ها پشت صحنه فیلم های ســینمایی کار کرده و 
فعالیت شان را از دستیاری کارگردان یا ســاخت فیلم کوتاه آغاز کرده اند، در زمینه 
کارگردانی تجربه، اطلاعات، ســواد و آگاهی دارند، اما به جرم چهــره نبودن برای 
کارگردانی فیلم بلند به در بسته خورده اند و نتوانسته اند اولین فیلم خود را بسازند اما 
حالا سحر قریشی ۳۱ ساله که در طول سال های فعالیت خود تا امروز، رسماً در هیچ 
فیلم سینمایی مهمی بازی نکرده و همیشه در آثار کمدی بفروش دیده شده است، 
تنها با اتکا به این که چهره است و نامش به عنوان کارگردان فیلم، می تواند سرمایه گذار 
را برای فراهم کردن سرمایه ساخت فیلم قانع کند، به راحتی پا به حوزه فیلمسازی 

می گذارد. او نه تنها مسیر سختی پیش رو ندارد، بلکه تا همین جا نیمی از راه را هم 
رفته است.)آخرین خبر(

6  مهناز افشار تصويری از خود را در حالی که سوار بر موتور در تهران است، 
در اينستاگرام منتشر کرد و در توضیح آن نوشت: »سلام وطن، سلام تهران.«

افشار مدتی پیش در آلمان کارگاه بازیگری برگزار کرده بود و سپس در صفحه خود از 
برگزاری کارگاه آموزش بازیگری تحت عنوان ۲۰ سال بازیگری با مهناز افشار در اروپا 

خبر داده بود و حال با انتشار این عکس نشان داد که در تهران به سر می برد.

7  کارگاه بازيگری ترلان پروانه. از میان فیلم هایی که ترلان پروانه تاکنون بازی 
کرده، تنها فیلم »فراری« اثر قابل اعتنایی بوده و خــود او هم حضور مؤثرتری در آن 
داشته، بقیه فیلم های او هم اگر اسم و رسمی داشته باشد به برکت عوامل مهم آن فیلم 
بوده؛ نه کیفیت بازیگری یا نقش ویژه او. علاوه بــر کارنامه هنری، ترلان پروانه اکنون 
فقط ۲۱ سال دارد و نیمی از کارنامه بازیگری اش را در کودکی به طور غریزی بازی کرده 
اســت! بنابراین چطور می تواند بازیگری تدریس کند؟ آموزش، قبل از هر چیز نیاز به 
تجربه یا کارنامه درخشان دارد اما وقتی نفع مالی و جذب بازیگران کم تجربه ولی چهره، 
در اولویت کار آموزشگاه ها قرار می گیرد، دیگر تعجبی ندارد که دوره آموزش بازیگری 
ترلان پروانه با شهریه یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومانی برگزار شود و کلاس های بازیگری 
بعضی از استادان باتجربه، در انتظار رسیدن به حد نصاب باشد یا کمتر مورد استقبال 

قرار بگیرد.)آخرین خبر (

8  کانال تلگرامی مطالعات زنان درباره ماجرای رابطه پنهانی همســر حاکم 
دوبی با باديگاردش، نوشت: خبر فرار شــاهدخت هیا از دوبی بحث و جدل زیادی 
برانگیخت تا اینکــه خانواده حاکم دوبی تاییــد کردند که وی با بادیگارد انگلیســي 
خود رابطه پنهانی برقرار کرده بوده و محمد بن راشــد با بازگشت ناگهانی به عمارت 
۸۰میلیون پوندی خود در لندن این دو را در خانه می بیند! شــاهدخت هیا ۴۵ساله، 
دختر ملک حسین پادشاه سابق اردن، رئیس فدراسیون جهانی اسب سواری است که 
برای بادیگارد خود ولخرجی هم کرده و با پول حاکم دوبی کلی هدیه خریده است. وی 
حالا تقاضای طلاق هم کرده و طلاق آنها به دلیل ثروت زیاد محمد بن راشــد، بسیار 

جنجالی خواهد شد.

9  ســايت اصولگرای جهان نیوز اين گونه آذری جهرمی را نواخته است : در 
مورد هزینه های صورت گرفته بــرای دور زدن فیلتر تلگرام توســط دولت، نصرالله 
پژمانفر، رئیس کمیته فضای مجازی کمیسیون فرهنگی مجلس، ضمن بیان اینکه 
۴۰۰ میلیارد تومان برای هاتگرام و تلگرام طلایی هزینه شده است و سرورهای فراوان 
و خدمات دیگر به آنها ارائه شده است، می گوید: »تلگرام طلایی و هاتگرام با نظارت 
وزارت اطلاعات و وزارت ارتباطــات فعالیت کرد و فارغ از مصاحبه های مســئولان 
ذی ربط در این خصوص، مســتندات فراوانی در ارتباط با ایــن موضوع دارم که این 
وابســتگی را ثابت می کند.« این در حالی است که وام داده شــده به پیام رسان ها، 
معادل ۵ میلیارد تومان بود، که بعضی از پیام رســان ها همان رقــم خنده دار  را نیز 
دریافت نکردند. هر چند که سود این وام، خود معضل دیگری برای پیام رسان ها بود. 
در حالی که بهترین کار به جای پرداخت وام، اعطای زیرســاخت، ســرور و امکانات 

سخت افزاری بر اساس میزان رشد هر یک از پیام رسان ها بود.

10  فدراسیون شنای عربستان اعلام کرد که جسد بسام بخیت، قهرمان شنای 
اين کشور در جده پیدا شد. این شناگر و قهرمان عربستان در ماده شیرجه آزاد برای 
تمرین برای رقابت های بین المللی به دریا رفته بود ولی بعد از رفتن به زیر آب گم شد و در 
نهایت جسدش پیدا شد. این شناگر سعودی قهرمان کشورش بود و در ماده خود موفق 
شده بود تا ۷۱ متر زیر آب برود و به مدت ۲ دقیقه و ۵ ثانیه بدون اکسیژن زیر آب بماند.

11   معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران گفت: از نظر شهرداری همه 
تاکسی ها موظف به روشــن کردن کولر در تابســتان و بخاری در زمستان هستند و 

رانندگان نباید وجه اضافی از شهروندان دریافت کنند/ اقتصادآنلاین

محمد معتمــدی، خواننده موســیقی ســنتی در 
یادداشتی درباره قدرت شخصی سخن به میان آورده 
که چندی پیش، کوشیده بود از خود دفاع کند و به 
اتهام »مافیای موسیقی« که نثارش می شود، پاسخ 
دهد؛ اما این شخص کیست و منتقدین او با چه ادله ای 
چنین مسئله ای را مطرح می کنند و دفاعیات طرف 

مقابل چیست؟
معتمدی نوشته است: »پرسیده اند چطور ادعا کرده ای 
که سلطان کنسرت از وزیر ارشاد قوی تر است. سعی 
می کنم در قالب چند یادداشت کوتاه، از ابعاد مختلف 

و به بیانی ساده مسئله را توضیح دهم.
کل بودجه سالانه دفتر موسیقی وزارت ارشاد حدود 
۱۰میلیارد تومان اســت. تا اینجا را به خاطر داشته 

باشید.
با یک تحلیل و محاسبه ســاده می بینیم که بر روی 
سایت خصوصی سلطان، به طور متوسط روزانه۱۰ 
هزار بلیت کنسرت و تئاتر و جشن و جُنگ و امثالهم 
برای تهران و شهرستان ها به فروش می رسد. میانگین 
بهای بلیت، امروز حدود صد هزار تومان است؛ یعنی 
روزانه یک میلیارد تومان به حســاب سلطان واریز 
می شــود. پنج درصد از مبلغ کل فروش بلیت سهم 

سلطان است. یعنی روزانه پنجاه میلیون تومان.

اگر کل روزهای بلیت فروشی در سال را سیصد روز در 
نظر بگیریم، می شود به عبارتی سالی پانزده میلیارد 
تومان درآمد سلطان؛ یعنی یک و نیم برابر کل بودجه 
موسیقی کشور. تازه این سود خالص سلطان است و 
گردش مالی حدود سیصد میلیاردی حساب بانکی 
سلطان، موجب اعطای تسهیلات و گشایش اعتبارات 

سنگین بانکی برای وی است.
البته بخش قابل توجهی از آنچه بر روی سایت سلطان 
به فروش می رسد، کنسرت هایی است که خود سلطان 
در مقام برگزار کننده و تهیه کننده اجرا می کند که اگر 
حتی بیست درصد از کل بلیت ها را شامل شود، درآمد 
ســلطان در حالت بدبینانه به حدود چهل تا پنجاه 
میلیارد در سال می رسد. این گونه است که سلطان 
تنها با ثبت یک دامنه اینترنتی و از طریق یک لپ تاپ 
)و البته حمایت های چندین ساله درون سیستمی(، 

از بُعد مالی از وزارت ارشاد قوی تر است.«
تابناک در اینجا اضافه کرده اســت :  هرچند محمد 
معتمدی در یادداشتش نامی از شــخصی نیاورده، 
واضح است که خطاب او به محمدحسین توتونچیان 
مدیر وب  سایت ایران کنسرت و تهیه کننده موسیقی 
اســت. چندی پیش، توتونچیان در گفت وگویی به 
اتهاماتی که پیش از این نیز به او زده می شــد، پاسخ 

داد و گفت: »در پاسخ به آن افرادی که به من نسبت 
مافیا می دهند هم باید بگویم، اگر افرادی که این واژه 
را به بنده نســبت می دهند، بتوانند تعریف و معنای 
واقعی واژه مافیا را هم بگویند، ممکن است در چنین 
شرایطی و با این گونه طرز تفکر، این گفته را تأیید کنم 
و بگویم که جزو مافیا هستم. اما این را هم می گویم که 
بنده از زمانی که وارد فضای کسب و کار شدم، دستم 
را روی زانوهایم گذاشتم و بلند شدم، چون به جایی 
وابسته نبودم، با تغییر مدیریتی و ناملایمات، تکانی 
نخوردم..... اگر بخواهید کنسرت های فاخری مانند 
گروه کامکارها، استاد شهرام ناظری، استاد کیخسرو 
پورناظری از گروه شمس، استاد کیهان کلهر، همایون 
شجریان، ســالار عقیلی و اســتاد داود آزاد و دیگر 
هنرمندان را برگزار کنید، نیازی به رانت نیســت، نه 
تنها ضرورتی ندارد که با دستگاه های ذیربط ارتباطی 
داشته باشید، بلکه باید یک چیزی را دو دستی به شما 
تقدیم کنند... شما مطمئن باشید کسی جرأت ندارد 
به بنده بگوید، مبلغی پول از شــما دریافت می کنم 
که مجوز بدهم. من هم با افــرادی کار نمی کنم که 
در حد، سطح و شأن کسانی باشــند که کسی برای 
انجام امورشان بخواهند احتیاجی به حضور در مافیا 

داشته باشند.«
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 واگویه های انتظار
 میانِ اين همه لبخند، زخمِ ناجوری ست

لبت بخندد و غمگینِ يک نفر باشی... 

 دستور زبان عشق
عشق مدت هاست اين روحِ سراسر درد را

بُرده بر بام ِ جنون و نردبان برداشته...
اصغر معاذی حامد عسکری

اولین فیلم ایرانی در ســال های پس از انقلاب که مرا شیفته خود کرد مطمئنا 
اجاره نشین های مهرجویی بود. پدرم یک چپگرای قدیمی بود و هنوز هم با لذت 
و هیجان درباره آقای پستچی و دایره مینا حرف می زد. اجاره نشین ها برای او 
آکنده بود از نشانه های سیاسی و جامعه شناسی باب طبعش. پس مرا به دیدن 
این فیلم ترغیب می کرد. اما من و دوســتم پویا فارغ از این برداشت ها چندین 
بار به دیدن این فیلم رفتیم و از ته دل خندیدیم. اینکه آن دوتا مشــاور املاک 
قالتاق نشانه چه نیروهایی بودند و خود خانه معنی اش چیست و روشنفکر برج 
عاج نشــین آن بالا چه می کرد و از این حرف ها زیاد برایمان اهمیت نداشــت. 
همان دوران، محسن مخملباف هم با پدر من هم عقیده بود و فریاد اعتراضش 
بلند بود و از آرزویش می گفت که برود مهرجویی را بغل کند و منفجرش کند! 
درآن دوران مخملباف یــک رادیکال تند مذهبی فرهنگــی بود. این گرایش 
شدید پدرم به فیلمسازهای قبل از انقلاب در من یک نوع دافعه ایجاد کرده بود 
و به شکل قابل تفســیری من در مقابل هیجان پدرم برای فیلم های بیضایی و 
مهرجویی و کیمیایی، طرفدار نسل جدید سینماگران دهه 6۰ بودم. فیلمساز 
محبوب آن دوران برای من کیانوش عیاری بود. از کشف های خودم بود! تنوره 
دیو،شبح کژدم و آن سوی آتش برایم نشــانه هایی از یک فیلمساز نسل جدید 
بود. باهوش، شیفته  و داستانگو. با خلق شخصیت هایی که برای من فوق العاده 

هیجان انگیز بودند.این سه فیلم را بسیار دوست داشتم  اما بعدها بعد از دونیمه 
سیب و روزباشکوه و بالاخره آبادانی ها دیگر علاقه ام را به او از دست دادم.حتی  

فیلم هایی مثل خانه پدری  هم مرا جذب نمی کردند. 
در آن سال ها شیرســنگی جعفری جوزانی هم با اســتایل وسترن گونه اش و 
معصومیت حماسی اش بسیار در روح و روان من نوجوان تاثیر گذاشت. دیده بان 
ابراهیم حاتمی کیا تکانم داد. با دیده بان چشم عقابی فیلم حاتمی کیا احساس 
نزدیکی می کردم و به خصوص مرگ غریبانه اش. نمی دانم حاتمی کیای کم گو  
و مینیمال آن سال ها چطور به حاتمی کیای پرحرف سال های اخیر بدل شده 
است. ایســتگاه فیلمی از یدالله صمدی هم در حافظه ام مانده است. یک رابطه 
عاشقانه میان پرویزپورحسینی و گلچهره سجادیه )که بازیگر محبوب آن دورانم 
بود( در پس زمینه یک تریلر امنیتی و سیاســی. فیلم بسیار خوب کارگردانی 
شده بود. اما به شکل غریزی ازبایکوت، دستفروش، بایسیکل ران و نوبت عاشقی 
و هنرپیشه بدم می آمد. در سینمای مخملباف یک نوع هوچیگری عوامانه  وجود 
داشت که مرا آزار می داد هرچند آن دوران خیلی مشهور و محبوب بود. امسال 
این چند فیلم را به خاطر یک برنامه تلویزیونی دوباره دیدم و خب  همه شــان 
هنوز هم خوب بودند و در این میان  تنــوره دیو به نظرم فیلم فوق العاده خوبی 

جلوه کرد؛ فیلمی که باید به حق خودش برسد.  

کشف های سینمایی یک نوجوان عاشق سینما
سه ماه تابستان را در پیش داریم. اینجا برایتان از 90 خاطره مي نویسم. از آدم ها، فیلم ها، بازي ها و... خاطره ها

آرش خوشخو  نود

در زندگی دوبار تا حد فروپاشــی احساس حماقت 
کردم. اولین بــار وقتی بود که با کوله ای بر پشــت 
راهی باشگاهی شــدم که در آن قرار بود به ایروبیک 
بپردازم. تقریباً مثل همیشه یک ربعی دیر رسیده و 
نمی دانستم هم تیمی هایم کجا دارند ورزش می کنند 
و به طول عمرشان می افزایند. درِ اول را که باز کردم با 
دو زنِ لباس کاراته پوش روبه رو شدم که اولی با نوای 
»هااایااااا« )خشن و ژاپنی خوانده شود( کف پایش را 
مماس کرده بود به زیر چانه آن یکی و حتی منی که 
چند متر آن طرف تر ایســتاده بودم هم می توانستم 
صدای خش برداشتن آرواره اش را بشنوم. اما استاد از 
کلِ پکیج راضی بود و داشت داد و بیداد کنان آنها را به 
ادامه دادن تشویق می کرد. یعنی: »تو بیشتر لگد بزن 
و تو بیشتر ترک بخور. یالا.« در را بستم و سعی کردم 
از غریزه ام برای پیدا کردن کلاس ایروبیک استفاده 
کنم. در اینجور مواقع باید چه چیزی را دنبال کنی؟ 

بوی عرق احتمالی و صدای موزیکِ »های تِمپو«.
بو و صــدا مرا به ســمت ســالنی پر آینــه، حاویِ 
انسان هایی جنبنده برد. اســتاد وسط تکان هایش 
فریادِ »زودباش آماده شو« سر داد. خشن تر از آن بود 
که آن شلوارِ سرخابی با نقطه های ریزِ شبرنگ را بر 
تن کند. حالا باید جایی بین جنبندگان پیدا می کردم 
و فاصلــه را جوری تنظیم می کردم که کف دســتِ 
دراز شده خانم بغلی توی پیشانی و عنبیه ام نخورد. 
چیزی که در کلاس ایروبیک اهمیت دارد هماهنگی 
است. استاد فریاد زد: »همه با هم، چپ... همه با هم، 
راســت...« هم تیمی ها را می دیدم کــه چطور یک 
دست و مرتب به چپ و راست می رفتند و آن حرکات 

مسخره را دقیق و بی نقص انجام می دادند. بعد توی 
آینه چشــمم به خودم افتاد که بلاتکلیف و گیج آن 
وسط ایســتاده و همه حرکات را با تاخیری واضح و 
البته به ناشیانه ترین شــکل ممکن انجام می دادم. 
آنها به چپ می رفتند و من به راست. حس عروسک 
خیمه شب بازی ای را داشتم که عروسک گردانش به 
صرفِ خورشت قیمه ظهرگاهی و چرت پس از ناهار 
رفته و حالا باید خودم نخ های در هم گره خورده ام را 
تکان می دادم. استاد را دیدم که از آن جلو با ناامیدی 
نگاهم می کرد. فکر کــردم این لعنتی ها کی فرصت 
کردند این حرکات را یاد بگیرنــد و اینجوری باهم 
هماهنگ شوند؟ یکی شان دست کم 6۰ سالی داشت 
و جوری حرفه ای می جنبید و می لرزید که انگار کل 
۵۸ سال اخیر را به این امر اختصاص داده بود. بعد از 
گذشت نیم ساعتی بالاخره توانستم حرکات کلیدی 
را پیدا کنم. به نظر خودم داشتم همان کاری که آنها 
می کردند را انجام مــی دادم اما آینه های خائن چیز 
دیگری را نشــان می دادند: یک ربات نیمه متحرکِ 
مستهلک، ایستاده وسطِ  لشــکرِ ژله های لرزان. بعد 
از پایان جلســه اول به قدری احســاس حماقت و 
تاحدودی خشم می کردم که خواستم سری به اتاق 
کاراته بزنم و به آن رفیقمان بگویم: »عزیزم، اگه کاری 

نداری می شه من هم یک لگد به چونه ت بزنم؟«
دومین احساس فروپاشــی در اولین جلسه کلاس 
فرانســه شــکل گرفت. گفتن ندارد که ایــن بار  با 
نیم ساعت تاخیر به کلاس رسیدم و بعد از باز شدن 
در، چشمم به شــاگردهایی افتاد که تند تند چیزی 
توی دفترهایشان می نوشتند و استاد به صورت کاملًا 

جدی در حال فرانسه حرف زدن بود و حتی جواب 
منی که به فارسی ســلام کرده بودم را هم به شدت 
فرنچ وار داد. فرانسه را از اول شروع کرده بودم. از اول 
یعنی از اولِ اول. آن روز از این زبان چه می دانستم؟ 
اگر بخواهم با شما صادق باشم، باید بگویم هییییچ 
چیز. اما استاد چنین نظری نداشت و داشت چیزهایی 
به زبان اصلی ازم می پرسید و تقریباً اصرار داشت که 
در همان لحظه، خودم را به فرانســه سلیس معرفی 
کنم، از سن و شغل و خانواده ام بگویم و احتمالًا برایش 
تعریف کنم که تئوری ام برای ریشــه کن کردن فقر 
و پایین آوردن نرخ تورم چیســت. گفتم فرانسه بلد 
نیستم و همین حالا رسیدم. این چیزی نبود که استاد 
بخواهد بشنود. اصرار داشت که جواب قانع کننده ای 
به فرانسه بدهم. حالتش تقریباً شبیه کسی بود که از 
نوزادی که همین حالا خونی و کثیف از شکم مادرش 
بیرون پرت شده و هنوز فرصت نکرده اولین گریه اش 
را بکند، بخواهد حرف بزند. »هی نــوزاد، با توام، یه 

چیزی بگو، من می دونم که می تونی حرف بزنی.«
کسی که کنارم نشسته بود به شکل ترحم برانگیزی 
قصد تقلب رساندن بهم را داشت. »بگو ژُ مَپِل...« اما 
واقعیت این بود که حتی این تقلب هم نمی توانست 
مشکلی را حل کند. از بیخ و بن نمی دانستم اینها چه 
می گویند. آن روز مطمئن شدم مهمترین اتفاقات دنیا 
در همین چند دقیقه اولِ شروع اولین جلسه  کلاس ها 
به وقوع می پیوندند و اگر آن یک ربع- نیم ســاعت 
ابتدایی را از دســت بدهی، تا ابد احساس حماقت 
خواهی کرد و در به در دنبال چانه ای برای لگد زدن 

خواهی گشت.

  ستون فقرات

چانه ات را برای لگد زدن دوست دارم
آنالی اکبری

فیلم ايستگاه
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آرژانتینمیتواندبرگردد؟
پایاننسلطلاییشیلی؛

بهتریننمایشاسکالونی...صفحه10
همهعلیههمه!
دراستقلالدقیقاچهخبراست؟...صفحه 11

مرجانفاطمی  
هفتصبح

این روزها فیلم »زهرمار« به کارگردانی جواد رضویان در 
اکران سینماهاست. به بهانه این فیلم با او قرار گذاشتیم 
و پای گفت وگوی مفصلی دربــاره کارنامه بازیگری و 
کارگردانی اش نشســتیم که روز چهارشنبه در صفحه 
دوازده و ســیزده روزنامه به چاپ می رسد. در بخشی 
از صحبت هایمان به ماجرای حذف جــواد رضویان از 
»شب های برره« و »باغ مظفر« رسیدیم. او نکاتی را درباره 
غیبت از این پروژه ها مطرح کرد که هیچ وقت پیش از این 
نشنیده بودیم. تصمیم گرفتیم این بخش از مصاحبه را به 

جهت اهمیتی که دارد جداگانه منتشر کنیم. 

 نقش »داوود« در »پاورچین« مثل بمب صدا کرد و شما 
تبدیل به بازیگر محبوب تلویزیون شدید اما زمانی که 
مدیری تصمیم گرفت »شــب های برره« را بسازد با این 
گروه همکاری نکردید. فکر نمی کنید اگر همکاری تان در 
»شب های برره« ادامه پیدا می کرد اتفاق بهتری می افتاد؟

اصلا کسی می داند من چرا در »شب های برره« بازی نکردم؟ 
 خب الان بگویید.

متاســفانه همه  باورهایمان از خبرهای زردی اســت که در 
حواشی افراد وجود دارد. مثلا ویکی پدیا یک بیوگرافی از من 
نوشته که واقعا نمی دانم از کجا آورده. نوشته جواد رضویان 
دو تا آلبوم موسیقی بیرون داده! مگر می شود ویکی پدیا انقدر 
بی در و پیکر باشد؟ چرا از خود من نمی پرسید؟ مگر مرده ام؟ 
حداقل تاریخ تولد من را که می توانستید درست بزنید! تولد 
من را می زنید خردادماه درحالی که من مرداد به دنیا آمده ام! 
ما یک ســری خبرهای زرد و حاشــیه ای کنارمان است که 
نمی دانیم از کجا می آید. چند بار تا به حال شنیده اید گفته اند 
جواد رضویان و مهران مدیری دعــوا کرده اند؟ یا حتی زد و 
خورد فیزیکی داشته اند! اصلا مگر می شود؟ مگر ما کجا داریم 
کار می کنیم؟کف چاله میدان! مگر می شــود رفاقت های دو 

دهه ای ما اینطوری خراب شود؟ 
 پس ماجرای شب های برره چه بود؟

من به خاطر شرایط جسمانی ام نتوانستم در »شب های برره« 
کنار پروژه باشم. نزدیک به 10 ماه به خاطر بیماری معده ام 
خانه نشین بودم. هیچ کس نمی آید این را از من بپرسد! آنوقت 

رئیس گروه فیلم و سریال وقت آن زمان می آید می گوید ما 
ترجیح می دهیم از فلانی و فلانی استفاده نکنیم. شما دروغ 
می گویی! شما ترجیح ندادی از من استفاده نکنی چون من 
حالم خوب نبود نمی توانستی از من استفاده کنی! این را نگذار 

پای اینکه من را گذاشتی کنار.
 پس شما و مهران مدیری کاملا تمایل به همکاری 

داشتید؟
بله. هم مهران مدیری، هم آقای پورمحمدی، رئیس شبکه 
ســه و هم برادران آقاگلیان اصرار داشتند من در »شب های 

برره« بازی کنم. 
 یعنی اصلا هیچ ماجرای عدم توافق مالی یا زیاد و کم 

بودن نقش و ... وجود نداشت؟
اصلا. مــن آن مدت، فقط آرامبخش می خــوردم توی خانه 
می خوابیدم. مشکل حاد معده داشتم اما هیچ کس زنگ نزد 
بپرسد ماجرا چیست! ما متاسفانه تا زمانی که هستیم و بازی 
می کنیم، هستیم اما زمانی که بازی نمی کنیم، انگار مرده ایم. 

حداقل بیایید از بازمانده های متوفی بپرسید ماجرا چه بود! 
 بعداز »شب های برره« در »باغ مظفر« هم اسم شما 
در تیتراژ وجود داشت اما آنجا هم شما بازی نکردید. 

حتی مهران مدیری در یک پلاتو توضیح داد که جواد 
رضویان نمی آید و به جای آن رضا شفیعی جم، نقش 
»قل مراد« را بازی می کند. بعد هم در مصاحبه با رضا 
رشیدپور در برنامه »شب شیشه ای« طوری مسئله را 
بیان کرد که انگار جواد رضویان، مهران مدیری را قال 

گذاشته است. آنجا ماجرا چه بود؟
امکان ندارد که جواد رضویان، مهران مدیری را قال گذاشته 
باشد. من این را جلوی خود آقای مدیری و برادران آقاگلیان 
هم می گویم. آن سال تا دهم آذر، به پروژه آقای مدیری تعهد 
داشتم. دوازدهم آذرماه قرارداد داشتم تا در فیلم سینمایی 
»کلاهی برای باران« بازی کنم. سریالی که قرار بوده مرداد 
یا شهریور شروع شود، تا دوازدهم آذر که من به فیلم دیگری 
تعهد داشتم هنوز شروع نشــده بود. زنگ بزنید از خود  آقای 
مدیری و پورمحمدی بپرســید. همه دلگیــری   ام از جراید 
همین است چرا وقتی برایتان سوال پیش می آید نمی آیید 
بپرسید می گذارید 10 ،12 ســال از آن بگذرد بعد بپرسید! 
چرا هرجا من می نشینم همه می پرسند تو با مهران مدیری 

مشکل داری؟
 شــاید چون تا چند ســال بعد یعنی تا دهه نود و 

»شوخی کردم« همکاری دیگری نداشتید!
من بعــد از اینها »شــوخی کــردم« را کار کــردم، بعدش 
»درحاشــیه 1 و 2« اصلا مگر می شــود رفاقت 20 ساله را 
اینطوری کنار گذاشت. من اگر مشکلی با مهران مدیری داشتم 
که دیگر با اوهمکاری نمی کردم. شما به یک جایی می رسی که 
می گویی من دیگر با ایشان کار نمی کنم! یا به اینجا می رسی 
یا نمی رسی! من هیچوقت با مهران مدیری به اینجا نرسیدم. 

هرجا اسمش می آید می گویم کاپیتان طنز ایران است. 

   توئیت بازی
یک شهرزاد دیگر در راه است؟

سریال جدید حسن فتحی با نام »جیران« پروانه ساخت گرفت. 
هنوز هیچ اطلاعاتی درباره این سریال و اینکه چه فضایی دارد و 
از چه بازیگرانی دعوت به همکاری کرده، در دســت نیست اما از 
آنجایی که نام سریال »جیران« است به نظر می رسد شخصیت 
اصلی آن هم یک زن است و فتحی مجددا قصد دارد سریالی در 
حال و هوای عاشقانه بسازد. فتحی با ســاخت سریال عاشقانه 
»شهرزاد«، در سه فصل، هیجان ویژه ای در شبکه نمایش خانگی 
به وجود آورد. این سریال به اندازه ای دیده شد و در جامعه موج 
ایجاد کرد که کمتر کسی را می توانیم سراغ بگیریم که نام آن به 
گوشش نخورده باشد؛ شهرت و استقبالی که بعد از آن، برای هیچ 
کدام از سریال های شبکه نمایش خانگی تکرار نشد. حتی سریال  
» ممنوعه« یا »هیولا« که به عنوان آثار پرمخاطب شبکه خانگی به 
حساب می آیند هم نتوانسته اند به اندازه »شهرزاد« در جامعه اثر 
بگذارند و برای مخاطبانشان هیجان ایجاد کنند. به نظر می رسد 

که همین حالا باید منتظر یک هیجان دیگر باشیم. 
کامنت ها

  وحید سعیدی:  »شب دهم«،»مدار صفر درجه«، »شهرزاد« 
و حالا »جیران« که احتمالا عاشــقانه دیگری اســت از حسن 
فتحی. او فرمول این کار را خوب می دانــد. آنقدر خوب که هر 
وقت سریالی عاشقانه ساخته همه را میخکوب کرده. باید منتظر 

بمانیم و ببینیم این داستان با »جیران« هم تکرار می شود.  

  احمد رنجبر:  در فضاي غبارآلود شبكه نمایش خانگي كار 
حسن فتحي سخت تر از قبل است. وانگهي او با »شهرزاد« انتظارها 
را به سقف رساند و خودش بزرگ ترین رقیب خود شده. بودجه 
هنگفت براي جذب استارها و ســاخت دكورهاي خوش رنگ و 

لعاب جور مي شود؟!

  مرجان فاطمی:  اکثر ســریال های حسن فتحی، در دوره 
خودشان جزو آثار پرمخاطب تلویزیون بودند و »شهرزاد« هم 
از این قضیه مستثنا نبود. حالا دیگر حسن فتحی علاوه بر اینکه 
علاقه مخاطبان شــبکه نمایش خانگی را بیشتر می شناسد، 
به اصول سریال سازی در این شبکه هم تسلط کامل تری پیدا 
کرده و احتمالا »جیران« را با تجربه و آگاهی بیشتری نسبت به 

»شهرزاد« می سازد. 

جواد رضویان بعد از 14 سال از دلایل عدم حضورش در سریال »شب های برره« 
پرده برداشت و گفت چرا با مهران مدیری همکاری نکرده است

حالا می گویم چرا در شب های برره  نبودم

   آنالیز    رصد خانه

» از من بپرس« برنامه جدید شبكه آموزش اســت كه با محوریت مشاوره در حوزه هاي 
مختلف روي آنتن مي رود. مهم ترین ویژگي برنامه مواجهه متفاوت با سوژه هایي است كه 
به ظاهر تكراري به نظر مي رسند. محمدرضا یزدان پرست سعي مي كند از زاویه جدیدي به 
مصاف مهمان ها برود. مثلا در برنامه اخیر از مهمان پرسید:»دانشگاه علوم قضایي طرحي 
به آموزش و پرورش ارائه كرده تا بچه ها از دوران مدرســه با مقوله حقوق آشنا شوند؟« 
مهمان هم از پیشنهاد استقبال كرد. شبكه آموزش پیش تر برنامه »مشاور« كه در هدف 
كلي مشابه » از من بپرس« است را روي آنتن داشت منتها » از من بپرس« موضوعات را در 

گفت وگو با مهمان به چالش مي كشد و این برگ برنده اصلي آن است.

در روزگاري كه خانه دار شدن آرزوي غالب مردم است، آزیتا تركاشوند نظري عكس 
دارد. این بازیگر شنبه شب در برنامه پویش»صاحبخانه خوب« شبكه سه اعلام كرد 
دوست ندارد خانه بخرد. دلیل خانم تركاشــوند تنوعي است كه در جابه جایي وجود 
دارد. او این را هم گفت كه اگر صاحبخانه باشد حتما مراعات حال مستاجرش را مي كند 
و به آن ها سخت نمي گیرد:» برعكس ظاهر و نقش هایي كه بازي كرده ام قلبي مهربان 
دارم!« آزیتا تركاشوند این شب ها ســریال »گاندو« را روي آنتن دارد؛ سریالي كه بر 
شهرت او افزوده است. تركاشوند بازي در این سریال را تجربه اي شیرین مي داند و یكي 

از سخت ترین بخش ها را مواجهه با گاندوي واقعي عنوان مي كند.

»خیلی دور خیلی نزدیک« از جمله برنامه هاي جدید شبكه چهار است كه شهاب 
اســفندیاري آن را اجرا مي كند. آنطور كه پیش تر اعلام شــد ایــن برنامه میزبان 
چهره هاي غیرایرانی جشــنواره ها مي شــود تا از میزان نزدیکی فرهنگ ها بگویند. 
ایرا پاسكار استاد دانشكده هنر دانشگاه جواهر لعل نهرو دهلي میزبان برنامه اخیر 
بود و از فرهنگ هند، مسلمان هاي این كشور، سینما و دین ، حجاب و ... گفت. طبعا 
براي كساني كه به فرهنگ هاي ملل علاقه مند هســتند صحبت هاي خانم پاسكار 
جذابیت دارد. ایراد اصلي »خیلی دور خیلی نزدیک« ساختار آن است. بیننده حدود 
یك ساعت شاهد گفت وگویي دو نفره اســت  در حالي كه باید گفت وگو با آیتم هاي 
مرتبط جذاب تر شود. صحبت ها به شكل زیرنویس پخش مي شود و این ضعف دیگر 

برنامه است. 

چطور است روز      »از من بپرس«؛ چالش بدون دعوا

خوش نشین روز      بازیگري كه عاشق اجاره نشیني است

كمي طراوت لازم است روز       سفري خسته کننده به آن سوي مرزها 

نقد مسعود فراستي بر »شبي 
كه ماه كامل شد« بازتاب 

زیادي داشت. گفته هاي منتقد 
»هفت« خیلي زود دست به 
دست چرخید و محل بحث 
و جدل شد. ظاهرا همه چیز 

شكل طبیعي داشت تا این كه 
دو اتفاق عرصه را بر فراستي 

تنگ كرد: واكنش تهیه كننده و 
نماینده زاهدان در مجلس.

ساعتي بعد از پایان میز نقد برنامه »هفت« تهیه کننده »شبی که ماه           اتفاق اول: كنايه تهیه كننده فیلم به فراستي
کامل شد« به برنامه »فرمول یك« رفت. محمدمهدی قاسمی بدون نام بردن از فراستي اینطور دلخوري اش را ابراز 
كرد:» گویا دیشب در برنامه نقد شبکه سه توهینی به خاندان محترم ریگی شده است؛من از طرف خودم و رسانه ملی 
بابت این توهین عذرخواهی می کنم.« علي ضیا پرسید منظورتان مسعود فراستي است كه قاسمي با كنایه گفت چنین 
كسي را نمي شناسم!  قاسمي در این برنامه خاطره اي از زمان ساخت »شــیار 143« هم بیان كرد:» در دولت اسبق 
مجبور شدم تعهد دهم كه قالي كه الفت بافته بود را به جمكران ببرد! آن موقع مي گفتند هوگو چاوز هم با امام زمان 

برمي گردد!« ضیا هم كنایه زد كه آن زمان بشقاب اضافه روي میز مي گذاشتند!

همزمان در فضاي مجازي هم اعتراض ها به صحبت هاي فراستي           اتفاق دوم: اعتراض كاربران و نماينده مجلس
دیده شد و روز گذشته دامنه بحث به مجلس كشیده شده.علیم یارمحمدی، نماینده زاهدان اینطور گفت كه:» مردم 
ما بیش از همه از صداوسیما گله مند هستند و آگاهی مردم از ناآگاهی فراستی دلیلی برای واکنش نشان ندادن از سمت 
آنهاست. مسعود فراستی هر نقدی به فیلم دارد، بگوید، اما چرا 200 هزار نفر را به حساب یک نفر می رنجاند؟« محمود 
رضوي، تهیه كننده سینما هم بیكار ننشست و فراستي را نواخت:»یک فرد چندبار به فیلم های حوزه  انقلاب و دفاع 
مقدس توهین، مارک و برچسب بزند، به غیرتتان برمی خورد؟! این بار نوبت ترور »شبی که ماه کامل شد« بود؟« از 

مسعود فراستي كه به ذكاوت شهره است چنین ادبیاتي دور از انتظار بود. او براي دلجویي چه خواهد كرد؟ 

»رانندگی برای خانم دیزی« از آن دســت فیلم هایی اســت تا ســال ها در ذهن تان باقی می ماند و 
احساساتتان رادرگیر می کند. با یک فیلم کاملا ساده و قصه گو روبه رو هستید که تاکید زیادی روی 
جزئیات رفتاری شخصیت ها دارد و روابط میان دو شخصیت کاملا متضاد را در طول 25 سال به تصویر 
می کشد. ماجرا از این قرار است که سال 1948، پسر خانم »دیزی« تصمیم می گیرد از رانندگی کردن 
مادرش جلوگیری کند. برای همین یک راننده برای او استخدام می کند؛ راننده ای که به جهت سن 
و ســال، تفاوت چندانی با مادرش ندارد. آنها هردو پیر و مغرور و یکدنده هستند و ابتدا توانایی کنار 
آمدن باهم را ندارند. برای همین هم جنگی بین شان شکل می گیرد اما نهایتا بعد از گذشت 25 سال 
یاد می گیرند چطور کنار هم زندگی کنند. این فیلم در اسکار 1989، برنده چهار جایزه بهترین فیلم، 
بهترین فیلمنامه اقتباسی، بهترین بازیگر نقش اول زن و بهترین گریم شد. علاوه بر این، بازیگران فیلم 

در جشنواره های مختلف با تحسین زیادی روبه رو شدند.  

رانندگی برای خانم دیزی
  شبکه: نمایش

  پخش: ساعت 17
  کارگردان:  بروس برسفورد

  فیلمنامه: آلفرد یوری
  بازیگران: مورگان فریمن، جسیکا تندی و ...

  محصول: آمریکا/ 1989
  رتبه در سایت imdb:7.4 از 10
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پخش تیزرهاي سریال »آچمز« در 
شبکه سه شروع شده تا بعد از پایان 
»گاندو« روي آنتن برود. »آچمز« را  
مهرداد خوشبخت  ساخته و هومن 

برق نورد، امیرحسین رستمی، سید 
مهرداد ضیایی، مهران رجبی، سارا 

خوئینی ها، بیتا سحرخیز، مهوش 
صبرکن و ... در آن بازي كرده اند.

09

حامد عنقا 9 سال پس از طراحی 
و نویسندگی »قلب یخی« دوباره 

با یك عاشقانه به شبكه خانگي 
برمی گردد.»آقازاده« چهارمین 

همکاری او با بهرنگ توفیقی پس 
از سریال های »انقلاب زیبا«، 

»پدر« و »بر سر دوراهی« است. 
این سریال فعلا در مرحله پیش 

تولید قرار دارد.

دقیقا صريح بودن يعني چه آقاي فراستي؟ 

شبکهساعت پخش  قالب برنامهبرنامه 

چهار10:30فیلم خانهخوب، بد، زشت

امید14:30سریال ایرانیآوای باران

یک18 ترکیبیفرمول یک

دو18:40 کودک و نوجوانمحله گل و بلبل

آی فیلم22سریال ایرانیبچه مهندس

    سه22:30استعدادیابیعصرجدید
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لیورپول در هراس از دست دادن کلوپ
يورگن کلوپ پايیز 2016 بود که جانشین برندان راجرز در لیورپول 
شــد. او با قراردادی شش ســاله تا 2022 هدايت لیورپول را برعهده 
گرفت و پس از سه سال توانست اولین افتخار خود را با اين تیم به دست 
بیاورد. فصل گذشته مرد آلمانی موفق شد لیورپول را قهرمان اروپا کند 
و در لیگ برتر نیز قافیه قهرمانی را تنها با يک امتیاز به سیتی باخت. 
پس از قهرمانی اروپا، باشگاه لیورپول قراردادی شش ساله با دستمزد 
سالانه 10 میلیون پوند به کلوپ پیشنهاد داده است. او که هم اکنون 
سالانه 7 میلیون پوند دستمزد می گیرد، فعلا پاسخی به اين پیشنهاد 
نداده و زمان برای فکر کردن خواسته اســت. اتفاقی که باعث هراس 
در مسئولان لیورپول شده است. شايعاتی شــنیده می شود مبنی بر 
اينکه کلوپ قصد دارد در پايان قراردادش که سال 2022 خواهد بود، 
موقتا مربیگری را کنار بگذارد؛ چرا که نگران ســلامتی خود است اما 
لیورپولی ها مصر هستند که او پیشنهاد تمديد شش ساله را قبول کند 
تا دورنمای باشگاه همچنان روشن باشد. مسئولان باشگاه و هواداران 
لیورپول نمی توانند اين تیم را بدون کلوپ تصور کنند و فعلا نیز به نظر 
نمی رسد که کلوپ قصد جدايی از لیورپول را داشته باشد ولی تصور 
جدايی کلوپ در ســال 2022 نیز برای آنها سخت و غیر قابل تحمل 

است. مرد آلمانی تمديد خواهد کرد؟

الشعراوی در آستانه انتقال به شانگهای چین
به دنبال قبول پیشــنهاد 18 میلیون يورويی شانگهای شنهوآ توسط 
رم، استفان الشعراوی روز گذشــته برای گذراندن آزمايشات پزشکی 
خود به چین سفر کرد. برخی رسانه ها از تکمیل شدن اين انتقال خبر 
می دادند اما به گفته جانلوکا ديمارزيو اين انتقال در 24 ساعت آينده 
نهايی خواهد شد. فرعون کوچک يکشنبه به چین سفر کرد تا پس از 
گذراندن آزمايشات پزشکی، قرار داد سه ساله خود را با باشگاه چینی 
به امضا برساند. دستمزد سالیانه او 15 تا 16 میلیون يورو خواهد بود و 
همچنین باشگاه رم برای اين انتقال 18 میلیون يورو دريافت خواهد 
کرد که شامل بندهای پاداش نیز می شود. اين بازيکن 26 ساله در ماه 
ژانويه 2016 بعد از گذراندن انتقالــی قرضی در موناکو با مبلغ 14.4 
میلیون يورو از میلان به رم پیوست. الشعراوی با گذراندن فصل نسبتا 
موفقی در رم موفق به ثمر رســاندن 11 گل در 28 مسابقه شد. با اين 
حال با پايان يافتن قرارداد وی در ماه ژوئن 2020 و تصمیم باشــگاه 

برای عدم تمديد اين قرارداد، رم مجبور به فروش اين بازيکن بود.

مصدومیت سانچز، دغدغه  تازه یونایتد
مصدومیت الکسیس ســانچز در ديدار رده بندی کوپا آمه ريکا 2019 
بین آرژانتین و شیلی، دردسر جديدی برای منچستريونايتد به شمار 
می رود. به گزارش سايت گل، سانچز که در تمامی مسابقات شیلی در 
تورنمنت امســال به میدان رفته بود، قبل از دقیقه 20 بازی به دلیل 
مصدومیتی عضلانی زمین بازی را ترک کرد. درخشش بازيکن سابق 
آرسنال در کوپا، طرفداران يونايتد را به کارايی او در فصل آينده يا دست 
کم به فروش رسیدن با قیمتی مناسب امیدوار کرده بود اما ظاهرا 18 
ماه افتضاح سانچز با يونايتد، پايان سیه روزی های او در اين تیم نیست. 
حالا بايد منتظر ماند و ديد او تا چه اندازه از پیش فصل باشگاهش را از 
دست می دهد. اين درحالی اســت که امروز بازيکنان منچستريونايتد 
عازم تور پیش فصل استرالیا می شــوند. گفتنی است که سانچز طی 

45 بازی برای منچستريونايتد، فقط 5 بار موفق به گلزنی شده است.

رنار گزینه سرمربیگری تیم ملی عربستان
روزنامه »الرياض« عربستان با انتشــار گزارشی مدعی شد اروه رنار 
فرانسوی در آســتانه قبول هدايت ســرمربیگری تیم ملی فوتبال 
عربستان است، اين در حالی اســت که تیم تحت هدايت وی يعنی 
مراکش روز جمعــه در مرحله يک هشــتم نهايی جــام ملت های 
آفريقا 2019، در عین ناباوری در ضربات پنالتی مغلوب بنین شــد 
و از گردونه رقابت ها حذف شد. فدراسیون فوتبال عربستان پس از 
استعفای آنتونیو پیتزی آرژانتینی از ســمت سرمربیگری تیم ملی 
اين کشور پس از مســابقات جام ملت های آفريقا 2019، به دنبال 
يافتن گزينه ای مناسب برای سپردن هدايت سبزپوشان است. رنار 
که پیش از آغاز مسابقات جام ملت های آفريقا شايعه شد مذاکراتی با 
مسئولان فدراسیون فوتبال ايران برای جانشینی کارلوس کی روش 
در تیم ملی ايران داشته اســت، پس از حذف مراکش از اين دوره از 
رقابت ها پیامی منتشــر کرد و از هواداران بابت حمايت شان از وی و 
شاگردانش در اين ســال ها قدردانی کرد و به نوعی به جدايی اش از 
اين تیم اشاره کرد. فدراســیون فوتبال مراکش و يا خود اروه رنار اما 
هنوز بیانیه ای رســمی در خصوص ادامه همکاری با يکديگر يا قطع 

همکاری منتشر نکرده اند.

گوشه و کنار مستطيل سبز

لیونل مســی فوتبال ملی اش را ســال 2005 با کارت قرمز 
غريبی در بازی دوســتانه مقابل مجارستان شروع کرد. 14 
سال بعد مســی دوباره کارت قرمز غريبی از داور گرفت تا 
تنها برای دومین بار در دوران فوتبالش از زمین اخراج شود .

هشــت دقیقه به پايان نیمه اول باقی مانده بود که مسی در 
کورس با گری مدل برای تصاحب توپ او را هول داد. مدافع 
شیلی در جواب اين حرکت چندين بار سینه اش را با تخاصم 
به سینه مسی کوبید و اينجا بود که داور پاراگوئه ای، مائورو 
دياز دِ ويوار  که احســاس می کرد کنترل بازی را از دســت 
داده، برای پس گرفتن اوتوريتــه اش کارت قرمز را به هر دو 
بازيکن نشان داد. انگار دياز منتظر اولین فرصتی بود که بعد 
از خطاهای پرتعداد دو تیم، زهرچشمی از آنها بگیرد و با اين 
تاکتیک قديمی اخراج يک بازيکن از هر تیم نظم را به زمین 
بازگرداند، حرکتــی که البته کاملا ابلهانه بود. شــايد مدل 
داشت بیش از حد بهانه دست داور می داد  اما مسی به هیچ 

وجه در اين صحنه سزاوار کارت قرمز نبود.
بعد از پايان بازی مسی در واکنش به اين واقعه و تصمیم داور 
گفت: »من بسیار خشــمگینم، چون اصلا حقم کارت قرمز 

نبود. ما داشــتیم عالی بازی می کرديم  اما همانطور که قبلا 
گفتم اين فســاد فوتبال، اين داورها... ما جام را با اين حس 
به پايان می بريم که به ما  اجازه حضور در فینال را ندادند. ما 
بهترين نمايش های مان مقابل برزيل و شیلی را داشتیم  اما 
وقتی آدم صادقانه حرفــش را می زند، اتفاقاتی از قبلش رخ 

می دهد.«
آرژانتیــن از همــان ابتدای بــازی رده بندی با حســی از 
زخم خوردگی از بی عدالتی به زمین رفت. شــاگردان لیونل 
اســکالونی هنوز بازی مقابــل برزيــل و تصمیماتی که به 
ضررشان گرفته شد را فراموش نکرده بودند. در سوی ديگر 
بازيکنان شیلی هم با حسی تلخ و شیرين از پايان يک دوران 
طلايی راهی زمین شــده بودند. قطعا اين آخرين باری بود 
 که بهترين نســل تاريخ فوتبال شــیلی، بازيکنانی که دو

کوپا آمه ريکای پیاپی را در ســال های 2015 و 2016 فتح 
کرده بودند، کنار هم بازی می کردند.

آرژانتین خیلی زود در اين بازی به گل رســید، وقتی مسی 
با هوشمندی تمام پاسی ناغافل برای سرخیو آگوئرو، پشت 
خط دفاعی شیلی فرستاد، تا مهاجم منچستر سیتی با همان 

خونسردی و استادی همیشگی دروازه حريف را باز کند. شايد 
قبل از اينکه مسی پاسش را ارسال کند توپ هنوز ثابت روی 
زمین قرار نگرفته بود  اما به هر حال اين حرکت ياد ترکیب 
ديگو مارادونا و کلوديو کانیجیا در جام جهانی 1994 مقابل 

نیجريه را زنده کرد.
10 دقیقه بعد از گل آگوئرو، نوبت به جووانی لوچلسو رسید 
تا با پاس هنرمندانه اش پائولو ديبــالا را در موقعیت گلزنی 
قرار دهد. مهاجم يوونتوس از اين فرصت گل دوم تیمش را 
ساخت تا آلبی سلسته به ســوی پیروزی ای مقتدرانه پیش 
رود. خود ديبالا چند دقیقه بعد، روی يک پاس کلیدی ديگر 
از مسی، فرصت رساندن اختلاف به عدد سه را داشت  اما اين 

اين موقعیت را از دست داد.
در ادامه بازی نسل طلايی شیلی که قصد نداشت در اين بازی 
پايانی بدرودی آرام و سر به زير داشته باشد، رو به خشونت 
آورد، خشونتی که در نهايت منجر به اخراج مدل و مسی شد. 
شاگردان رينالدو روئدا در نیمه دوم با تمام وجود جنگیدند 
که وداعی باشکوه رقم بزنند. آنها در نهايت روی يک پنالتی، 
با دخالت وار، توســط آرتورو ويدال، به يک گل رسیدند  اما 
پیروز نهايی اين نبرد ازلی با زمان هرگز ورزشکاران نیستند.

آرژانتین و شــیلی بعد از به پايان بردن سفرشان در کوپای 
2019 حالا بايد به فکر آينده شان و هرچه زودتر برنامه ريزی 
برای آن باشند. فدراسیون فوتبال آرژانتین گويا قصد دارد 
اســکالونی را تا پايان ســال در مقامش حفظ کنــد  اما اگر 
قرار نباشــد او به عنوان مربی دائمی آلبی سلســته انتخاب 

شــود اين تصمیم هیچ منطقی نخواهد داشــت. بازی های 
دوستانه در ماه های سپتامبر، اکتبر و نوامبر آخرين فرصت 
مربی برای شــکل دادن به تیمش در راه آماده سازی برای 
رقابت های مقدماتی جام جهانی 2022 خواهد بود. گزينه 
ديگر فدراســیون مارســلو گاياردو، مربی ريورپلاته است. 
گاياردو اين فصل با شکســت دادن بوکا جونیورز در فینال، 
فاتح کوپا لیبرتادورس شــد و شايد مادامی که تیمش برای 
دفاع از اين عنوان می جنگد میل چندانی به نشســتن روی 

نیمکت تیم ملی نداشته باشد.
با اينکه تیم اسکالونی کوپای امسال را بسیار بهتر از آنچه در 
ابتدای تورنمنت بود به پايان بــرد  اما ضعف های بزرگ اين 
تیم، به خصوص در بعد دفاعی، بر هیچ کس پوشیده نیست. 
شــايد حل اين مشــکل تا وقتی مدافعانی جوان در فوتبال 
آرژانتین ظهور کنند، از دســت هیچ مربی ای برنیايد. برای 
همین نسل جديد آلبی سلســته به شدت نیاز به مهره هايی 

مستحکم در بعد دفاعی دارد.
نسل جديد شیلی اما نیاز به بازيکنانی جديد در تمام پست ها 
دارد. شايد خیلی نمادين بود که وقتی الکسیس سانچز مقابل 
آرژانتین مصدوم و مجبور به ترک زمین شد، جونیور فرناندز 
31 ســاله جايش را گرفت. در اين پروســه بازسازی قطعا 
نتايجی نه چندان مطلوب برای لا روخــا رقم خواهد خورد  
اما چاره ای جز اين وجود ندارد. اين خانه تکانی و بازســازی 
برای شیلی ماه سپتامبر آغاز خواهد شد، در بازی دوستانه 

مقابل آرژانتین.

آرژانتینمیتواند برگردد؟
پایان نسل طلایی شیلی؛ بهترین نمایش اسکالونی

   گزارش

  سوژه روز 

گورخر
کم سرو صدا 

قاهره؛ مبهوت و گریان از حذف یاران صلاح

در فوتبالی که پايتختش خانــه گرگ های رم و جنوب 
زيستگاه گاوهای تورين اســت و حتی لقب کیه وو در 
آن الاغ های پرنده است، می شــود در شمال شرق و در 
منطقه باستانی فريولی انتظار ديدن دسته ای قديمی از 
گورخرها را داشت. شايد اگر سال ها پیش آنها هم گرگ 
يا گاو وحشــی يا الاغ پرنده می شدند، زندگی آرام شان 
با افتخارات و فراز و نشیب ها و هیجان هايی درخور نام 
آن حیوان و توتم باشگاه نصیب شان می شد اما تصمیم 
گرفتند به آرامی يک دســته گورخر در شــمال شرق 
ايتالیا نژادی سالم از جانداران فوتبالی با کمترين افت 
و خیز باشند که گاه و بیگاه طعمه درندگان فوتبال در 
اين کشور هم می شوند. 123 سال فرصت بسیار خوبی 
است برای تاريخ سازی و به دســت آوردن حداقل يک 
جام معتبر توسط يک باشــگاه که سال های سال است 
در ســطح اول فوتبال ايتالیا توپ می زند. فرصتی که 
اين باشــگاه به هیچ وجه از آن خوب استفاده نکرده  و 
ويترين نه چندان جذاب اين تیم با دو قهرمانی در سری 
B و يک قهرمانی در ســری C از بخش های نه چندان 
جذاب اين باشگاه محسوب می شود. گذشته از سابقه 
دور و دراز فوتبالی، بزرگان قهرمان جهان فوتبال ايتالیا 
مثل دينوزوف و کازيو و همینطور زيکوی برزيلی و الیور 
بیرهوف از آلمان سابقه پوشیدن پیراهن راه راه سیاه و 
سفید تیم شهر کوچک اودينزه را دارند. آنها حتی سال ها 
پیش با هدايت جوزپه بیگونو تا عنوان دوم سری Aهم 

رفتند اما اين بهترين و آخرين موفقیت بزرگ اين باشگاه 
قديمی بود.اودينزه که بــه معمولی بودن و فقط گاهی 
درخشیدن و حضور مستمر در ســری A عادت کرده 
بود، برای خروج از اين وضعیــت بی هیجان در ورزش 
سراسر هیجان فوتبال، راهی به جز کسب جام و عنوان 
را انتخاب کرد. از ســال 1986 که کارخانه دار معروف 
ايتالیايی جیامپائولو پوزو اين باشگاه را خريد، آنها همواره 
شاهد ستاره هايی در تیم خود بودند که با قیمت های بالا 
ســر از تیم های مطرح تر ايتالیا و اروپا درآوردند. شايد 
جالب باشد بدانیم  مهدی بن عطیه، الکسیس سانچز، 
ولون بهرامی، الکس ســاندرو، مارک يانکولوفســکی، 
سالی مونتاری، آساموا ژيان و تعداد ديگری از نام های 
مطرح ســال های اخیر ســابقه بازی در تیم اودينزه را 
دارند. در میان همه اين نام ها برای علاقه مندان شبکه 
تلوزيونی اين باشگاه که در شــهر 100 هزار نفری اش 
محبوب ترين شبکه است، آنتونیو دی ناتاله منحصر به 
فرد و شايد اسطوره واقعی اين باشگاه باشد. کسی که در 
444 بازی با پیراهن اين تیم به میدان رفت و 228 بار 
برای تیمش گلزنی کرد و بعد از 12 سال حضور موفق و 
ماندن در اين تیم با وجود پیشنهاد از باشگاه های بزرگ تر 
با لباس تیم محبوبش از دنیای فوتبال خداحافظی کرد. 

مهاجمی که سه بار بهترين گلزن ســری A و يک بار 
در سال 2010 بهترين بازيکن فوتبال ايتالیا شد. تیم 
فعلی اودينزه با هدايت ايگور تودور بازيکن سابق کروات 
يوونتوس فصل را با رتبه دوازدهم به پايان برد و ترکیب 
اين تیم و تحرک اين تیــم در فصل نقل و انتقالات هم 
مژده هیجان خاصی را به علاقه مندان اودينزه نمی دهد. 
شايد جالب ترين موضوع برای هواداران اودينزه اين باشد 
که ببینند دروازه بان با استعدادشان سیمونه اسکوفت و 
دفاع چپ جوان و آينده دارشان جوزپه پاتزلا سر از کدام 
تیم بزرگ درمی آورند. آخريــن رتبه خوب اين تیم در 
جدول سری  A مربوط می شود به فصل 13-2012 که 
در جايگاه پنجم جدول قرار گرفتند و از آن به بعد در نیمه 
بالايی جدول ديده نشدند. آنها در پنجم جولای و صد و 
بیست و سومین سالگرد تاسیس باشگاه شان با کمترين 
دســتاورد ممکن برای تیمی با اين سابقه همچنان به 
 زندگی معمولی  خود ادامه می دهند. مثل يک گورخر 
کم افت و خیز، مثل يک گورخر راه راه ســیاه و سفید، 
 A مثل يک گورخر پوســت کلفت و ماندگار در سری
حتی در بدترين شرايط ممکن. نگاهی به تاريخ کم فروغ 
اين تیم به ما يادآور می شــود انتخاب نماد و الگو برای 

موفقیت يک مجموعه چقدر حائز اهمیت است.

تیم مصر با شکســت مقابل آفريقای جنوبی از جام ملت های 
آفريقا کنار رفت. مصری ها امیدوار بودند با امتیاز میزبانی بتوانند 
برای هشتمین بار قهرمانی در جام ملت ها را تجربه کنند و صعود 
از مرحله گروهی بی دردســر انجام پذيرفت اما در يک هشتم، 
میزبان سابق جام جهانی به شکلی عجیب ياران محمد صلاح 
را حذف کرد. تیم آفريقای جنوبی که کمتر کسی تصور می کرد 
موفق به حذف میزبان شود، موفق شد با کسب نتیجه يك برصفر  
اين تیم را از پیش رو بردارد. پس از ســوت پايان بازی، محمد 
صلاح و ديگر بازيکنان با چشمانی گريان زمین را ترک کردند 
و تماشاگران نیز به همین شکل و بهت فراوان، اين دقايق تلخ را 
گذراندند. آنها که دو سال پیش با پنالتی صلاح در همین قاهره، 
هلهله و جشــن صعود به جام جهانی را تجربه کرده بودند، اين 
بار دقیقا نقطه عکس آن را چشیدند. ارم اسپورت در همین باره 
گزارشی منتشر کرده و تغییرات توسط سرمربی مصر را اعلام 
اصلی شکست معرفی کرده است؛ جايی که پست الننی و چند 

بازيکن ديگر عوض شد تا بازی از دست مصر خارج شود.

اين شکست در بین اهالی فوتبال مصر واکنش های تندی داشته 
که يکی از آنها توسط ملی پوش اسبق اين تیم مطرح شده است. 
هیثم فاروق، بازيکن پیشین تیم ملی فوتبال مصر درباره حذف 
تیم کشــورش از جام ملت ها در يک برنامــه تلويزيونی گفت: 
»اين نسل، بدترين نسل فوتبال مصر در تاريخ رقابت های جام 
ملت های آفريقا است. آنها تاريکی را به فوتبال مصر برگرداندند 
و ديگر خبری از تیمی که حســام و ابراهیم حسن در آن بازی 
می کردند، نیست. تیم مصر در مسابقات امسال چیز خاصی ارائه 
نکرد و حذف آنها از رقابت ها مسئله ای قابل پیش بینی بود. اين 
تیم بهای خطاهای کادر فنی و عدم برگزاری منظم مسابقات را 
پرداخت و همچنین نبود روحیه يکسان بین بازيکنان از دلايل 
اين شکست است.« مصری ها با حضور ستارگانی مثل محمد 
صلاح، امیدوار بودند در کشــور خــود قهرمانی جام ملت های 
آفريقا را جشن بگیرند اما شکست مقابل آفريقای جنوبی، آنها را 
هم مانند مراکش در بهت فرو برد و دست يکی ديگر از مدعیان 

قهرمانی را از جام کوتاه کرد.

به مناسبت 123 سالگی 
باشگاه اودینزه
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استراماچونی هم باقری را نخواست!
روح الله باقری يکی از بازيکنانی است که در تمرين روز گذشته، آندره آ 
اســتراماچونی به او اعلام کرد نیازی به اين بازيکن ندارد و او می تواند 
تیم جديدش را انتخاب کند. نکته جالب اينکه روح الله باقری خودش 
قصد جدايی دارد و ديگر دوست ندارد برای فصل جديد فوتبالش را در 
استقلال ادامه بدهد. مدير برنامه های روح الله باقری در اين باره گفت: 
»روح الله باقری قطعا در استقلال نمی ماند و جايی می رود که برای بازی 
کردنش بهانه واهی نیاورند. ان شاءالله ظرف 24 ساعت آينده تیم جديد 
او معرفی می شود.« در اين بین گفته می شود روح الله باقری مذاکرات 
مثبتی با چند باشگاه داشته است و از بین اين تیم ها يکی را برای ادامه 

فوتبالش انتخاب خواهد کرد.

فتاحی: کمیته اخلاق در این مورد
 صلاحیت ندارد

رئیس کمیته مسابقات ســازمان لیگ به حکم کمیته اخلاق درباره 
محرومیت دو ســاله اش واکنش نشــان داد. او گفت: »براساس ماده 
51 آئین نامه کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال، آرای اين کمیته با نامه 
دبیرکل فدراسیون فوتبال از طريق دبیرخانه بايد ابلاغ شود. اعلام رای از 
طريق فضای مجازی و برخی سايت ها فاقد اعتبار قانونی است. من همان 
شب بازی پرسپولیس و داماش گیلانیان هم گفتم کمیته اخلاق خودش 
تخلف کرده و بايد اطلاعیه و رای را از طريق سايت فدراسیون فوتبال 
اعلام کند نه از طريق چند خبرگزاری خاص. ضمنا من در دفاعیاتم در 
کمیته اخلاق صراحتا اعلام کردم کمیته اخلاق صلاحیت رسیدگی به 
تاخیر در شروع يک بازی را ندارد و اين امر در صلاحیت کمیته انضباطی 
است. تمام صحبت های من براســاس قانون و آئین نامه خود کمیته 
اخلاق است و از رئیس اين کمیته توقع دارم به عنوان مرد قانون و يک 
قاضی باتجربه قوانین آئین نامه کمیته اخلاق را رعايت کند. هیچکس 

بالاتر از قانون نیست.«

منتظری: امکان ندارد به استقلال برگردم
پژمان منتظری قصــد ندارد به اســتقلال برگردد. گفته می شــد او 
می خواهد به فولاد برود اما اين شايعه هم حقیقت ندارد. پژمان می گويد: 
»من شرمنده برخی از دوستان شدم، چون آنها خیلی وقت بود که دنبال 
صحبت با من بودند و نکونام يکی از آنها بود. نکونام گفت اولويت اول، 
دوم و سومت استقلال باشد، اما اگر خواستی جدا شوی به فولاد بیا. من 
هم در جواب نکونام گفتم فکر نمی کنم بخواهم در ايران فوتبال بازی 
کنم به جايی رسیده ام که شايد خداحافظی کنم. من فوتبال خود را از 
فولاد شروع کردم و تمام زندگی من اهواز است، اما نمی خواهم به فولاد 
بروم، چون قبلا با اين تیم قهرمان شدم که در آن زمان وضعیت فولاد 
خیلی بهتر از الان بود. نمی خواهم خاطرات خوب من از ياد هواداران اين 

تیم برود. به استقلال هم برنمی گردم، چون آنها من را نمی خواهند.«

فرشید باقری واقعا مصدوم است؟
فرشــید باقری، يکی از بازيکنان تاثیرگذار استقلال در فصل گذشته 
بود اما در روزهايی که آبی های پايتخت با هدايت آندره آ استراماچونی 
تمرينات پرفشاری را پشت سر می گذارند، غايب اين تمرينات است. 
البته پس از مدتی مشخص شد که باقری درگیر مصدومیتی قديمی از 
ناحیه مچ پاست و به همین دلیل نیاز به جراحی دارد. با اين حال اين 
بازيکن در روزهای اخیر ويدئوهايی در فضای مجازی منتشر کرد که در 
آن ها، مشغول انجام تمرينات پرفشاری است. به همین دلیل اين شائبه 
به وجود آمد که آيا واقعاً باقری دچار مصدومیت اســت يا نه. ماجرای 
تمرينات پرفشار فرشید باقری از اين قرار است که هافبک استقلال با 
توصیه پزشک، در حال تقويت ناحیه مصدوم پايش است تا پس از آن 

درباره جراحی کردن يا نکردن تصمیم گیری کند.

پرسپولیس-رسن؛ فعلا در بن بست
مدير برنامه های رسن به ادعای مسئولان باشگاه برای تمديد قرارداد اين 
ملی پوش عراقی درخواست پانصد هزار دلاری داشته و باشگاه با توجه 
به افزايش نرخ دلار و برای رعايت توازن در تیم به هیچ وجه چنین رقمی 
را نپذيرفته و پیشنهاد آخر خود مبنی بر عقد قرارداد 250هزار دلاری 
را ارائه کرده است و از آن سو نماينده رسن هم روی عدد 350هزار دلار 
پافشاری می کند. در چنین  وضعیتی مذاکرات منجر به تمديد نشده 
است. باشگاه پرسپولیس که در پست هافبک بازی ساز رفیعی را هم در 
اختیار دارد گويا به رغم جذب قريب الوقوع شکاری همچنان تمايل به 
حفظ رسن دارد اما مذاکرات جديدی برای شکسته شدن طلسم توافق 
انجام نشده است. باشــگاه تا چند روز ديگر منتظر می ماند و اگر رسن 
از خواسته  خود کوتاه نیايد بازگشت او رفته رفته منتفی خواهد شد. 
ايجنت رسن هم طبق بند قراداد قبلی به گفته باشگاه خواهان حق السهم 
پنجاه هزار دلاری خود شده است و اين هم يکی از مشکلاتی است که 
باشــگاه چندان به پرداخت آن تمايل ندارد. رسن سهمیه آسیايی و 
همچون نادری بازيکن رده سنی 25سال است و در صورت تمديد با او 

نیاز نیست بازيکنی از لیست خارج شود.

اختلاف هواداران الاهلی با برانکو!
برانکو ايوانکوويچ بعد از روزهای درخشــانی که با پرسپولیس داشت 
از اين تیم جدا و راهی لیگ عربســتان شد تا هدايت الاهلی را برعهده 
بگیرد. برانکو فهرست الاهلی برای اردوی اتريش را اعلام کرده است. 
سايت گل عربی نوشــت که انتخاب های برانکو باعث شد تا هواداران 
الاهلی تعجب کنند و به اين تصمیمات ســرمربی کــروات اعتراض و 
انتقاد داشته باشــند. خط زدن بعضی از بازيکنان محبوب و خارجی 
که عملکرد خوبی در الاهلی داشــته اند و در مقابل قراردادن بعضی از 
بازيکنان باعث اين اختلاف و انتقاد شــده است. برانکو در پرسپولیس 
از محبوبیت بســیار بالايی برخوردار بود تا جايی که او می توانست هر 
بازيکنی را که می خواست خط بزند يا از فهرست خارج کند بدون آنکه 
با اعتراضی مواجه شــود اما ظاهراً در تیم عربستانی اين شرايط برای 

برانکو مهیا نیست.

غیبت های مشکوک کاشانی در هیات 
مدیره پرسپولیس

در  شــرايطی که اين روزها پرســپولیس روزهای مهمی را در نقل و 
انتقالات و تصمیم گیری های کلان باشگاه سپری می کند، جلسات 
هیات مديره سرخ ها بیشتر از همیشه برگزار می شود تا مديران باشگاه 
در مورد مســائل مهمی تصمیم گیری کنند، اين در حالی است که 
اين جلســات غايب تکراری و البته پر حرف و حديثی دارد. جلسات 
اخیر هیات مديره پرســپولیس در حالی برگزار می شود که خبری 
از حضور جعفر کاشــانی يکی از دوعضو فوتبالی و سرشناس هیات 
مديره پرسپولیس نیست! اين اتفاق در شــرايطی رخ می دهد که به 
اين مسئله کمتر پرداخته شده است. با توجه به تصمیم گیری های 
مهم در جلسات اخیر هیات مديره مشخص نیست چگونه در غیاب 
يکی از پنج عضو اين مجموعه چطور رای گیری و تصمیم گیری های 
لازم صورت می گیرد. لازم به ذکر اســت جعفر کاشــانی که يکی از 
پیشکسوتان صاحب نام پرسپولیس است در حال حاضر رئیس هیات 

مديره سرخ پوشان نیز محسوب می شود.

    حاشیه ورزش

   گزارش   گزارش2

اســتقلال و پرســپولیس فصل جديد را برخلاف 
لیگ هجدهم با تغییر روی نیمکت شروع خواهند 
کرد. شفر و برانکو رفتند و استراماچونی و کالدرون 
آمدند. دو سرمربی که برای شناخت تیم شان نیاز به 
زمان دارند و در حال ترمیم استقلال و پرسپولیس 
هستند. استقلال تا اين لحظه 10بازيکن از دست 
داده و نصف اين تعداد هــم بازيکن جديد خريده 
است. تغییرات در پرسپولیس کمتر بوده و فرشاد 
احمدزاده تنها ورودی اين تیم، و ماريو بوديمیر تنها 
خروجی رسمی کالدرون بوده  است. البته در روزهای 
آتی احتمالا در پرســپولیس هم تغییرات بیشتر از 

اين خواهد شد.
 دروازه بان؛شروع با ملی پوش ها

در صورتی که بیرانوند با پرســپولیس تمديد کند، 
هر دو تیم دروازه بان ملی پوش شان را حفظ کردند. 
رادوشــوويچ هم گلر ذخیره پرســپولیس است و 

استقلال دنبال دروازه بان دوم می گردد.
  دفاع؛ یکی مطمئن دیگری پرحاشیه

پرسپولیس هر چهار مدافع اصلی فصل قبل را حفظ 
کرده است. جلال حسینی و شجاع خلیل زاده در مرکز 
خط دفاع، شیری در سمت راست و محمد نادری هم 
به عنوان دفاع چپ با اين تیم ادامه می دهند. ضمن 
اينکه شــايان مصلح و محمد انصاری با پرسپولیس 
تمديد کردند و شــنیده شده ســیامک نعمتی هم 
با حضور کالدرون در ســمت راســت دفاعی تست 
می شود. در خط دفاع اســتقلال ولی آرامش حاکم 
نیســت. پژمان منتظری را احتمالا بايد جزو لیست 
خروجی نوشت، خسرو حیدری از فوتبال خداحافظی 
کرده، فرشاد محمدی مهر و میثم تیموری از اين تیم 
رفتند و قرارداد قرضی امید نورافکــن هم به پايان 
رسیده است. ضمن اينکه روزبه چشمی که به خط 
دفاع کمک می کرد هم هنوز برای فصل بعد با مديران 

اين باشگاه به توافق نرسیده است. در ازای اين همه 
بازيکنی که رفتند، استقلال فقط سیاوش يزدانی و 
میلاد باقری را خريــد و حتی ادامه همکاری محمد 

دانشگر با اين باشگاه هم قطعی نیست.
  هافبک؛ کمربند پرستاره

پرسپولیس در خط هافبک هم بازيکنی کم ندارد. 
کمال کامیابی نیــا و احمد نوراللهــی بازيکنانی 
هســتند که می توانند با بازی در پست ششم، به 
تیمِ دفاعــی کمک کنند و ترابی، رفیعی، رســن، 
عالیشاه، نعمتی و شريفی هم نفرات تهاجمی خط 
میانی کالدرون هستند. البته شنیده شده سرمربی 
آرژانتینی پرســپولیس قصد جابجايی يک يا دو 
بازيکن میانی تیمش را دارد و شايد پرسپولیس در  
اين پست تقويت شود. شرايط خط میانی استقلال 
هم خوب است. اين تیم مسعود ريگی را برای کمک به 
فرشید باقری خريده و البته وضعیت تمديد قرارداد با 

علی کريمی مشخص نیست. برای کمک به خط حمله 
هم علاوه بر حفظ داريوش شجاعیان، مهدی قائدی، 
فرشید اسماعیلی و محسن کريمی با محمد بلبلی و 
علی دشتی قرارداد بستند. تنها دغدغه آبی ها ادامه 
همکاری با پاتوسی است تا کمربند میانی استقلال 

استحکام بیشتری پیدا کند.
  مهاجم؛ ضعف مشترک

هر دو تیــم آماده خريــد مهاجم هدف هســتند. 

استقلال منشا، صیادمنش و ايسما را از دست داده و 
روح الله باقری هم با جريمه انضباطی فعلا از تیم کنار 
گذاشته شده است. در نتیجه مرتضی تبريزی تنها 
بازيکنی است که توانايی بازی در خط حمله را دارد. 
اتفاقی که استراماچونی را درگیر خريد مهاجم کرده 
است. کالدرون هم با از دست دادن بوديمیر و تلاش 

علیپور برای جدايی، به فکر خريد مهاجم است.
منبع:90

آقای کالدرون، ما هم از امیری خبر نداریم!
می گويند گابريل کالدرون خواهان جذب وحید امیری شده و به مديران باشگاه گفته: »بازيکنی را که 
به پیکه لايی زد برايم بیاوريد!« البته که صحنه لايی زدن امیری به پیکه جزو صحنه های به يادماندنی 
فوتبال ايران در سال های اخیر است اما اگر به اتفاقاتی که بعد از آن بازی برای وحید امیری افتاده دقت 
کنید می بینید که لايی زدن به پیکه برای وحید اصلا »آمد« نداشته است! البته پیش بینی می شد 
امیری بعد از آن جام جهانی درخشان پله های ترقی را طی کند و تبديل به يکی از بازيکنان بین المللی 
فوتبال ايران شود اما اين اتفاق نیفتاد. درست است که امیری بعد از جام جهانی لژيونر شد و به ترکیه 
رفت اما در پايان فصل در لیست مازاد ترابزون قرار گرفته و به نظر می رسد ديپورت خواهد شد. ما که 
دقیقا نمی دانیم چه بلايی سر وحید آمده اما حدس می زنیم نفرين پیکه و خانواده محترمش دامن 
امیری را گرفته است! بعد از آن صحنه، فضای مجازی پر شد از شوخی با پیکه و همسرش و به همین 
دلیل احتمال می دهیم آه اين دو نفر باعث شده تا امیری روزهای خوبی را پشت سر نگذارد. ضمنا 
بايد کالدرون هم بگويیم ما خودمان هم خیلی خبری از امیری نداريم و اگر خودت او را پیدا کردی 

به ما هم ندا بده تا از نگرانی دربیايیم.

این بچه را از بامعرفت بودن پشیمان نکنید
البته همه بازيکنان پرسپولیس که با وجود پیشنهادات ريز و درشت، در زمان بسته بودن پنجره نقل 
و انتقالاتی باشگاه در اين تیم ماندند، معرفت به خرج دادند و نبايد اين حرکت آنها فراموش شود اما 
خداوکیلی ماجرای علی علیپور با همه آنها فرق دارد. اين بچه در بدترين روزهای تاريخ باشگاه در 
پرسپولیس ماند و از همه بازيکنان هم موثرتر ظاهر شد و جای خالی مهدی طارمی را هم با آقای گل 
شدن پر کرد. او برخلاف بسیاری از هم تیمی هايش کوچک ترين حاشیه ای برای تیم درست نکرد و 
فقط و فقط به فکر فوتبال بازی کردن بود، با اين حال مبلغ قراردادش از خیلی از بازيکنان که خیلی 
هم موثر نبودند و حاشیه ساز هم بودند، کمتر بود. با اين حال او هرگز صدايش درنیامد، انگیزه اش کم 
نشد و وظیفه اش را به خوبی انجام داد. حالا که چند پیشنهاد خوب اروپايی دارد، بد نیست باشگاه 
پرسپولیس هم برای قدردانی از او اجازه دهد لژيونر شود و برود به دنبال پیشرفتش در فوتبال. اين 
بهترين فرصت برای علیپور است و معلوم نیست در سال های بعد هم پیشنهادهای اينچنینی داشته 
باشد. بگذاريد آنهايی که معرفت به خرج دادند از اين کارشان پشیمان نشوند، مخصوصا حالا که يکی 

از بی معرفت ها را برگردانده ايد و با سلام و صلوات پیش چشم هواداران حلوا حلوا کرده ايد.

بعدا از آذری شاکی نشوید!
بحث پیوستن رضا شکاری به پرسپولیس پر حرف و حديث و جنجالی شده است. او برای پرسپولیسی 
شدن مصمم اســت و  عکس هايش را با پیراهن قرمز هم منتشــر کرده تا ثابت کند که از بچگی 
پرسپولیسی بوده. از سوی ديگر مديران پرسپولیس هم به شدت خواهان جذب او هستند اما سعید 
آذری مديرعامل ذوب آهن در اين چند روز بارها به مسئولان پرسپولیس هشدار داده که قبل از امضای 
قرارداد با شکاری، از فیفا درباره او اســتعلام بگیرند. ظاهرا ذوب آهن مدتی پیش از شکاری به فیفا 
شکايت کرده و پرونده هنوز در جريان است! البته به نظر می رسد حق با شکاری باشد اما اگر يک درصد 
رای به سود ذوب آهن باشد، آن وقت ممکن است هم شکاری محروم شود و هم دردسرهايی برای 
پرسپولیس به وجود بیايد. مسئولان پرسپولیس اگر قصد دارند به هر ترتیبی که شده شکاری را به 
خدمت بگیرند، بايد عواقبش را هم بپذيرند و اگر مشکلی پیش آمد، آذری و ذوب آهن را مقصر ندانند. 
آذری تا همین حالا هم بارها  از هواداران اين تیم توهین و فحاشی شنیده اما اين بار اگر مشکلی برای 
اين تیم پیش آمد، مقصر مديران پرسپولیس خواهند بود نه آذری. بعدا به اين بنده خدا گیر ندهید!

هفت صبح | در روزهای گذشته چند مصاحبه عجیب و افشاگرانه از افراد مختلف، از پشت پرده اتفاقات استقلال در سال های اخیر رونمایی کرد. پشت پرده هایی باورنکردنی که نشان داد در این تیم چه فضای عجیب و چندگانه ای وجود 
داشته است و تقریبا همه بازیکنان بزرگ این تیم علیه دیگری مشغول فعالیت بوده اند. این ماجراها از جدایی پژمان منتظری از استقلال کلید خورد و به افشاگری هایی درباره چند اتفاق تازه و کهنه این تیم هم منجر شد و سوالاتی را در 

ذهن هواداران این تیم ایجاد کرد.

همه علیه همه!
در استقلال دقیقا چه خبر است؟

 بابایی و رحمتی دوست هستند یا نه؟ 
محمود بابايی يکی از اصلی ترين عوامل جنجال های سال های اخیر استقلال 
است که بسیاری از بازيکنان و مربیان استقلال از او شاکی هستند. با اين حال 
او رفاقتی قديمی با افرادی مثل ســیدمهدی رحمتی و فرهاد مجیدی دارد. 
دوستی او با مهدی رحمتی البته هنوز هم ادامه دارد. بابايی حتی در سفر چند 
روز پیش رحمتی به مشهد برای قرارداد بستن با پديده و حضور در تمرينات 
اين تیم، او را همراهی کرد و بیشترين تصاويری که از بابايی موجود است در 
کنار مهدی رحمتی اســت. با اين حال ادعای امیرحسین صادقی که او هم با 
مصاحبه ای وارد اين جنجال شــده عجیب است. او در مصاحبه با روزنامه گل 
گفته: »در جام جهانی بودم که بابايی زنگ زد و گفت رحمتی را هوا کردم.« اين 
ادعا با توجه به سابقه طولانی رفاقت بابايی و رحمتی عجیب به نظر می رسد اما 
باورنکردنی هم نیست. چرا که بابايی پیش از اين با بازيکنان ديگری هم رفاقتی 
صمیمانه داشته که بعدها تبديل به دشمنی و کینه شده است. مثل رابطه اش 
با خسرو حیدری که حالا کارشان به شکايت هم کشیده و البته همین پژمان 
منتظری که بابايی مدعی است از او کینه به دل دارد، زيرا بابايی با حسابرسی 
خود، منتظری را به استقلال بدهکار کرده است! رابطه قلعه نويی هم با بابايی 
کاملا خوب بود اما بعدها مشــکلاتی پیش آمد و قلعه نويی به بابايی لقب بچه 
داد. واعظ آشتیانی هم با طعنه مدعی شد که همین بچه کاری کرد قلعه نويی 

سرمربی تیم ملی شود.

  مجیدی دوباره علیه مظلومی؟
چند هفته پیش بود کــه فايلی صوتی از صحبت های فرهاد مجیدی منتشــر 
شــد. مجیدی در اين صحبت ها به تعدادی از مديران استقلال حمله کرده بود 
و از پرويز مظلومی هم به دلیل اصرار به جذب يکی دو بازيکن برای اســتقلال 
انتقاد کرده بود. لو رفتن اين فايل صوتی باعــث دلخوری مظلومی از مجیدی 
شــد. اما فرهاد چند روز بعد با مظلومی تماس گرفت و توضیحاتی درباره اين 
فايل صوتی داد تا رابطه اش بــا مظلومی تیره و تار نشــود. مجیدی در اين راه 
موفق بود اما افشاگری اخیر محمود بابايی يک بار ديگر نشان داد که مجیدی با 
مظلومی مشکل دارد. بابايی گفت: »يک شب قبل از آن که شهرآورد را 4 بر 2 به 
پرسپولیس ببازيم، فرهاد به من زنگ زد و گفت همین امشب مظلومی را برکنار 
کنید، چون با مظلومی به پرسپولیس می بازيم که ما اين کار را نکرديم و بد هم 
باختیم. با اعضای هیات مديره دور هم جمع شديم، روز بعد از باخت استقلال 
و در آن جلسه افشــارزاده گفت نظر وزير ورزش )گودرزی( هم اين است که به 
جای مظلومی يک گزينه محبوب بیاوريم که هواداران او را بپذيرند. همین شد 
که با فرهاد مجیدی مشــورت و مذاکره کرديم. فرهاد فرصت خواست و بعد از 
مشورت با چند نفر از آدم های مورد اعتمادش نپذيرفت سرمربی استقلال شود. 
بعد ها پرويز مظلومی در برنامه 90 گفت فرهاد مثل پسرم است و نصف شب به 
خانه او رفته بودند.« با اين افشــاگری احتمالا رابطه مجیدی و مظلومی دوباره 

خراب خواهد شد.

  پژمان منتظری؛ فرشته یا مافیا؟
تا همین چند روز پیش پژمان منتظری يک چهره دوست داشتنی و محبوب در 
استقلال بود. هواداران او را بازيکنی بی حاشیه و زحمتکش می دانستند که کاری 
به کار کسی ندارد اما افشــاگری های بابايی درباره منتظری، او را به سرعت از 
چشم هواداران انداخته است. بابايی به منتظری لقب مافیا هم داده که تا چند 
روز پیش وصله ناجوری به نظر می رسید. بستن قرارداد ترکمنچای با استقلال 
آن هم بدون اطلاع سرمربی در سال 93 و رها کردن تیم در وسط همان فصل، 
گرفتن آپارتمان از باشگاه به جای مطالباتش، نقش داشتن در اخراج جباری و 
رحمتی از استقلال در شب باخت به پارس جنوبی جم، فراری دادن مامه تیام 
از استقلال و اصرار به جذب الحاجی گرو، دخالت در جذب چند بازيکن ديگر، 
دعوا بر سر بازوبند کاپیتانی و ... بخشی از اتهاماتی است که بابايی به منتظری 
وارد کرده اســت. پژمان البته ديروز در مصاحبه ای سعی کرد به بخشی از اين 
اتهامات پاسخ دهد اما جواب های او قانع کننده نبود و کمکی به تغییر وضعیت 
نکرد. حالا تصويری که هواداران اســتقلال از منتظری در ذهن داشتند کاملا 
عوض شده اســت. اين افشــاگری ها دوباره آنها را به ياد ترک نابهنگام تیم در 
سال 93 توسط او انداخته و داغ آنها را تازه کرده است. حالا هواداران استقلال 
با سرگیجه ای عجیب روبه رو هســتند. آنها نمی دانند منتظری همان بازيکن 
محجوب و سربه زيری است که فقط به فکر تیم بود يا مافیايی که در پشت پرده 

بیشتر جنجال های سال های اخیر استقلال حضوری فعال و موثر داشته است.

مقایسه بازیکنان استقلال و پرسپولیس؛ کدام تیم بهتری است؟
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  تأکيــدي که خطاب بــه مــادران فرزندان 
»ديرآموز« دارم اين است که براي اين بچه ها بيشتر 

از تحصيل، نمره گرفتن، عبور سال به سال از 
سال هاي تحصيلي و مدرک گرفتن، 

مهمتــر از همه اين ها، کســب 
مهارت هــاي زندگي اســت؛ 

مهارت هايي خيلي ســاده 
حتي در حد بستن بند کفش، 
ســاعت، شــناخت پول، 

استقلال در رفت وآمد و...

  يکــي از اهدافــم از 
نوشتن اين کتاب اين بود 
كه افرادي که اصلا کلمه 
»ديرآموز« به گوش شان 
نخورده با اين موضوع آشنا 

شوند و بدانند اگر افرادي را 
در کوچه و خيابان مي بينند 

کــه در برخوردهــا متفاوت 
هستند، نگاه بدي به آن ها نداشته 
باشــند، از کلماتي با بار ارزشي 
منفي استفاده نکنند و اين افراد 
و خانواده هاي شان را با اين نوع 

رفتارها آزار ندهند.

چکيده

   فيلم هايي مثل »مغزهاي کوچک زنگ زده« و »متري شيش و نيم« مرا مي ترسانند. فيلم هايي که همه اش 
پلشتي و زشتي فقر است. اصلا و ابدا به لحاظ ساخت و کارگرداني به اين فيلم ها ايراد نمي گيرم. هم سعيد 
روستايي هم بهرام توکلي هم هومن سيدي کارگردان هاي درجه يکي هستند اما اين که اين فيلم ها اين قدر 

مورد پسند مردم است، مرا مي ترساند.

  زماني که تازه »قصه هاي مجيد« پخش مي شد و خيلي گل کرده بود، پيشنهاد ساخت فيلم از »بامداد 
خمار« را به من دادند. البته نه خود نويسنده بلکه از طريق دوستي مشترک، غيرمستقيم به من پيشنهاد 

شد اما با احترام به اين رمان، به نظرم جالب نيامد.

  من احتمالا، شايد، ممکن است تنها کسي در ايران باشم که رمان 10جلدي »کليدر« را سه بار خوانده ام. 
آثار دولت آبادي را دوست دارم و مدام مي خوانم شان اما مثلا »کليدر« را نمي شود در ايران تبديل به فيلم کرد 

چون درصورت اقتباس، بايد گُل صحنه هاي رمان را حذف کني.

  نويسنده جوان ديگري هم به نام نسيم مرعشي دوکتاب منتشر کرده است که هردوي آن ها را خوانده ام. آثار او را 
نيز دوست دارم. رمان اولش، »پاييز فصل آخر سال است« و رمان دومش »هرس« را نيز خوانده ام. رمان دومش خيلي 

جذاب و تکان دهنده است. براي اقتباس از اين رمان هم دورخيز کردم ولي ماجراهايي دارد...

  مشکل »منم منم« خيلي ميان ما رايج است. يک خصيصه ملي شده ماشاءالله! از يک طرف فيلمساز منم منم 
مي کند و از طرف ديگر نويسنده ها. اين دونکته به مشکلي جدي تبديل شده است تا اقتباس ادبي در سينماي 

ما کم اتفاق بيفتد.

  چندي قبل کسي فيلمنامه اي کمدي آورد که فيلمنامه خوبي هم بود، فيلمنامه اي درحد »مهمان مامان« 
و »اجاره نشين ها«. نويسنده اش درخواست 100ميليون تومان کرد که به نظرم اگر نگويم رقم کمي  بود دست 
کم کاملا معقول بود. سرمايه گذار احتمالي گفت: 100ميليون تومان بدهم برود؟ گفتم: نه، 100تومان بگيرد 

بنشيند!

چکيده

پسر ديرآموز من
کتاب مهوش کيان ارثي محصول سال ها زندگي کنار انسان هايي 

است که شايد خيلي از ما با مشکلات شان آشنايي نداشته باشيم...

مراسم بزرگداشت زنده ياد حســین جلال پور )شاعر، پژوهشگر 
و ويراستار ادبی(، عصر پنجشــنبه 13تیرماه و به مناسبت روز 
قلم، به همت کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر تهران، 
انتشــارات بامداد نو و خانه هنرمندان ايران و با حضور جمعی از 
شاعران، نويسندگان و پژوهشــگران، علاقه مندان به ادبیات و 
دوستان و نزديکان ايشان در سالن استاد شهنازِ خانه هنرمندان 

ايران برگزار شد.
در ابتدای اين مراســم که مهدی بکران، اجــرای آن را برعهده 
داشــت، ســاعد باقری )شــاعر و محقق(، با ذکــر ويژگی های 
شــخصیتی جلال پور از ديدارهــای کوتاه اما مانــدگار خود با 
اين شاعر و پژوهشــگرِ جوان گفت. باقری تاکید کرد: »حسین 
جلال پور، انسانی شريف، صمیمی و مستعد بود و مرگ او  برای 

جامعه ادبی خسران بزرگی است.«
در ادامه دکتر ســیدجعفر حمیدی )شــاعر، پژوهشگر ادبی و 
استاد دانشگاه شهید بهشتی تهران( از شاگرد سابق خود گفت. 
دکتر حمیدی، مــرگ در  جوانی را اندوه بزرگــی نامید و تاکید 
کرد: »حسین برای مرگ جوان بود.« دکتر حمیدی با ستايش 
از روحیه  شــاعرانگیِ جلال پور گفت: »او شاعر بود. ما همیشه با 

هم در  ارتباط بوديم. حسین در دوره کارشناسی شاگرد من در 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد بوشــهر بود. بعدها هم که دانشجوی 
دکترای ادبیات شد، به دانشگاه شهید بهشتی تهران می آمد و به 
من سر می زد و درباره موضوع های مختلف صحبت می کرديم... 
ما هیچگاه راز مرگ را نخواهیم فهمید. حسین هم با مرگش ما را 

باز با اين اندوه و راز تنها گذاشت.«
بعد از سخنرانی دکتر حمیدی، کلیپی از  ساخته های نويد جولايی 
)تهیه کننده جوان راديو( پخش شــد که به زندگی، عکس ها و 
شــعرخوانی های جلال پور می پرداخت؛ کلیپی که حاضران در 

سالن را به شدت تحت تاثیر  قرار داد.
در  ادامه اين  مراسم، دکتر عبدالرســول عمادی )شاعر و  معاون 
ســابق وزارت آموزش و پرورش(، شــعری در  ســوگ شــاعر 
ازدســت رفته خواند و در سخنانی با اشــاره به استعداد شعریِ 
جلال پور، شعر را خوراک روح انسان نامید و تاکید کرد: »روح ما 
با ادبیات زنده می ماند. حسین يکی از امیدهای ما برای رهايی از 
برهوت بود. کار بزرگش تصحیح ديوان محمدخان دشتی بود که 
اشعارش در بین مردم و  به صورت شفاهی  رواج داشت اما تصحیح 
حسین، محمدخان را احیا کرد. انتظارات و امیدهای زياد ديگری 

هم  از حسین می رفت اما مرگ به او امان نداد!«
بخش دوم اين رويداد با شــعرخوانی تنی چند از شــاعران آغاز 
شد. غلامحسین دريانورد، شــاعر و  نمايش نامه نويس، شعری را 
در  سوگ دوست و  همشهری خود خواند؛ شــعری که در آن بر 
شخصیت و وســواس های حرفه ای جلال پور در ساحت شعر و  

ويراستاری تاکید شده بود.
بعــد از دريانورد، محمدســعید میرزايی شــعرخوانی کرد و از 

بوطیقای شعر و ذهن جلال پور گفت.

محمدرضا فارابی، خواننده و آهنگساز بندر گناوه ای در ادامه با 
ذکر خاطره ای از نشست های »انجمن ادبی هوای تازه« و رابطه 
خودش با زنده ياد جلال پور، دو  قطعه مــدرن جنوبی را با گیتار 

اجرا کرد که به ياد حسین جلال پور ساخته بود.
اسماعیل امینی، ديگر سخنران مراسم »يک شب تلخِ مختصر« 
بود که در ستايش زندگیِ کوتاه شاعر سخن گفت. »به نظر من 
شاعرها همیشه جلوی يکنواختی زمان را می گیرند و حسین از 
اين قماش بود. کسی بود که وجه شــاعری و هنری اش و جنبه 

انسانی و  مهربانی اش بر ديگر شاخص های وجودش می چربید. 
مدارج و مدارک او همیشــه بعد از انســان  بودن و شاعربودنش 
رخ می نمود و دانشمندی اش بر کارمند  دانشگاه بودنش برتری 
داشت. او يک نوجوان پرجنب و جوش بود. مثل ابری بود که بر 
تشنگان می باريد. دريغا که دوست جوان ما به اين زودی از دست 
رفت. تلخ است و ما بد اقبال بوديم که روزهای رويايی زندگی مان 

پشت سرمان است.«
مراسم با شعرخوانی فاطمه سالاروند، هادی خوانساری، حسن 

فرهادی، حمیدرضا وطن خواه و مســعود میرقادری ادامه پیدا 
کرد و سپس فیلمی کوتاه از آخرين شعرخوانیِ زنده ياد حسین 

جلال پور پخش شد.
ندا ابن علی )همســر جلال پور( نیز با قرائت يادداشتی کوتاه از 
شخصیت و ويژگی های ايشان گفت و از انتشار کتابی درباره قصه   
زندگی حســین جلال پور خبر داد که قرار است آن را به زودی 

بنويسد و منتشر کند.
دکتر  محمدجــواد حق شــناس )رئیس کمیســیون فرهنگی 

اجتماعی شورای شهر تهران( سخنران پايانی اين مراسم بود که 
به رغم بیماری در اين مراسم شرکت کرده بود. دکتر حق شناس 
با اشاره به دلیل حضورش در اين مراســم گفت: »ارادت من به 
حسین بسیار است. اينجا هستم به يمن همین ارادت و تشکر از 
حضور گرم و پرتعداد دوســتداران و دوستان او که امشب اينجا 
هستند. حسین به زعم من يک پژوهشگر اصیلی بود که دل در 
گروی فرهنگ و ادب اين مملکت داشت.« دکتر حق شناس در 
پايان صحبت های کوتاه خود غزلی از حسین جلال پور را خواند 
که اسم برنامه يادبود يعنی »يک شب تلخِ مختصر« نیز از آن غزل 

برداشته شده بود.
پايان بخش مراســم، رونمايی از کتاب يادنامه زنده ياد حســین 
جلال پور با عنوان »تقويم بی جــلال« تالیف و گردآوری محمد 
ولی زاده بود که در پنج فصل، 32۰ صفحه و شــمارگان 1۰۰۰ 

نسخه از سوی انتشارات بامداد نو چاپ و متتشر شده است.
حسین جلال پور )شاعر، پژوهشــگر و ويراستار ادبی( متولد 12 
دی ماه 1355 در بندر گناوه بود که تحصیلات خود را تا مقطع 
دکترای ادبیات فارسی ادامه داد. او که مدرس و عضو هیات علمی 
دانشگاه آزاد اسلامی واحد بهبهان بود، دهم فروردين  امسال در 
43 سالگی و در يک سانحه رانندگی در جاده  جاشک ـ خورموج 

واقع در استان بوشهر جان خود را از دست داد.
مجموعه غزل »کلاغِ بعد از باغ« )انتشارات داستان سرا، 1395( و 
تصحیح »ديوان محمدخان دشتی« )انتشارات بامداد نو، 1395( 
از زنده ياد جلال پور به يادگار مانده اســت. او همچنین تصحیح 

ديوان خواجوی کرمانی را در دست چاپ دارد.

گفتوگو

تقويم بی جلال
رونمايی از تازه ترين کتاب محمد ولی زاده، يادنامه حسين جلال پور
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پوريا ميرآخورلي|  با »قصه هاي مجيد« بزرگ شــديم و با 
»شــب يلدا« بغض کرديم. با »اتوبوس شب« احساس غرور 
کرديم و با »خواهران غريب« گريســتيم. با هريک از آثار 
کيومرث پوراحمد حض يک ملودرام را برده ايم، به گونه اي 
که به خاطره جمعي نسلي بدل شده است. کيومرث پوراحمد 
از آن نسل فيلمسازاني اســت که آحاد جامعه با هر سن و 
ســليقه اي با آثار او خاطره دارند. در اين بين نخ تسبيح و 
فصل مشترک آثار او اقتباس است. مسئله اي که اين روزها 
در فيلمنامه هاي سينماي ايران کمتر به آن توجه مي شود. 
فيلمنامه همواره پاشنه آشــيل و چشم اسفنديار سينماي 
ايران بوده است و در اين بين اقتباس از آثار موفق داستاني 
مي تواند اين ضعف را پوشش دهد. اقتباس از آثار داستاني 
موفق مي تواند قصه گويي، روايت و چفت و بســط منطقي 
پلات در آن اثر را به رســانه ديگري همچون سينما منتقل 
کند. اتفاقي که نتيجه آن به شکل گيري پيرنگ هاي جذاب و 
پرکردن خلل فيلمنامه ها مي انجامد. در اين گفت و گو کيومرث 
پوراحمد از اقتباس، دلايل کمبود اقتباس در سينماي ايران، 
داريوش مهرجويي و نحوه مطالعــات خود و انتخاب هايش 
مي گويد. نکته اي که بيشــتر از هر مسئله اي در گفت و گو با 
کيومرث پوراحمد توجهم را جلب کرد، کتابخواني و مطالعات 
به روز او بود. در روزهايي که ادبيات داستاني ما کمتر مورد 
رصد و توجه فيلمســازان قرار مي گيرد، اين ميزان از توجه 
قبل تقدير اســت. در ادامه گفت و گو ما را با اين نويسنده و 

فيلمساز خاطره ساز مي خوانيد.

دریچهچهرهجایزهاتفاق

جويس کارول اوتس نويسنده، شاعر، نمايشنامه 
نويــس آمريکايــی در ســال 1938 در شــهر 
نیويورک به دنیا آمد و در ســنین پايین شــروع 
به نويســندگی کرد که حاصل آن بیش از 1۰۰ 
رمان، نمايشنامه، داســتان کوتاه، شعر و کتاب 
مســتند اســت. او تا کنون جوايز ادبی بسیاری 
کسب کرده است که مشهورترين آنها جايزه کتاب 
ملی آمريکا، جايزه او.هنــری و  گوگنهايم بوده 
است. اوتس از ســال 1978 تا کنون در دانشگاه 
معتبر پرينسون تدريس می کند و هنوز در سن 
81 سالگی رمان می نويســد. آخرين رمان اين 
نويسنده کهنسال آمريکايی با عنوان »زندگی من 
به عنوان يک موش« به تازگی از سوی انتشارات 
فورت اســتیت روانه بازار کتاب شده است. رمان 
داســتان دختری نوجــوان به نــام »ويولت« را 
روايت می کند که حادثه تلخ کشته شدن پسری 

سیاه پوست توســط برادرانش را تجربه می کند. 
او در گفت وگويــی با گاردين دربــاره اين رمان 
گفته اســت: »مدت های زيــادی درباره زندگی 
دختری فکر می کردم که دارای خانواده افراطی 
و دارای تعصبات قومی اســت و به خاطر همین 
با مشکلات بســیاری روبه روســت. او مثل آنها 
نیست ولی دوســت دارد با آنها زندگی کند. يک 
عالمه صحنــه و اپیزود و يادداشــت درباره اين 
زندگی جمع کرده بودم و از سال ها پیش همیشه 
می دانستم که داســتان ويولت چگونه داستانی 
خواهد بود. ويولت دختری است که هر روز بايد 
برای زندگی تلاش کند. پدرش بسیار شبیه پدر 
خودم فردريک اوتس اســت که همیشــه برای 
چرخاندن چــرخ زندگی اش مجبور بود شــغل 
دوم داشته باشــد. البته من مثل ويولت خانواده 

پرجمعیت نداشتم.«

 شش نويسنده فینالیســت برای مايلز فرانکلین 
2۰19 ، اين جايزه ۶۰ هزار دلاری اعلام شدند. 
جايزه مايلز فرانکلین که در سال 1957 راه اندازی 
شد به رمانی تعلق می گیرد که جنبه های زندگی 
در استرالیا را نشان بدهد. از جمله فینالیست ها 
شايد هال است که با »يک فصلِ ربوده شده« در 
آستانه دريافت ســومین جايزه مايلز فرانکلین 
اســت؛ رمانی متشــکل از سه داســتان ظاهرا 
غیرمرتبط امــا درهم تنیده کــه مضمون اصلی 
آن کهنه ســرباز جنگ عراق است که از جراحی 
ترمیمی نزد همسر ســابق خود بازگشته است. 
»مرگ نوآ گلس« اثر گیل جونز هم داســتان دو 
فرزند يک مورخ هنری مُــرده را روايت می کند 
که در تلاش برای کنار آمدن با مرگ مرموز پدر 
خود هستند و پلیس با تحقیقاتی که انجام داده 
بر اين باور اســت که او مرتکب سرقت ادبی شده 

اســت. »لب زيادی« از ملیسا لوکاشنکو هم يک 
رمان کمیک تلخ درباره خانواده، کشور و سفر آخر 
يک زن به زادگاه خود پیش از مرگ پدرش است 
که سرآخر از زندان سر در می آورد. »لبنانی« از 
مايکل محمد احمد، خواننــده را به پانچبول در 
غرب سیدنی و دبیرستانی می برد که بیشتر شبیه 
زندان است تا مدرسه. »لبنانی« موفق به کسب 
جايزه چندفرهنگی در جوايز ادبی نخست وزيری 
ويکتوريا 2۰19 شــد. »آرشیو شــنی« نوشته 
گرگوری دِی، داســتان نويســنده ای را دنبال 
می کند که به يک کتــاب قديمی برمی خورد که 
به جزئیات تلاش های يک مهندس برای کمک 
به تثبیت تپه های شنی در طول ساخت »جاده 
بزرگ اقیانوســی«، از میراث های ملی استرالیا 
می پردازد. برنده اين جايزه روز 3۰ جولای اعلام 

خواهد شد.

»فرزندان گتو؛ اسم من آدام است« آخرين کتاب 
الیاس خوری، نويسنده برجسته لبنانی است که 
رمان هايش به زبان های زيادی ازجمله فارســی 
ترجمه شده و از بزرگ ترين نويسندگان عرب زبان 
نسل خود محسوب می شود. آدام دنون، شخصیت 
اصلی رمان جديــد الیاس خــوری، خود را يک 
کودک گتو می داند. گتو به محله های محصور و 
حاشیه ای که برای تبعید يهوديان ساخته می شد 
گفته می شود. منظور او البته گتوی ورشو نیست؛ 
اگرچه با بزرگ شدن در وســعت سرزمین های 
اشغال شده توســط رژيم صهیونیســتی، اجازه 
می دهد که همکارانــش در دانشــگاه اين طور 
تصور کنند. امــا در واقع منظور او گتوی شــهر 
لاد فلسطینی هاست که توسط نیروهای يهودی 
ساخته شد و ده ها هزار فلســطینی را در يکی از 
خونین ترين قتل عام ها در سال 1948 مجبور به 

ترک وطن خود کرد که در میان اعراب به »نکبت 
فلسطین« مشــهور اســت. آدام که در آن زمان 
کودک بود، يکی از بازماندگان همین واقعه است. 
اين رمان بسیار بینامتنی است. خوری اثر خود را 
با شیوه های فراداستانی بازيگوشانه، همراه با متون 
علمی واقعی و من درآوردی و تاريخ وسیع تری از 
ادبیات فلســطینی و يهودی که اين کتاب نقش 
ضروری و به موقعی در آن دارد درگیر کرده است. 
او آموزنده بودن اين کتاب را رد می کند: »داستان 
من تلاش برای اثبات چیزی نیست.« چرخیدن 
بین گفتن و نگفتن، ايجاد تــوده ای از معانی که 
روان شناسی زجرآور آدام را شکل می دهد. خوری 
اســتدلال هايی را مطرح می کنــد، اگرچه بیان 
حقیقت ســاده و بی پیرايه غیرممکن است، زيرا 
تمام زبان ها نمادين و کنايی هستند و کلمات با 

توجه به تاريخچه خود وزن می گیرند.«

مصائب ويولت سکوت فلسطينمايلز فرانکلين ۲01۹ 
»بازی های گرسنگی« يا »عطش مبارزه« رمانی 
است که ماجرای اصلی آن در يک پادآرمان شهر 
اتفاق می افتــد کــه در آن ويژگی های منفی 
برتری دارند و زندگی در آن دلخواه هیچ انسانی 
نیست. اين رمان ها معمولًا زمانی از يک جامعه 
را نشــان می دهند که به نابودی و هرج  و مرج 
رسیده  اســت. رمان »بازی های گرسنگی« را 
سوزان کالینز در سال 2۰۰8 نوشت که در آن 
زمان با استقبال عجیبی از ســوی مخاطبان 
کتاب روبه رو شــد و بعد از تبديل آن به فیلم 
سینمايی نیز شهرتی دوچندان پیدا کرد. اين 
رمان، ماجرای دختری 1۶ ساله به نام کتنیس 
اوردين را روايت می کند که در کشوری خیالی 
در آمريکای شمالی زندگی می کند که در آن 
اکثر انسان ها نابود شده و بازماندگان با تبعات 
فاجعه درگیر هســتند. حالا ســوزان کالینز 

رمــان پیش درآمدی در رابطه بــا »بازی های 
گرسنگی« نوشــته اســت که ماجرايش ۶4 
سال پیش از زمان ســه گانه اش اتفاق می افتد. 
کالینــز گفته اســت اين رمان که قرار اســت 
در ســال 2۰2۰ وارد بازار کتاب شود، بیشتر 
روی وضعیت طبیعت و محیط زيســت تمرکز 
می کند. ماجرای اين رمان 1۰ سال بعد از يک 
جنــگ رخ می دهد که روزهــای تاريک گفته 
می شود. جو دريک، رئیس شرکت فیلمسازی 
لیونسگیت که فیلم های اقتباسی اين رمان را 
ساخته است، می گويد که برای انتشار اين رمان 
لحظه شماری می کند. به احتمال زياد پس از 
انتشار رمان فیلم جديدی از اين داستان ساخته 
خواهد شــد. »بازی های گرسنگی« نخستین 
بار در 14 سپتامبر 2۰۰8 منتشر شد و تا سال 

2۰1۰ تعداد 8۰۰ هزار نسخه از آن چاپ شد.

ادامه »بازی های گرسنگی«

  متولد چه ســالي هســتيد خانم کيان ارثي؟ چه رشــته اي 
خوانده ايد؟

من متولد 1332، در شهر آبادان هســتم. ديپلم رياضي دارم، لیسانس 
روزنامه نگاري و فوق لیسانس روابط عمومي  با گرايش مطالعات مردمي.

 کتاب شما درباره مسئله اي است که فرزندتان، پويا، با آن درگير 
بوده و به تبع آن هم زندگي شما تحت تأثير آموزش هاي مربوط به او 
و تعليم مهارت هاي مختلف به او قرار گرفته. چه زماني از مسئله پويا 

باخبر شديد؟
اولین بار که از مشکل پســرمان آگاهي پیدا کرديم، مربوط بود به زماني 
که ديديــم تمام مراحل رشــد فرزندمان دير اتفــاق مي افتد؛ راه رفتن 
و حرف زدن و مابقي مســائل نسبت به همســن هايش همگي عقب تر 
بود. مثلا پويا در دوســالگي شــروع به حرف زدن کرد اما دايره واژگان 
بسیار محدودي داشــت؛ 1۰کلمه با جملات کوتاه به کار مي برد و هیچ 
پیشرفتي تا چهارو نیم سالگي نداشت. البته اين لزوما دلیل بر مشکل يا 
اختلالي در فرد نیست. گاهي کودکاني هســتند که در بعضي خانواده 
دير زبان باز مي کنند ولي پويا حتي مرحله ســینه خیز رفتن را هم طي 
نکرد بلکه ناگهان ايستاد و راه افتاد. ما از همین رفتارها متوجه شديم که 
مشکلاتي در مقاطع رشــد او وجود دارد. اما از اين نظر که کاملا متوجه 
بشويم او »ديرآموز« اســت، ما اين موضوع را خیلي دير متوجه شديم. 
در واقع 18-19سالگي پويا بود که ما با اين کلمه آشنا شديم. زماني که 
با خانواده هاي مختلف جمع شديم تا بتوانیم درباره اين مسئله فعالیت 
کنیم، به تعبیر »ديرآموز« رسیديم؛ زماني که مي خواستیم نام انجمن  
را انتخاب کنیم. درواقع با توجه به تجربیاتي که از مراحل رشــد و نحوه 
آموزش به بچه هاي مان داشــتیم، »ديرآموز« را انتخــاب کرديم. بعد 
ديديم اين تعبیر در فضاي مجازي مصطلح است و استفاده مي شود و در 

کشورهاي ديگر هم کاربرد دارد. 
 دوره هاي دشــواري را براي رســيدن به اين آگاهي و مشکل 
فرزندان گذرانده ايد. در کتاب هم به آن اشاره کرده ايد؛ از جمله در 
مدرســه، در خانه، ارتباط با ديگران، بيرون بــردن فرزندان تان، 
استقلال نسبي او و... الان هم اوضاع به همين شکل است. اگر کسي 
فرزند »ديرآموزي« به دنيا بياورد، مي تواند زود متوجه اين موضوع 

بشود تا بفهمد چه نوع آموزشي بايد براي او درنظر بگيرد؟
متأســفانه اينطور نیســت. خانواده هــا الان به خاطر همیــن کتابم و 
فعالیت هايي که در انجمن داشــته ام، در فضاي مجــازي از مکان هاي 
مختلف و شهرســتان ها، در اينترنت جســت وجو مي کننــد، به کلمه 
»ديرآموز« مي رســند و تلاش مي کنند با من ارتباط برقرار کنند. اتفاقا 
هفته پیش از جهرم و بوشــهر تماس داشــتم. خانواده هايي بودند که 
فرزنداني در سنین مختلف داشــتند که ديرآموز بودند؛ چه دختر، چه 
پسر. درواقع مي خواهم بگويم هنوز هم اين آگاهي وجود ندارد. بسیار هم 
براي شان دشوار است. مثلا اگر فرزندان  ديرآموزشان در مدارس درحال 
تحصیل هستند، به دلیل اينکه ساختار متناسب با نیازهاي شان متأسفانه 
وجود ندارد، درنتیجه بچه ها اذيت مي شوند. چون بايد تمام درس ها را با 
شاگردان غیرديرآموز بخوانند. درحالي که اين بچه ها نیاز به تکرار و تمرين 
بیشتر دارند. مثلا پدري از بوشهر تماس گرفته بود و بسیار ناراحت بود 

چون مي گفت فشار زيادي به بچه اش وارد مي شود. 
 اينکه شما با نوشتن اين کتاب باعث آگاهي بخشي اين خانواده ها 
مي شويد، واقعا جاي خوشحالي دارد اما نبود آگاهي در اين زمينه 

باعث تأسف است...
بله. در انجمن هايي که در تهران حضور دارند، مــا با توان مالي و انرژي 
خودمان فعالیت مي کنیم؛ کمک هاي خودمان و بستگان نزديک. بنابراين 
برد تبلیغات ما طبیعتا بسیار محدود است. مثلا من دونسخه از کتابم را در 
ساختمان خودمان به همسايه هاي مان دادم تا با مفهوم ديرآموزي آشنا 
شــوند و با دادن کتاب به ديگران، باعث آگاهي آن ها هم بشوند. از اين 
دوخانواده هیچ کدام شان اصلا کلمه »ديرآموز« را نشنیده بودند. يعني 
در تهران هم هنوز اين آگاهي گسترش کافي پیدا نکرده؛ شهرستان ها 

که ديگر جاي خود دارد. 
 حتي آموزش و پرورش هم هنوز به همان شکلي است که شما در 
کتاب تان آورده ايد؟ يعني اگر خانواده اي فرزند ديرآموزي داشته 
باشد، بايد همان تجربه دشواري که شما از سر گذرانديد، بگذراند؟ 

يعني وضعيت براي آموزش ديرآموزان تغييري نکرده؟
من از پــدر و مادراني که به خاطر همین کتاب و جســت وجو در فضاي 
مجازي با من آشنا شده اند، شــنیده ام که ظاهرا آموزش و پرورش اين 
تصمیم را گرفته که کودکان ديرآموز را مثل سابق به مدارس استثنايي 
نفرســتد و اين بچه ها در همان مدارس عادي آمــوزش ببینند. منتها 

برخورد اولیاي مدرســه در تقابل با اين بچه ها متفاوت است. بعضي از 
پدر و مادرها واقعا از توجهي که اولیاي مدرســه به اين بچه ها مي کنند، 
راضي هستند ولي خانواده هايي هم هســتند که از اين موضوع رضايت 
ندارند. يعني اين اتفاق در آموزش و پرورش افتاده اســت اما بايد به اين 
نکته توجه کرد که شاگردان ديرآموز وقتي قرار است در مدارس عادي 
درس بخوانند، نیاز به برنامه ريزي خاص آموزشــي دارند. شايد بعضي 
درس ها را مثل فارسي يا انشاء بتوانند همراه با بقیه شاگردان بخوانند اما 
براي بعضي درس ها نیاز به معلمان ديگر دارند. اين موضوع هم ساختار 
آموزشي خاصي مي طلبد. نمي شــود با يک ساختار آموزشي، دوشاگرد 
ديرآموز و غیرديرآموز کنار هم بنشــینند و ما انتظار داشته باشیم که 

نتیجه موفقیت آمیز باشد. 
 در حال حاضر براي خانواده هايي که فرزندان ديرآموز دارند، غير 
از اين کتاب، مرجع هاي ديگري هم وجــود دارد؟ مثلا کتاب هاي 
ديگري هم هست که اين خانواده ها با مطالعه آن ها بتوانند از مشکل 

فرزندان شان و نحوه برخورد با آن ها آگاه شوند؟
به عنوان روايت تجربــه  مادري که زندگي اش را با يــک فرزند ديرآموز 
گذرانده، من کتاب ديگري نديده ام. کلا در ايران تحقیقات جامعي درباره 
نیازها و شناخت مسائل روحي و رواني افراد ديرآموز انجام نشده. البته 
نه اينکه هیچ مرجعي در اين زمینه نباشد؛ کتاب هايي نوشته شده. اگر 
فضاي مجازي را هم جســت وجو کنید در اين سال ها شروع شده؛ شايد 
چهار يا پنج کتاب. اما گسترش نداشــته و تبلیغاتي هم درباره آن انجام 

نشده.
حالا چطور شد که تصميم گرفتيد اين کتاب را و تجربه خودتان 

را از زندگي با فرزندتان به عنوان يک فرد ديرآموز، بنويسيد؟
من نوشتن خاطراتم را از ســال 9۰ به تشويق يکي از دوستانم که دکتر 
روانشناس هســتند و از دوران دبســتان در آبادان باهم دوست بوديم، 
شروع کردم. ايشان گفت بنشین و تجربیاتت را از زندگي با پويا بنويس 
چون کارهايي که کردي و تلاش هايي که همراه همســرت داشــتي، 
مي تواند براي ديگر خانواده ها مفید باشــد. من هم از سال 9۰ شروع به 
نوشتن اين کتاب کردم منتها در آن زمان چون در دو انجمن که با افراد 
ديرآموز مرتبط بود، فعال بودم و انــرژي و وقتم را مي گرفت، اين کار را 
نمي توانستم به شکل متمرکز انجام بدهم. تا اينکه نهايتا در سال 93 از 
يکي از انجمن ها جدا شدم و توانستم روي اين کتاب تمرکز داشته باشم. 
به اين ترتیب بهمن 9۶ اين کتاب)پسر ديرآموز من( از زير چاپ درآمد. 
 قرارداد مالي هم با ناشر داشتيد؟ يعني انتشار اين کتاب بهره 

مالي هم براي شما داشت؟
به هیچ وجه. اصلا. انتشــار اين کتاب هیچ بهره اقتصادي براي 

من نداشت و به هیچ وجه دنبال اين نبودم. درواقع هدفم از 
انتشار اين کتاب منفعت مالي نبود. خود ناشر هم چنین 

شرايطي نداشت. 

 ناشر تا جايي که يادم است، دانشگاه 
علوم بهزيستي و توانبخشي است...

بله. همانطور که مي دانید اين ناشــران 
عموما کتاب هــاي استادان شــان را 
چاپ مي کننــد اما تبصــره اي در 
واحد انتشارات شــان داشــتند 
مبني بر اينکــه مي توانند بنا به 
اختیار، سالي يک کتاب، غیر 
از کتاب هاي دانشــگاهي 
استادان شان چاپ کنند. 
آن هــم منوط بــه اينکه 
کارشناســان واحد انتشارات 
تشــخیص بدهند کتاب مربوطه مي تواند 
براي خانواده ها يا بخشي از جامعه درگیر با موضوع 
کتاب، مفید باشد. در اين صورت حتي اگر نويسنده کتاب، استاد 
دانشگاه نباشــد، کتاب را چاپ مي کنند. کتاب من هم ذيل همین بند 
مطالعه و بررسي شد، مفید تشخیص داده شد و درنهايت هم چاپ شد. 
اما همانطور که گفتم هیچ منفعت مالي براي من در کار نبود. من حتي 
اين کتاب را ننوشتم که نامم به عنوان يک نويســنده مطرح شود بلکه 
فقط به اين امید نوشتم که شايد بتوانم به مادراني شبیه به خودم کمکي 
کرده باشم. چون مي دانم وقت زيادي براي فرزندان شان مي گذارند. کار 
با کودک ديرآموز بسیار دشوار است و مي تواند حتي به افسردگي مادر 
منجر بشود. هدفم اين بود كه تجربه ام را به آن ها برسانم و بگويم نبايد 
ناامید شوند چون از هر تلاشــي که براي اين کودکان انجام مي دهند، 
حتما نتیجه خواهند گرفت. هرچند اين موضوع بســتگي به امکانات، 
شرايط و نیازهاي کودکان دارد؛ اينکه چقدر در سال هاي مختلف رشدش 
توانسته اند براي پیشــرفت او وقت بگذارند و راهکار پیدا کنند. درواقع 
نتیجه گرفتن خانواده ها ممکن اســت در زمان کمتر يا زمان طولاني تر 
محقق شود. سخت است اما حتما نتیجه خواهند گرفت. هدف بعدي ام 
هم اين بود كه افرادي که اصلا کلمه ديرآموز به گوش شان نخورده با اين 
موضوع آشنا شــوند و بدانند اگر افرادي را در کوچه و خیابان مي بینند 
که در برخوردها متفاوت هستند، به آن ها بد نگاه نکنند، از کلماتي با بار 
ارزشي منفي استفاده نکنند و اين افراد و خانواده هاي شان را با اين نوع 

رفتارها آزار ندهند. 
 استقبال از کتاب تان چطور بوده؟ چون به هرحال مخاطب خاص 

دارد...
غیر از اينکه مخاطب خاص دارد، مشکل ديگري هم وجود دارد. اشکال اين 
است که دانشگاه علوم بهزيستي برنامه خاصي براي پخش کتاب ها بعد از 
چاپ شان ندارد. يعني فروشگاهي در دانشگاه دارند که فقط کتاب هايي 
که چاپ مي کنند از اين طريق فروخته مي شــود. فقــط اين امکان براي 
کتابفروشــي هاي ديگر وجود دارد که اگر با اين فروشگاه تماس بگیرند 
و مبلغ مربوطه را واريز کنند، کتاب را براي کتابفروشــي هاي مختلف در 
سراسر ايران مي فرستند. براي همین هر کاري که بود، خودم از دانشگاه 
اجازه گرفتم و درباره اين کتاب انجام دادم. مثلا با چهارناشــر خصوصي 
صحبت کردم که قبول کردند کتاب را در کتابفروشي هاي شــان بگذارند 
تا هر زمان که فروخته شــد، دوبــاره بروم و تعداد ديگــري از اين کتاب 
براي شان براي فروش ببرم. فقط به اين دلیل که اگر کسي خواست کتاب 
را تهیه کند، مجبور نباشد که حتما به دانشگاه مراجعه کند. فقط در پايان 
تأکیدي که خطاب به مادران فرزندان ديرآموز دارم اين اســت که براي 
اين بچه ها بیشــتر از تحصیل، نمره گرفتن، عبور سال به سال از سال هاي 
تحصیلي و مدرک گرفتن، مهم تر از همه اين ها، کسب مهارت هاي زندگي 
است؛ مهارت هايي خیلي ساده حتي در حد بســتن بند کفش، ساعت، 
شناخت پول، استقلال در رفت و آمد و امثال اين ها. يعني والدين 
وقت و فکر و امکانات مالي شان را بهتر است براي کسب اين 
مهارت هاي زندگي براي فرزندان ديرآموزشان صرف کنند 
تا اينکه بخواهند معلم خصوصي بگیرند که مثلا بچه ها با 
نمراتي بهتر در مدرسه قبول شوند. واقعا براي بچه هاي ما 
اينکه با معدل دوازده قبول شــوند يا سیزده، هیچ فرقي 
نمي کند. اصلا غیر از آشنايي با خواندن و نوشتن، مدارک 
تحصیلي بــه درد بچه هاي ما نمي خورد بلکه بیشــترين 
اهمیت در رابطه با يک کودک ديرآموز، کسب مهارت هاي 
زندگي است تا بتواند مستقل از خانواده زندگي کند. 
دوم اينکه خانواده ها با توجه به مشــکلي که 
دارند، غرق در حل مشــکل نشوند. چون 
هرکســي حق دارد به اندازه آگاهي و 
امکاناتش از زندگــي اش لذت ببرند. 
من گاهي به مادران مي گويم اگر هم 
دل تان راضي نمي شــود که معلم 
خصوصي نگیريــد و مي خواهید 
ايــن کار را بکنیــد، بــا معلم 
صحبت کنید که با شیوه هايي 
با بچه هاي ديرآموز کار کنند 
که بیشــتر حالت بازي داشته 
باشــد تا از آن ساعات آموزشي 
لــذت ببرند. چون نبايد ســاعات 
آموزشي را براي اين نوع بچه ها سخت 
بگیرند. ضمن اينکه فراموش نکنند بايد 
از زندگي شــان لذت ببرند و خودشان را 
غرق در حل مشکل نکنند چون همه ما 
تنها يک بار فرصت زندگي کردن داريم.

مهوش کيان ارثي در کتاب »پسر ديرآموز من«، تجربيات خود از زندگي با فرزندش پويا را روايت مي کند؛ 
کودکي که مثل خيلي از ديرآموزان ديگر، مراحل رشد او به دلايل مختلف با تأخير مواجه بوده اما دقيقا شبيه 

همه ماست. رنج او از دست و پنجه نرم کردن با نيازهاي يک فرزند ديرآموز در صفحه صفحه اين کتاب به چشم 
مي خورد. هرچند هم پاي آن صبر و شکيبايي اش هم در تقابل با اين موضوع مثال زدني است. او همچنان يکي 

از اهداف خود از نوشتن اين کتاب را غير از آشنايي خانواده هايي که فرزند ديرآموز دارند، آگاهي کليت جامعه 
مي داند. چون به هر حال اگر روزگاري همه با مشکلات انسان هايي نظير پويا آشنا شويم، برخورد متناسب با آن ها را 

پيش خواهيم گرفت. ضمن اينکه با بالارفتن آگاهي جامعه نسبت به اين موضوع، سازوکار آموزش ويژه اين کودکان 
هم تغيير مي کند و پدر و مادران ديگر هم از درس خواندن فرزندان شــان کنار يک کودک ديرآموز احساسي توأم با 

پرسش نخواهند داشت. در ادامه گفت وگو با مهوش کيان ارثي را درباره اين کتاب مي خوانيد...

وضعيت اقتباس ادبي در سينماي ايران را چطور ارزيابي    گپ
مي کنيد؟ دليل کمبود اقتباس در سينماي ايران چيست؟

اقتباس از آثار ادبي در ايران دومشکل عمده دارد. اول اين که 
اکثر دوستان فیلمســاز زياد با کتاب دمخور نیستند و کتاب 
نمي خوانند. تأکید مي کنم اکثر دوســتان نه همهشان. خب 
وقتي سراغ ادبیات و کتاب نروي چیزي هم گیرت نمي آيد که 
بخواهي اقتباس کني. مشکل دوم »منم منم« است که خیلي 
میان ما رايج است. يک خصیصه ملي شده ماشاالله! از يک طرف 
فیلمساز منم منم مي کند و از طرف ديگر نويسنده ها. اين دو 
نکته به مشکلي جدي تبديل شده اســت تا اقتباس ادبي در 

سینماي ما کم اتفاق بیفتد.
يعني ارتباط فيلمسازان ما با ادبيات و کتاب قطع است؟ 

پس آبشخور فکري شان از کجاست؟
من نمي دانم، آنها که کتاب نمي خوانند شايد آبشخور فکريشان 
جملات قصار فضاي مجازي ست که غالبا هم تحريف شده يا 
به کلي دروغ است. باز تأکید مي کنم که گفتم »شايد« نگفتم 

حتما.
يکي از دلايلي که تهيه کننده ها کمتر از اثر اقتباسي 
استقبال مي کنند، شايد مربوط به هزينه اضافي اي باشد 
که خريد کپي رايت اثر روي دست شان مي گذارد و علاوه بر 
دســتمزد فيلمنامه نويس بايد هزينــه اي هم براي آن 
پرداخت کنند. به نظر شما اين مسئله چقدر مي تواند در 

اين امر دخيل باشد؟
چندي قبل کسي فیلمنامه اي کمدي آورد که فیلمنامه خوبي 
هم بود، فیلمنامه اي درحد »مهمان مامان« و »اجاره نشین ها«. 
نويسنده اش درخواست 1۰۰میلیون تومان کرد که به نظرم اگر 
نگويم رقم کمي  بود دست کم کاملا معقول بود. سرمايه گذار 
احتمالي گفــت: 1۰۰میلیون تومان بدهم بــرود؟ گفتم: نه، 
1۰۰تومان بگیرد بنشیند! روي اين 1۰۰میلیون، دو میلیارد 
ديگر هم بايد بگذاري تا بتواني فیلم بسازي. براي ساخت يک 
فیلم حداقل دومیلیارد تومان بايد هزينه کرد اما متاســفانه 
هنوز به ندرت براي فیلمنامه اهمیــت قائل اند. تهیه کننده اي 
که حداقــل دومیلیارد براي يــک فیلم هزينــه مي کنند اما 
1۰۰میلیون تومان براي فیلمنامه به نظرش زياد مي آيد، رنج 
نوشتن، رنج لذت بخش نوشتن را درک نکرده است. مگر نه اين 
است که تمام فیلم بر پايه فیلمنامه بنا مي شود و تمام هزينه ها 

براساس نوشته اي خلاقانه است؟
يکي ديگر از ايرادهايي که فيلمسازان ما به داستان هاي 
ايراني مي گيرند، اين است که اين داستان ها تصويري و 

نمايشي نيست.
بايد فیلمســاز آن را تبديل به تصوير کند. نويســنده با واژه 
سروکار دارد. اين وظیفه فیلمساز است که داستان و کلمه را 

به تصوير تبديل کند.
در ايران خيلي ها با ژست اين که من خودم مولف ام،  به 
ســراغ اقتباس نمي روند و به گونه اي کســر شأن شان 
مي دانند که داستاني اقتباسي يا حتي فيلمنامه اوريجينال 

نويسنده اي را بسازند. شما چنين حسي نداريد؟
واژه مولف، از آن واژه هايي اســت که در ايران بــد جا افتاده. 
عده اي تصور اشتباهي از »مولف« دارند؛ فکر مي کنند مولف 
يعني کســي که خودش بنويسد و بســازد. فیلمساز مولف، 
فیلمسازي است که يک خط فکري يا حال و هوا يا چیزي قابل 
پیگیري و شناسايي در همه آثارش باشد. زماني که »اتوبوس 

شب« را از روي داستان حبیب احمدزاده ساخته بودم، حبیب 
احمدزاده گفت: »شخصیت اصلي انگار مجید است که بزرگ 

شده و به جبهه آمده.«
نقطه مقابل کيومرث پوراحمــد در اقتباس، داريوش 
مهرجويي است. برخلاف شما که به اقتباس از آثار ايراني 
بيشتر تمايل داريد، داريوش مهرجويي به اقتباس از آثار 
خارجي علاقه مند است. »فراني و زويي«، »عروسکخانه« 
ايبسن و... دليل اين مســئله را چه مي دانيد؟ فضاهاي 

متفاوت فکري و تحصيلي؟
داريوش مهرجويي در فضاي ديگــري زندگي کرده و درس 
خوانده. ايشان فلســفه خوانده. اســتاد مهرجويي در آمريکا 
درس خوانده است و سوي نگرش و فکرش به آن سمت است 
که طبیعي هم هســت سراغ اين گونه داســتان ها برود. البته 
شروع کار استاد مهرجويي با اقتباسي از کتاب)عزادارن بیل( 

زنده ياد دکتر غلامحسین ساعدي بود. فیلم »گاو« 
را مي گويم.

اما ديگر فيلم هاي داريوش مهرجويي به 
آن قوام يافتگي دوران جواني و ميانسالي 
ايشان نيســت و به جاي استقبال با انتقاد 

روبه رو مي شود.
در يکي از جشــن هاي منتقدان افتخار اين را 
داشتم که جايزه استاد مهرجويي را بدهم. آن  
موقع ايشان تازه  »نارنجي پوش« را ساخته بود 

و خیلي بهش حمله شــده بود. وقتي روي صحنه 
رفتم گفتم ما حق نداريم فیلمسازي را در قفس ذهن 

خودمان حبس کنیم و بگويیم مثلا آقاي مهرجويي بايد 
تا همیشــه براي ما »هامون« و »ســارا« و »پري« و 

»لیلا« بسازد. ايشان الان مودش اين است که 
»نارنجي پوش« بسازد. اگر از فیلم شان 

خوشمان نمي آيد، مي توانیم نبینیم 
اما حق جسارت به استادي مثل 

مهرجويي را نداريم. سر فیلم 
»تیــغ و ترمه« هــم به من 
مي گفتند که تو نبايد مادر بد 
در فیلمت نشان دهي چون 

تو بي بي را ساخته اي.
دليل اين که ديگر آثار 
مهرجويي،  داريــوش 
مســعود کيميايــي، 
کيومــرث پوراحمد و 
ديگر فيلمسازان نسل 
شما با آن استقبالي که 
در سال هاي گذشته از 
سوي منتقدين و مردم 

روبه رو مي شد، نمي شود 
چيســت و چرا کارهايي در 

حدواندازه کارهاي شــاخص 
خودتان مثل »هامون«، »قيصر« 
و »قصه هاي مجيد« و »شــب 
يلدا« نمي سازيد و از شما ديده 

نمي شود؟
دلايــل زيــادي دارد کــه 

عمده ترينش اين است که نســل امروز با نسل دهه شصت و 
هفتاد زمین تا آسمان متفاوت اســت. ما ياد گرفته ايم يا بهتر 

است بگويم ياد گرفته بوديم که براي آن نسل فیلم بسازيم.
فيلم بعدي تان هم اقتباسي خواهد بود؟

فعلا که سرمايه گذار براي فیلم نیست و سخت پیدا مي شود. 
به ويژه براي نســل من که ملاحظات و اصول خاص خودش 
را دارد. الان هم جوري شــده که تهیه کننده و ســرمايه گذار 
معمولا)تأکید مي کنم معمولا، نه همه و همیشه( مي گويند: 
يک ماهه فیلم را جمعش مي کني ديگر؟ من هم مي گويم: مگر 
زباله اســت که جمعش کنم؟ فیلم پلان به پلان بايد ساخته 

شود.
در روزهايي که حتي آثار شاخص ادبيات داستاني ايراني 
توسط فيلمسازان ما خوانده نمي شــود و ارتباط شان با 
ادبيات قطع به نظر مي رسد، اينکه شما آثار 
روز ادبيات داستاني ايران و جوان ها 
را نيز رصد و دنبــال مي کنيد، 
شايســته تقدير و اميدبخش 
اســت. در اين بيــن آثار و 
نويســندگان ديگري نيز 
بوده اند کــه توجه تان را 

جلب کرده باشند؟
نويسنده جوان ديگري هم 
به نام نســیم مرعشي دو 
کتاب منتشر کرده است 
که هــردوي آن ها را 

خوانده ام. آثار او را نیز دوست دارم. رمان اولش، »پايیز فصل 
آخر سال است« و رمان دومش »هرس« را نیز خوانده ام. رمان 
دومش خیلي جذاب و تکان دهنده است. براي اقتباس از اين 
رمان هم دورخیز کردم ولي... ماجرايــي دارد. ماجراهايي... 

بگذريم.
در بين داســتان و رمان هاي ايراني آثار شــاخص و 
پرفروشي نيز هست که با اين که فروش و استقبال خوبي 
داشته اند تا به حال اقتباسي از آن ها صورت نگرفته است، 
مثل »بامداد خمار« يا آثار محمود دولت آبادي، مصطفي 
مستور و رضا اميرخاني. فيلمسازي به سراغ آن ها نرفته 

است يا نويسندگان آن رمان ها موافقت نکرده اند؟
زماني که تازه »قصه هاي مجید« پخش مي شــد و خیلي گُل 
کرده بود پیشــنهاد ســاخت فیلم از »بامداد خمار« را به من 
دادند. البته نه خود نويسنده بلکه از طريق دوستي مشترک، 
غیرمســتقیم به من پیشنهاد شــد اما با احترام به اين رمان، 
به نظرم جالب نیامد. من احتمالا، شــايد، ممکن اســت تنها 
کسي در ايران باشــم که رمان 1۰جلدي »کلیدر« را سه بار 
خوانده ام. آثار دولت آبادي را دوست دارم و مدام مي خوانم شان 
اما مثلا »کلیدر« را نمي شود در ايران تبديل به فیلم کرد چون 
در صورت اقتباس، بايــد گُل صحنه هاي رمان را حذف کني. 
اصلا از همان شــروع رمان تصويري که استاد دولت آبادي از 
مارال مي دهد-در ايران و با وجود سانســور- غیر قابل تصوير 
است و بعد و بعد و بعد... »آداب بي قراري« يعقوب يادعلي هم 
همین طور. رمان فوق العاده جذاب و مدرن و کم نظیري ست 
اما نمي شود آن را در ايران فیلم کرد چون در آن صورت بايد 
درخشــان ترين بخش هاي رمان را حذف کني! دوستي گفت 
که مي خواهد از اين اثر فیلم بسازد، گفتم: يعقوب يادعلي اجازه 
اقتباس از اين اثر را به من داده اســت اما نه من حاضرم آن را 
در ايران تبديل به فیلم کنم و نه يادعلي. هیچ کدام حاضر 

نیستیم صحنه هاي درجه يک رمان را حذف کنیم.
نحوه کتاب خواندن و مطالعه کيومرث پوراحمد چگونه 
است؟ به چشم خريدار به کتاب هايي که در دست مطالعه 
داريد، نگاه مي کنيد يا نه براي سرگرمي  و لذت مي خوانيد 
و در اين بين اگر کتابي هم شــما را جذب کند، درمورد 

اقتباس از آن فکر مي کنيد؟
من مرتب کتاب مي خوانم. شــب ها تا صبح مطالعه مي کنم و 
جزوي از برنامه زندگي من اســت. روانشناسي، تاريخ و رمان. 
از همه بیشتر داستان و رمان مي خوانم. کتاب »استیو جابز« 
را ســه بار خوانده ام. اســتیو جابز زماني که فهمید ســرطان 
دارد، از يک زندگینامه نويــس حرفه اي درجه يک مي خواهد 
که زندگي اش را بنويســد. طرف مي گويد باشد 3۰سال ديگر 
مي نويســم. اســتیو جابز هم تبحر خاصي در متقاعدکردن 
ديگران داشــته و خیلي زود نويســنده را متقاعد مي کند که 
زندگي اش را بنويسد. از اين کتاب چندين ترجمه منتشر شده 
است که يک ترجمه شسته رفته و خوب دارد که حاصل گروه 
مترجمان اســت اما شور و اشــتیاقي که در ترجمه مهندس 

ابراهیمي  هست را ندارد.
برايم جالب است که از کتاب هايي چند ترجمه داريد، به 

همه ترجمه ها نيز واقف هستيد.
براي اين که مي روم توي کتابفروشــي اي که 3۰ســال است 
ازش کتاب مي خرم و کتاب ها را زير و رو مي کنم. ترجمه هاي 
مختلف را مي خوانم. چند پاراگراف بخواني دستت مي آيد که 
ترجمه خوبي ا ست يا نه البته اگر عاشق زبان باشي و به اندازه 

کافي خوانده باشي.
و به همين ميزان فيلم هم مي بينيد؟

5۰سال است که هرروز يک فیلم ديده ام و اين جزوي از برنامه 
زندگي 5۰سال گذشته من بوده اســت. زماني که ويدئو نبود 
توي سینما و حالا توي خانه با دي وي دي يا تا چندسال پیش 

با وي اچ اس و بتاماکس!
ملاک و معيارتان براي انتخاب يک داستان و اقتباس از 

آن چيست؟
کتاب بايد قلابش گیر کند. وقتي آن قلاب گیر کند کتاب تو 
را دنبال خودش مي کشــد و مدام بهت مي گويد مرا فیلم کن. 
با خانم مینو فرشچي درحال کار روي يک فیلمنامه بوديم که 
مجموعه داستان »خاطرات شهر جنگي« حبیب احمدزاده را 
خواندم. داستان »سي و نه و يک اسیر« چنان مرا جذب کرد و 
قلابش گیر کرد که  از کار مشترکي که با مینو فرشچي انجام 
مي داديم، خداحافظي کردم و رفتم سراغ داستان احمدزاده 

که بعد از يک سال شد »اتوبوس شب«.
اين روزها شاهد نسل جديدي از کارگردان هاي جوان 
هستيم که فيلم هاي موفق و پرفروشي نيز داشته اند که با 
استقبال مردم و منتقدان روبه رو شده است. نظرتان نسبت 

به اين فيلم ها چيست؟
فیلم هايي مثل »مغزهاي کوچک زنگ زده« و »متري شیش 
و نیم« مرا مي ترسانند. فیلم هايي که همه اش پلشتي و زشتي 
فقر است. اصلا و ابدا به لحاظ ساخت و کارگرداني به اين فیلم ها 
ايراد نمي گیرم. هم سعید روستايي هم بهرام توکلي هم هومن 
سیدي کارگردان هاي درجه يکي هستند اما اين که اين فیلم ها 
اين قدر مورد پسند مردم است، مرا مي ترساند. روزها با اتوبوس 
به دفتر کارم مــي روم. در ولیعصر از  اتوبوس پیاده مي شــوم 
و بايد تا جردن پیاده بروم تا برســم به دفتــر. بین ولیعصر و 
جردن يک کوچه هست که سايه است و خنک ولي مي ترسم 
از آن کوچه بروم. از خیاباني شلوغ مي روم که همه اش آفتاب 
است و ترافیک. شب ها هم با اسنپ برمي گردم خانه؛ از ترس 

خفت شدن.
خب اين فيلم ها همان طور کــه گفتيد برگرفته از دل 

جامعه است.
منم منظورم همین اســت که با ديدن ايــن فیلم ها از جامعه 

مي ترسم.
بيشتر اقتباس هايي که انجام داد ه ايد برگرفته از آثار 
ايراني است که شاخص ترين آن ها نيز »قصه هاي مجيد« 
هوشــنگ مرادي کرماني اســت. به فکر اقتباس از آثار 
خارجي که شايد کم دردسرتر و ارزان تر از آثار ايراني باشد، 

نيفتاده ايد؟
از آثار خارجــي هم اقتباس کرده ام. مثــل »بي بي چلچله« و 
»آلبوم تمبر« و شــايد چندتاي ديگر... بعضــي از رمان هاي 
خارجي را در ايران نمي شــود به فیلم تبديل کرد. »کافکا در 
کرانه« را نمي شود در ايران ساخت هم به جهت سانسور و هم به 
جهت ويژوال افکت هايي که نیاز دارد. سینماي ايران سینماي 
فقیري است... »صدســال تنهايي مارکز« قبل از انقلاب ما را 
دگرگون کرد، خیلي برايمان تکان دهنده بود. بعد که »کافکا در 
کرانه« موراکامي  را خواندم باز رفتم سراغ »صدسال تنهايي« 
تا ببینم موراکامي  چقدر وامدار مارکز است. باورکن بیشتر از 
چهل پنجاه صفحه از »صدســال تنهايي« را نتوانستم بخوانم، 
به نظرم کهنه آمد. اين جوري ست ديگر. جهان مدام در تغییر 

است و ما هم کم و بیش با جهان تغییر مي کنیم. 
انتخاب هايتان براي مطالعه بر چه اساسي است؟

يا کتاب فروشم که سلیقه ام را مي داند بهم کتاب معرفي مي کند 
يا خودم کتابي را كه از خیلي ها شنیده ام مثل همین »کافکا در 
کرانه« يا... به هرحال فرمول خاصي براي انتخاب کتاب ندارم. 
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كلاهبرداريدراينستاگرامبافروشارزديجيتالي!
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ از شناســايی و کشــف پرونده با موضوع 
کلاهبرداری در شــبکه اجتماعی اينســتاگرام خبر داد. سرهنگ تورج 
کاظمی در تشريح اين خبر بیان داشت: با طرح شکايت يکی از شهروندان 
تهرانی در پلیس فتا، مشخص شد يکی از پیج های اينستاگرامی اقدام به 
تبلیغ فروش ارز ديجیتالی با قیمت مناســب کرده است که طی ارتباط 
شاکی با مدير اين پیج، معامله نیز صورت می گیرد اما هیچ ارزی به حساب 
مالباخته واريز نمی شود. شاکی مدعی بود: مبلغی را به حسابی که متهم 
داده بود واريز کردم اما با گذشت چند روز خبری از کالای درخواستی ام 
نشد و ناگهان متوجه شــدم کانال مذکور غیرفعال شده است و سريعا با 
شــماره همراه مدير پیج تماس گرفتم اما او گوشی اش را خاموش کرده 
بود. به زودی مشخص شــد مالباخته مورد کلاهبرداری اينترنتی واقع 
شده است؛ درواقع متهم با زيرکی در ابتدا صفحه اينستاگرامی خود را غیر 
فعال کرده و سپس با واريز پول به شماره کارت شخص ثالث که فروشنده 
ارز ديجیتالی بود، از آن طريق اقدام به خريد ارز ديجیتال برای خودش 
کرده بود! در حالی که حتی فرد فروشــنده ارز ديجیتالی نیز از اين عمل 
زيرکانه متهم بی اطلاع بود و متهم با واسط شدن بین شاکی و فروشنده 
به هدف شوم خود رسیده بود. در حالی که هیچ سرنخی از متهم برجای 
نمانده بود، پلیس دست به کار شد و با اقدامات فنی و پیچیده، بالاخره او 
را شناسايی و به پلیس فتا احضار کرد که او با وجود مدارک به دست آمده 
در پرونده، چاره ای جز اعتراف نداشت و از اقدامات پلیس ابراز تعجب کرد 
و بیان داشــت به هیچ عنوان باور نمی کردم که پلیس مرا بازداشت کند. 
همچنین متهم مدعی شد با انگیزه مالی اقدام به شناسايی افرادی که در 
شبکه اجتماعی اينستاگرام به دنبال ارز ديجیتال بودند می کرد و سپس با 
شخصی که فروشنده ارز ديجیتال بود ارتباط برقرار و با ارائه شماره حساب 

او از افراد متقاضی کلاهبرداری کرده است.

كشفدستگاههايماينرتوسطپليسپايتخت
سر کلانتر هفتم پلیس پیشگیری از کشــف 57 دستگاه استخراج بیت 
کوين به ارزش شش میلیارد ريال در جنوب پايتخت خبر داد. سرهنگ 
دوست علی جلیلیان در اين باره اظهار کرد: ساعت 18 و 3۰ دقیقه يازدهم 
تیر ماه امسال ماموران کلانتری 2۰8 ترمینال جنوب هنگام گشت زنی 
در محدوده ترمینال به راننده يک دســتگاه خودرو سواری که در حال 
برداشتن بسته ای  از داخل خودرواش بود، مشــکوک شده و به بررسی 
موضوع پرداختند. در بررسی اولیه راننده خودرو، مدعی بود راننده اسنپ 
است و قصد داشــته بســته ای را در محدوده میدان ولیعصر از مغازه ای 
تحويل گرفته  و به يکی از تعاونی ها به مقصد مشهد تحويل بدهد. راننده 
خودرو اظهار می کرد محموله حاوی قطعات کامپیوتر اســت که بسته 
مذکور بازرسی و 57 دستگاه اســتخراج بیت کوين کشف شد. متهم به 
کلانتری 2۰8 ترمینال جنوب برای تحقیقات تکمیلی منتقل شد و در اين 
رابطه مخفیگاه فرستنده محموله شناسايی و با دستور قضايي متهم دوم 
پرونده نیز دستگیر شد. در بازرسی از خودرو توقیفی 57 ماينر بیت کوين 
کشف شده است كه کارشناسان ارزش ريالی کالای کشف شده را شش  

میلیارد ريال برآورد کرده اند.

مامورقلابيادارهبرقكلاهبرداربود
مرد جوانــی که با معرفــی خود به عنــوان مامور اداره بــرق به مالکان 
ساختمان های نیمه کاره شمال شهر تهران، کلاهبرداری مي كرد دستگیر 
شد. اواسط خرداد ســال جاری پرونده ای با موضوع کلاهبرداری و جعل 
عنوان از شعبه 13 دادياری دادسرای ناحیه 4 رســالت تهران به پايگاه 
چهارم پلیس آگاهی پايتخت منتقل شد تا برای شناسايی و دستگیری 
متهم  اقدامات لازم انجام شود.  شاکی اين پرونده مرد میانسالی بود که 
درباره جزئیات و علت شــکايت خود اظهار می کرد که اواخر سال97 در 
محدوده خیابان پاســداران يک ســاختمان 5 طبقه بوده است که طی 
جريان ساخت اين ســاختمان فرد جوان، 35 ســاله ای به وی مراجعه 
کرده و با بیان اينکه نام خانوادگی اش »رضايی« است و يکی از کارکنان 
اداره برق اســت مدعی می شــود که می تواند برای دو کنتور موجود در 
ســاختمان از اداره برق افزايش آمپر بگیرد و 3 کنتور جديد درخواستی 
را در اسرع وقت در محل نصب کند. شــاکی نیز با توجه به اينکه اين فرد 
لباس اداره برق را به تن داشــته و برخی از اوراق مربوط به اداره برق نیز 
به همراه داشته اســت به ادعاهای اين کلاهبردار اعتماد می کند و مبلغ 
5۰میلیون تومان را طی چند مرحله به حساب هايی که اين فرد معرفی 
می کرده انتقال می دهد و مدتی بعد از فردی که خود را »رضايی« معرفی 
کرده بوده، خبری نمی شود. در ادامه شاکی به اداره برق منطقه پاسداران 
مراجعه می کند اما کارمندان اداره اظهار می کنند که فردی به نام رضايی 
در اين محل کار نمی کند و اوراقی که در اختیار وی نیز قرار گرفته جعلی 
است؛ در اين زمان شاکی متوجه کلاهبرداری متهم می شود. کارآگاهان 
پس از اينکه اين پرونده را تحويل می گیرند به سرعت رسیدگی به آن را 
آغاز کرده و در تحقیقات پلیسی، مخفیگاه متهم را در محدوده کیانشهر 
شناسايی می کنند، سپس طی هماهنگی مقام قضايی، کلاهبردار را در 
دهم تیرماه در مخفیگاهش دستگیر و به پايگاه چهارم منتقل می کنند. 
متهم پس از انتقال به پايگاه چهارم اعتراف کرد که چند ماه است به اين 
شیوه و شگرد کلاهبرداری می کند و تاکنون از پنج نفر مبلغ 9۰میلیون 
تومان کلاهبرداری کرده اســت. با توجه به اعتراف صريح متهم به جرم 
خود و شناسايی 3 تن از مالباختگان، وی با صدور قرار قانونی برای انجام 
تحقیقات تکمیلی در اختیــار کارآگاهان پايگاه چهــارم پلیس آگاهی 

پايتخت قرار دارد.

  اخبار 

اسفند سال گذشته بود كه مردي با مراجعه به 
دادگاه و نشان دادن يك فیلم مدعي شد زنش 
با مرد غريبه اي روابط نامشروع دارد كه به اين 
ترتیب زن و مرد غريبه به دادگاه احضار شدند 

و تحت تحقیقات قضايي قرار گرفتند. 
شــاكي مدعي بود از مدتي پیــش به روابط 

زنم و مرد غريبه اي مشكوك شــده بودم اما 
نمي دانســتم آن مرد غريبه كیســت و فقط 
پیامك هاي او را در گوشي همسرم ديده بودم. 
مرد غريبه به همســرم پیامــک داده بود که 
شوهرت خانه نیست؟نزديک خانه ات هستم!و 
از اين نوع پیام ها كه نشان از روابط نامشروع 

بین زنم و مرد غريبه داشت زياد بود. با توجه به 
اين موضوعات تصمیم گرفتم مدتي همسرم را 
زير نظرم بگیرم. روز حادثه بطور اتفاقی مرد 
غريبه را ديدم وارد خانه ام شده است.با روشن 
كردن دوربین موبايلم ســربزنگاه وارد خانه 
شــدم و در حالیكه مرد غريبه عريان بود و به 

حمام رفته بود از همه چیز فیلمبرداري كردم 
تا بــراي دادگاه دلیل محكمه پســند بیاورم 
و بعد از آن ماموران آمدند و همســرم و او را 

بازداشت كردند. 
تحقیقات در پرونده جريان داشت و دو متهم 
با قرار وثیقه آزاد بودند تا اينكه روز گذشــته 
جلســه محاكمه پرونده در شــعبه دوازدهم 
دادگاه كیفري يك اســتان تهران به رياست 
قاضي تولیت و مستشاري قاضي ملكي آغاز 
شد و متهم زن پرونده در دفاع از خود گفت: 
من با متهم ديگر پرونــده هیچگونه رابطه اي 
نداشــته ام و روز مذكور نیز قرار بــود با هم 

بیرون برويم. 
وي در توضیح آشنايي خود با متهم مرد پرونده 
بیان داشــت: من و او در يك گــروه تلگرامي 
آشنا شــديم و از آنجايي كه او با زنان ديگري 
هم رابطه داشــت، من را هم طي اين زنجیره 
آشــنايي هايش پیدا كرده بود. بــه من پیام 
فرستاد و ابراز علاقه كرد. حتي به من پیشنهاد 
داد كه از شــوهرم طلاق بگیرم تــا بتوانیم با 
هم ازدواج كنیم من هم تنها به او از همســرم 
درددل مي كردم. چراكه همسرم رابطه سردی 
با من داشــت و دائم به فكــر كارش بود. فكر 
مي كرد به غیــر از كار در زندگــي هیچ چیز 
ديگري وجود ندارد. روز واقعه نیز وقتي متهم 
آمد تا با هم برويم بیرون به من گفت ناراحتي 
كلیه دارم و حتما بايد به ســرويس بهداشتي 
بروم و از آنجايي كه انسانیت حكم مي كرد من 
او را به خانه ام راه دادم .داشــتم از او پذيرايي 
مي كردم كه شوهرم سر رسید و از آنجايي كه 
ترسیده بودم او را در حمام خانه پنهان کردم.

اما نمي دانستم که چنین اتفاقی خواهد افتاد. 
در ادامه متهم مرد پرونده به جايگاه فراخوانده 
شــد و گفت: من اشــتباه بزرگي كــردم اما 
ناخواســته بوده اســت چراكه من از متاهل 
بودن اين خانم اصلا خبر نداشــتم.مدتي بود 
همســرم را طلاق داده بودم وقتــي به تهران 
آمدم هیچ پناهگاهي نداشتم و بي كس بودم 
تا اينكه با اين زن آشنا شــدم. او به من گفت 
طلاق گرفته است. من هم تصمیم گرفتم با او 
ازدواج كنم و رابطه اي هم با يكديگر نداشتیم. 
روز واقعــه نیز دقیقا همیــن اتفاقي افتاد كه 
اين خانم گفت. من به منزلــش رفته بودم تا 
با هم بیرون برويم كه به دلیل ناراحتي كلیه، 
مجبور به استفاده از سرويس بهداشتي خانه 
او شــدم و همینكه خواستم يك خستگي در 
كنم شوهرش سررســید و مرا در حمام خانه 
گیر انداخت درحالي كه من از ترس به حمام 

پناه برده بودم. 
در ادامــه شــاكي بــا نشــان دادن پرينت 
پیامك هاي همسرش و مرد غريبه نشان داد 
كه متهم از متاهل بودن زنــش با خبر بوده و 
به دروغ چنیــن موضوعاتي را عنوان مي كند. 
در ادامه متهم مدعي شد شاكي با هك كردن 
گوشي هاي همسرش و او چنین كاري كرده و  
اين پیام هاي دروغین را رد و بدل كرده است 
كه قاضي گفت اصلا شــما به چه حقي وارد 
خانه يك زن نامحرم شــديد امــا متهم هیچ 

جوابي به قاضي نداد و سكوت كرد. 
در انتهاي رسیدگي به اين پرونده قضات وارد 
شور شدند تا براي سرنوشت متهمان پرونده 

تصمیم گیري كنند. 

کشف جرم با فیلمبرداری سر صحنه!
ماجراي شوهری كه رابطه همسرش را با مرد غريبه در خانه خود کشف کرده بود 

در دادگاه كيفري يك استان تهران مورد بررسي قرار گرفت در حاليكه هر دو متهم 
منكر هرگونه رابطه نامشروعي با يكديگر بودند

مردي كه توسط مردان افغان ربوده شده و طي 
يك سناريوي وحشــتناك هدف زورگیری آنها 
قرار گرفته بود، روز گذشته در دادگاه كیفري يك 
استان تهران درخواست ديه از بیت المال را مطرح 
كرد در حالي كه پلیس نتوانسته بود هیچ متهمي 

را در پرونده اش بازداشت كند.
رســیدگي به اين پرونده از ســال 95 و با اعلام 
كشف جسم نیمه جان مردي در محدوده شهرك 
صنعتي به پلیس آغاز شــد. با حضــور ماموران 
پلیس در محل كشف، سريعا جسم نیمه جان اين 
مرد با اورژانس به بیمارستان منتقل شد و بعد از 
بهبود حال اين مرد مجروح، تحقیقات از او آغاز 
شد. او بیان کرد: عصر حادثه در آريا شهر در حال 
رانندگي بودم كه سه مرد افغانستاني به صورت 

دربستي سوار شدند و خواستند آنها را به سه راه 
آذري ببرم. قبول كردم و بعد از به راه افتادن آنها 
شــروع به گريه و زاري كردند و عنوان داشتند 
كه برادرشان در شــهرك صنعتي دچار مشكل 
حاد جسمي شده اســت. من هم به همین دلیل 
دلم براي آنها ســوخت و گفتم شما را به شهرك 
صنعتي مي بــرم و از آنجا برادرتان را نیز ســوار 
مي كنم و به بیمارستان مي بريم. وقتي به شهرك 
صنعتي رســیديم آنها من را با كمك دو ماشین 
كه از قبل ما را تحت تعقیــب قرار داده بودند، از 
ماشــین بیرون انداختند. وقتي با ديدن كارت 
شناسايي ام متوجه ارتشي بودنم شدند، گلويم را 
نیز بريدند تا خلاصم كرده باشــند. صبح كه شد 
متوجه شدم نوري از دور مي بینم و به سمت آن 

نور حركت كردم و همین طور كه به صورت سینه 
خیز مي رفتم، يكدفعه سگي مرا ديد و نگهبان را 

خبر كرد كه به اين طريق من نجات پیدا كردم. 
اين مرد كه به شــدت تارهاي صوتي و رگ هاي 
عصبي حنجره اش آســیب ديده بودند مدت ها 
نیز تحت درمان روانپزشــكي قــرار گرفت و از 
آنجايي كه كارش نیز تدريس تــلاوت قرآن  با 
صوت و مجري گــري بود، كارهــاي ديگرش را 
نیز از دســت داد و بعد از مدتي بــه دلیل پیدا 
نشدن متهمان پرونده اش، روز گذشته در شعبه 
دهم دادگاه كیفري يك استان تهران به رياست 
قاضي قربانزاده حاضر شد و با درخواست ديه از 
بیت المال عنوان كرد خــرج زندگي اش نه تنها 
نمي گذرد بلكه يكي از فرزنــدان دوقلويش كه 

دقیقا چنــد روز بعد از اين حادثه بــه دنیا آمده 
بودند، مشــكل قلبي دارد و داروهاي خودش از 
يك طرف و داروهــاي فرزندش نیز از يك طرف 
خرج بالايي دارنــد. همچنین هم خودش تحت 
درمان است و هم فرزندش و اين مرد با اين اوصاف 

از دادگاه درخواست كرد غرامتش را از صندوق 
بیت المال دريافت كند تا بتوانــد به اين طريق 

لااقل پول داروهايش را تهیه كند. 
در انتهاي اين جلســه قضات وارد شور شدند تا 

براي سرنوشت پرونده تصمیم گیري كنند. 

ماجرایوحشتناکربودهشدنارتشیسابق



گشت و گذار
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2415  دوشنبه  17 تیر  1398

»در ماه مهر 1357، هنگامی که در شهر اکس-آن-پرووانس 
فرانسه، تازه وارد دانشگاه )و رشته فلسفه( شده بودم، ناگهان 
روزی از مرحوم حسن حبیبی شــنیديم که پلیس صدام به 
اقامتگاه آيت الله خمینی ريخته و قصد اخراج ايشان از عراق را 
دارد، به مقصد يک کشور عربی ديگر مانند کويت يا الجزاير و 
دوستان نهضت آزادی در خارج کشور در حال مذاکره با مقامات 

فرانسوی اند، برای آوردن ايشان به پاريس.
چند روز پس از ورود به پاريس )جمعــه 14 مهر 1357( و به 
منزل يکی از دوستان آقای بنی صدر، بالاخره ايشان در خانه 
ويلايی آقای دکتر عسکری، يکی از دوستان جامايی زنده ياد 
دکتر سامی، در شهرک نوفل- لو- شاتو در حومه پاريس اقامت 
گزيدند و من در آنجا به ديدارشان رفتم و در آن  هنگام در اين 
منزل فقط زنده  ياد دکتر ابراهیم يزدی بود که مرا به ايشــان 
معرفی کرد و خود از اتاق خارج شد. در اين نخستین ملاقات در 
فضای خلوت با ايشان گفت وگوی ساده و صمیمانه تری داشتیم: 
از حال استاد )محمدتقی( شريعتی پرسیدند و از کار خود من که 

چه می خوانی؟ و گفتم: فلسفه و توصیه کردند که »فلسفه شرق 
و اسلام را فراموش نکن!« همچنین درباره تحريکات محافل 
واپس گرا علیه دکتر )علی( شريعتی گفتند: » خیلی ها پیش 
من آمدند که علیه ايشان مطلبی بگیرند و من سکوت کردم...«

دومین ملاقات، چند ماه بعد، پیش آمد که روزی دکتر منصور 
فرهنگ قصد مصاحبه ای با ايشــان را داشت برای مطبوعات 
آمريکا و ما با تعدادی از شــخصیت های حاضر در آنجا، مانند 
آقايان لاهوتی، موسوی اردبیلی، موســوی خوئینی ها، دکتر 
يزدی، صادق قطب زاده، و ســیداحمد آقای خمینی در اين 
 نشست حضور داشــتیم. در ابتدا، دکتر فرهنگ از آقا پرسید: 
» نقش عرفان در انديشه و حرکت شما چه بوده است؟« ايشان 
فرمودند:» هیچ نقشــی!« کمی تعجب کردم و پیش خود فکر 
کردم که شايد از تیپ و لهجه آمريکايی دکتر منصور فرهنگ 
خوش شان نیامده باشــد )دکتر فرهنگ استاد علوم سیاسی 
دانشــگاه کالیفرنیا بود و مدت ها در آمريکا اقامت داشــت و 
تحت تأثیر آشنايی با دکتر شريعتی، در اين ايام کار و بارش را در 

آنجا رها کرده بود و برای خدمت به انقلاب به پاريس آمده بود(.
دومین پرسش وی اين بود که نقش روشنفکرانی چون بازرگان 
و طالقانی و به ويژه شريعتی، در زمینه سازی فکری انقلاب چه 

بوده است؟
باز ايشان گفتند: »هیچ نقشی!« و پس از مکثی افزودند: »حتی 
برخی از اين آقايان را بر سر منابر می کوبیدند و پیرامون شان 
اختلاف نظرهايی به وجودآمده بود، اما امروزه در شهر و روستا 
شاهد »وحدت کلمه« هستیم که بايد مراقب بود از بین نرود.« 

)نقل به مضمون(
پیش خود حــدس زدم که احتمــالا آمدن اخیــر برخی از 
روحانیون نزد ايشان و بدگويی و ســعايت از پیروان شريعتی 
در موضع  ايشان تأثیری گذاشته باشد. در اينجا بود که ناگهان 
ســیداحمدآقا وارد بحث شد و پرســید: » نقش خود شما در 
انقلاب چه بوده است؟« ايشان باز هم تکرار کرد:» هیچ نقشی! 
چون من از سال 42 تاکنون، 15 سال است که از مردم دعوت به 
حرکت می کنم و اجابت نمی کنند، اما امروزه، الهی شده و چنین 
نهضتی به راه افتاده و چنین وحدتی پیدا شــده! « اين پاسخ 
آخر، ارزيابی فلسفی خاص آقای خمینی را نشان می داد که در 
آن زمان به نظرم متأثر از نوعی جهان بینی تاريخی-تقديری 
ابن عربی وار می آمد )که به تعبیر جامی: حقیقت را به هر دوری 

ظهوری است / ز اسمی بر جهان افتاده نوری است(.
سومین ملاقات زمانی بود که ايشان به ايران برگشته و مقیم قم 

شده بودند. روزی با استاد شريعتی )و دوستانی چون مرحوم 
میناچی و ...( برای ديدار با آيات عظام شريعتمداری و خمینی 
به بیوت ايشان رفتیم.  در اين ديدارهای محترمانه آنچه نظرم 
را در آن زمان بیشــتر جلب کرد تفاوت برخورد اين دو مرجع 
با مريدان بود )و به ويژه در امر دريافت وجوهات شــرعی( که 
شرحش در اين مجال نمی گنجد. در پاسخ به پرسشی کلی که 
استاد شريعتی در اين مجلس مطرح کرد، تا آنجا که به خاطر 
دارم آيت الله خمینی به طورکلی باز بر ترجیح  خود مبنی بر عدم 
موضع گیری له يا علیه حرکت فکری دکتر شريعتی، به دلیل 
امکان سوءاستفاده مغرضان و معاندان تأکید  کرد. بعدها به اين 
نتیجه رســیدم که از منظر تبارشناسی فکری ، تفکر و موضع 
فقهی-سیاسی آيت الله خمینی در میانه دو مکتب نجف )آخوند 
خراســانی -ملا محمدکاظم – و ... شاگردش نائینی، حامیان 
مشروطه( و مکتب سامرا )شیخ فضل الله نوری، شاگرد میرزای 
شیرازی، حامی  »مشروطه مشروعه«(، قرار داشته و ترکیب و 
تألیفی از آن دو آبشخور تاريخی و فقاهتی بوده است. پیش از 
انقلاب روشنفکران و مردم بیشتر با وجه اول اين سنت و میراث 
در خانواده فکری روحانیت سیاســی و مبارز آشنايی داشتند 
و پس از انقــلاب به تدريج وجه دوم غلبــه يافت و به گفتمان 
رسمی جناح غالب نظام تبديل شد و اين دوگانگی تبارشناختی 
فکری-تاريخی در قانون اساسی فعلی نیز بیش از پیش تجلی 

بارزتری يافت.

رمز گشایی   از  »هیچ«  امام  خمینی 
با خاطره   احسان   شریعتی

خاطره ای از احسان شریعتی می تواند پاسخی باشد
درباره آن »هیچ« که امام خمینی در 12 بهمن 1357 گفت 

هر چند این خاطرات را به این قصد بازنگفته است
عصر ایران- از همان لحظه ای که امام خمینی در هواپیما و در 12 بهمن 1357 در پاسخ به این پرسش که »پس 
از این همه سال که به وطن خود برمی گردید چه احساسی دارید« گفتند»هیچ!«، تفسیرهای مختلفی درگرفت 
و در هر سالگرد  پیروزی انقلاب نیز تکرار می شود. پاسخ رهبر فقید انقلاب چنان غافلگیر کننده بود که صادق 
قطب زاده هم در مقام مترجم شوکه شد و به جای این که »هیچ« امام را ترجمه کند این گونه برگرداند: » آیت الله 
نظری ندارند«. مرحوم حاج ســید احمد خمینی البته بعد ها توضیح داد امام، عارف است و همان گونه که 
فرودگاه خالی از جمعیت استقبال کننده در آنکارا در آبان 1343 و در شروع تبعید او را ناامید نکرد، میلیون ها 
استقبال کننده در بهمن 57 و در فرودگاه مهرآباد هم ذوق زده اش نکرد. به تازگی اما دکتر احسان شریعتی 
فرزند دکتر علی شریعتی برای اولین بار خاطرات خود را از سه دیدار با رهبر فقید انقلاب در پاریس در کانال 

تلگرامی خود بازگفته که هر چند به آن به پاسخ ارجاع نداده اما مفهوم آن »هیچ« هم در آن مستتر است.

گاندو، خواستگار صوری و روز دختر
10 مقاله پربازدید در ویکی پدیای فارســی در روز شــنبه 15 تیر: 
جیســون رضايیان، گاندو )مجموعه تلويزيونی(، ايگور سرگیف )بازيکن 
فوتبال(، شــیخ دياباته، فاجعه چرنوبیل، بیت کوين، اهل توقف طالقان، 

وحید رهبانی و )تنگه( جبل الطارق به همراه يک مقاله غیراخلاقی. 
5 پست پربازدید در تلگرام در روز شنبه 15 تیر 

)برگرفته از سامانه تلگرافی(:
1. خواستگار صوری برای دختران در قبال دريافت پول خراسان )3.66 

میلیون بازديد در 776 کانال(
2. عکسی که ادعا می شــود مربوط به يک سرباز در سن 41 سالگی است 

)3.26 میلیون بازديد در 774 کانال(
3. خبر اعلام تصمیمات جديد کشور در خصوص تعهدات برجامی در روز 

يکشنبه )3.24 میلیون بازديد در 771 کانال(
4. ابلاغ بانک مرکزی به بانک ها مبنی بر اينکه فقط با يک ضامن و سفته 

وام ازدواج بدهید )2.71 میلیون بازديد در 1392 کانال(
 5. خبــری مبنی بر اينکــه محمدرضــا خاتمی بابت ادعــای تقلب در 
انتخابات 88 به دو سال حبس محکوم شده است )2.11 میلیون بازديد 

در 546 کانال(

4 گروه کلمه با بیشترین رشد میزان جست وجو 
در 8روز اخیر در گوگل:

1. روز دختر مبارک، تبريک روز دختر، متــن روز دختر، روز دختر، روز 
دختر ســال 98 کیه، آهنگ روز دختر، پیام تبريک روز دختر، روز دختر 
98، پروفايل روز دختر، روز دختر ســال 98 کی هست، روز دختر سال 

98، آهنگ دختر. 
2. مهنوش صادقی، بازيگر سريال دردســرهای عظیم، مهدی هاشمی، 

گلاب آدينه، بهنوش صادقی، 
3. کشف حجاب در درياچه ولشت کلاردشت

4. کارت کنکور، کارت ورود به جلســه کنکور 98، دريافت کارت ورود به 
کنکور 98، سنجش، سازمان سنجش

     ترند

کجا غذا بخوریم؟
1. بیشترين میزان جست وجو برای شهرهای تهران، مشهد، اصفهان، شیراز، 

رشت، شانديز، يزد و طرقبه است. 
2. بیشترين میزان جست وجو در تهران برای محله های سعادت آباد، شهرک 

غرب، پاسداران، باملند، قیطريه و فرمانیه است.   
3. بیشترين میزان جست وجو برای رستوران های شانديز، خوان، هانی، برج 
میلاد، سنســو، نايب، فارسی، البرز، محمدشــاهی، شب نشین، لیدوما، باغ 

بهشت، ارم شانديز و هستوران است. 
4. بیشترين میزان رشد جست وجو برای رستوران های هانی اندرزگو، باکويه 
شیراز، گبگو، حیات اندرزگو، امیرشاهان مشهد، رسم نو فشم، مرشد لواسان، 
لیدوما، وکیل التجار، رستوران فرزاد فرزين، قابلمه، مسینه، کاپیتان، روحی 
باغ نگارستان، جوان نوبنیاد، شکم الملوک، کاساب، بام شهر اصفهان، خان 

جان، سینی مسی و خوانسالار بوده است. 
5. اپلیکیشن تخفیفان و اپلیکیشن اسنپ فود هم در جمع کلماتی هستند که 

بیشترين میزان جست وجو را داشته اند.

     ترند تجاری

     از خبرها

انجام فرآیند تسویه پرداخت  یاری از طریق بانک ایران زمین

نشست مدیرعامل بیمه دی با مدیركل بنیاد شهید استان ایلام

شعبه جدید بیمه سینا افتتاح شد

پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به بازنشستگان نیرو های مسلح

از اين پس فرآيند پرداخت ياری و خدمت انجام عملیات 
تســويه با پذيرندگان پشتیبانی شــده شرکت های 
پرداخت يار از طريق بانک ايران زمین انجام خواهد شد. 
به گزارش روابط عمومی بانک ايران زمین، بر اســاس 
اعلام شــرکت شــاپرک تعداد پرداخت ياران با رشد 
بســیار زياد با توجه به قانونگذاری و تهیه سند در اين 
بخــش و همــکاری و تعامل های انجام شــده امروزه 
به عدد 34 شــرکت رسیده اســت؛ پرداخت ياران در 

صورت حرکت در مســیر مناسب و رشــد و تعامل با 
شرکت های پرداخت الکترونیک می توانند ضمن ارائه 
خدمات نوآورانه و جديد در بخش کاهش هزينه های 
بخش پرداخت کشــور نقش مهمی داشــته باشند.  
يکی از چالش های پرداخت ياران با شــاپرک و شبکه 
بانکی کشــور آماده نبودن زيرساخت تسويه پرداخت 
ياری توسط بانک ها و مسیر نه چندان صحیح عملیات 
تسويه بود که با اقدامات ابلاغی بانک مرکزی و شاپرک 

به شــبکه بانکی، فرآيند تسويه 
پرداخت ياری مورد تاکید قرار 
گرفت و حالا بعد از نهايی شدن 

آزمايش ها  و عملیاتی شدن در دو بانک ايران زمین و 
بانک آينده عملیات تسويه با پذيرندگان پشتیبانی شده 
شــرکت های پرداخت يار از طريق اين دو بانک انجام 
می شود.   براساس اعلام روابط عمومی شاپرک در آينده 
تعدادی از بانک های به فرآيند تسويه اضافه خواهند شد.

مديرعامل شرکت بیمه دی به همراه تعدادی از مديران 
ستادی با سفر به استان ايلام ضمن بازديد از شعبه بیمه 
دی، با مديرکل بنیاد شهید و امورايثارگران استان نیز 
ديدار کرد.  به گزارش روابط عمومی و اطلاع رســانی، 
محمدرضا كشاورز مديرعامل شرکت بیمه دی طی اين 
نشست از نزديک در جريان اجرای قرارداد بیمه درمان 
تکمیلی قشر معزز خانواده شهدا و ايثارگران موسوم به 

»طرح جبران« قرار گرفت. همچنین مديرعامل بیمه 
دی با حضور در شــعبه ايلام ضمن ديدار با همکاران 
و نمايندگان شــعبه، بر رعايت اصــول و اهتمام برای 
رسیدن به افق های پیش بینی شده شرکت که رسیدن 
به جايگاه »پديده محبوب مشــتريان« است، تاکید 
کرد. در ادامه اين ســفر مديرعامل بیمه دی و هیات 
همراه به ديدار جانبازان مجتمع توانبخشی ايثار رفتند 

و از فداکاری و 
جانبازی اين عزيزان تقدير نمودند. بیمه دی افتخار دارد 
برای دومین سال متوالی تحت عنوان طرح جبران به 
اين قشر عزيز خدمت رسانی کند. مديرعامل و مديران 
ستادی نیز برای نظارت بر فرآيندهای اين پروژه با سفر 
به شعب بیمه دی در سراسر کشــور روند اجرای اين 

قرارداد را مورد بررسی قرار می دهند.

شعبه جديد بیمه ســینا در شــهر بابل در راستای 
اهداف مشــتری مدارانه و توســعه بازار و در جهت 
خدمت رســانی بهتر به بیمه گذاران اين شهر افتتاح 

شد.
بــه گــزارش روابط عمومی بیمه ســینا، مراســم 
افتتاح پنجاه وپنجمین شــعبه بیمه سینا در بابل با 
حضور دکتر رضا جعفــری مديرعامل و نايب رئیس 
هیأت مديره بیمه ســینا، قربانعلی ولی زاده معاون 
استاندار و فرماندار ويژه شهرستان بابل و جمعی از 
مديران کل اين شــهر در روز چهارشنبه 12 تیرماه 

1398 در شهر بابل برگزار شد.
مديرعامل بیمه سینا در اين مراسم اظهار امیدواری 
کردند که با افتتــاح پنجاه وپنجمین شــعبه بیمه 
سینا در شهر بابل از اين پس شــاهد ارتقای سطح 
خدمات و تسهیلات بیمه ای بهتر و در دسترس تر به 

بیمه گذاران اين منطقه باشیم.

دکتر رضا جعفری با اشــاره به نقش بیمــه از ابعاد 
اقتصادی، اجتماعی فرهنگی و سیاسی و همچنین 
مديريت ريسک و بحران در زندگی افراد جامعه گفت: 
بیمه در دنیای امروز جزءلاينفک زندگی بشری شده 
است و همه افراد آن را به عنوان يک کالای ضروری 

پذيرفته اند.
وی با اشاره به اينکه بیمه يکی از ابزارهای مديريت 
بحران در هر جامعه ای به شــمار می رود،گفت: سه 
رويکرد در حوزه مديريت بحران مطرح اســت: قبل 
از وقوع حادثه، در حین حادثه و بعد از وقوع حوادث 
که رويکرد اول و دوم بیشتر در راستای وظايف دولت 
قرار می گیرد و رويکرد ســوم مربوط به شرکت های 

بیمه است.
وی افزود: مهم ترين مســئله در رويکرد اول يا قبل 
از وقوع بحران، اقدام پیشــگیرانه است. برای مثال 
در اين رويکرد بايــد از ساخت وســازهای بی رويه 

و غیراســتاندارد در مســیر 
رودخانه هــا و روی گســل ها 
جلوگیری شــود. رويکرد دوم 

بحث اقدامات امدادرســانی و نجات دهی است که 
به محض اينکــه اتفاقی رخ می دهد ســازمان های 
امدادرسانی و همه مردم دست به دست هم می دهند 
و تلاش می کنند افــراد درگیــر در حادثه را نجات 
دهند. اما رويکرد سوم که بعد از وقوع حوادث مطرح 
می شود، بحث جبران خسارت هاست. امروز در دنیا 
پذيرفته شده که بايد از طريق تکنیک انتقال ريسک 
خسارت های پس از وقوع حوادث را به شرکت های 
بیمه واگذار کنند. با توجه به اينکه کشور ما يکی از 
حادثه خیزترين کشــورهای دنیاست، بنابراين بايد 
همه مسئولان دولتی به موضوع بیمه اهمیت دهند و 
تنها ابزاری که می تواند پس از وقوع حوادث به کمک 

دولت و مردم بیايد، شرکت های بیمه است.

رئیس ســازمان بازنشســتگان نیرو های مسلح بیان 
داشت: امسال با همکاري بانک قرض الحسنه مهرايران 
به بازنشسته نیرو هاي مسلح تسهیلات قرض الحسنه 
پرداخت مي شــود. به گزارش روابــط عمومی بانک 
قرض الحسنه مهرايران به نقل از روابط عمومی وزارت 
دفاع، سردار سرتیپ دوم پاسدار محمدرضا گودرزي 
با اشاره به اينکه بازنشســتگان نیرو هاي مسلح اعم از 
ارتش، سپاه، نیروي انتظامي، وزارت دفاع و ستادکل 
نیرو هاي مسلح همه زيرپوشش اين سازمان هستند، 
اظهار کرد: افراد زيرپوشش اين ســازمان ايثارگراني 
هستند كه بهترين سال هاي عمر خودشان را در دفاع 

مقدس بوده و بخش اعظمي از آنــان جانباز و ايثارگر 
هستند. رئیس سازمان بازنشستگان نیرو های مسلح 
گفت: در راستای تدابیر مقام معظم رهبري، سازمان 
بازنشستگان نیرو هاي مســلح دو ماموريت اصلي را 
برعهده دارد که در برگیرنده ارتقای منزلت بازنشستگان 
و بهبود وضعیت معیشت آنان است. وی با بیان اينکه در 
راستای تحقق اين دو هدف، برنامه ريزي هاي عمده اي 
در دست پیگیري است، تصريح کرد: همه بازنشستگان 
بايد به نحوي بتوانند از خدمات سازمان بهره مند شوند.

وی در خصــوص شــرايط اعطــای تســهیلات به 
بازنشستگان نیرو هاي مســلح توضیح داد: در سنوات 

گذشته هر ساله بین 4۰ تا 5۰ 
هزار وام قرض الحسنه پرداخت 
مي شد، امسال نیز با همکاري 

بانک قرض الحسنه مهر ايران به بازنشستگان نیروهاي 
مسلح تسهیلات قرض الحسنه پرداخت مي شود.

سردار گودرزی با توضیح اينکه برای دريافت اين وام 
نیازي به حضور بازنشستگان نیست، گفت: براساس 
میزان حقوق بازنشســتگان در خصــوص میزان وام 
تخصیص يافته بــه آنان پیامک داده مي شــود و اگر 
بازنشسته اي به هر دلیل موفق به ثبت نام نشود تا پايان 

سال چند بار اطلاع رساني صورت مي پذيرد.

نریمان در گفت و گو با هفت صبح؛
ارس کانون سرمایه گذاری های خارجی

سازمان  مدیرعامل  تبریز - فلاح: 
منطقه آزاد ارس گفت: با وجود تحریم ها، 
در سال ۹۷ در منطقه آزاد ارس شاهد 
رشد ۵ درصدی صادرات بودیم. محسن 
نریمان با اشاره به شرایط خاص کشور 
تحریم های  با  که  گذشته  ماه  طی ۱۴ 
استکبار جهانی ایجاد شده است، اظهار 
کرد: در سال جدید روند تحریم ها ادامه داشته و شکل جدیدی به خود 
گرفته است و حتی تعاملات اقتصادی ما که در نقطه صفر مرزی هستیم 
با نخجوان، ارمنستان، آذربایجان و ترکیه تحت الشعاع همین تحریم ها و 

تصمیمات قرار می گیرد.
با  خارجی  سرمایه گذاری  دلار  میلیون   79 تصویب 
اشتغال زایی ۶ هزار نفر در ارس /  وی در خصوص فعالیت های 
منطقه آزاد ارس در سال ۹۷ گفت: با وجود تمام تلاطمات در سال 
گذشته مبلغ ۲۲۷۱ میلیارد تومان سرمایه گذاری داخلی و ۷۹ میلیون 
دلار سرمایه گذاری خارجی در کمیسیون اقتصادی این سازمان مصوب 
شده است که پتانسیل اشتغال زایی ۶ هزار نفر با بهره برداری از این 
طرح ها فراهم خواهد شد. از مجموع سرمایه گذاری های داخلی مبلغ 
۱۲۴۷ میلیارد تومان در بخش صنعت، مبلغ ۱۴۹۷ میلیارد تومان 
در بخش گردشگری، مبلغ ۴۵۵ میلیارد تومان در بخش کشاورزی و 

۷۲میلیارد تومان در بخش خدمات سرمایه گذاری شده است.
طرح ۲۸۰۰ میلیارد تومانی چینی ها برای سرمایه گذاری در 
ارس / مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس به شرایط جذب سرمایه گذار 
در سال ۹۸ پرداخت و گفت: در ۷۰ روز ابتدای امسال ۳۵۰۰ میلیارد 
تومان طرح به کمیسیون اقتصادی ما پیشنهاد شده که در حال بررسی 
است؛ حدود ۲۸۰۰ میلیارد تومان از این طرح ها که در رابطه با دیتاسنتر 
و فروکروم هستند از سوی سرمایه گذاران چینی به کمیسیون اقتصادی ما 
پیشنهاد شده اند که نشان دهنده اقبال خارجی ها به منطقه آزاد ارس است.

تلاش داریم شیوه برد - برد را در منطقه انجام دهیم /نریمان 
با تاکید بر اینکه تلاش داریم شیوه برد - برد را در منطقه انجام دهیم، 
تصریح کرد: باید در تعاملات اقتصادی هم برای ما و هم برای طرف مقابل 
منافع را در نظر بگیریم تا طرف مقابل بداند در تعاملات دوطرفه سود و 
زیان، مشترک خواهد بود. در این شیوه باید براساس ضوابط دو طرف، 
قوانین و مقرراتی در نظر بگیریم تا در نهایت برای این کشورها و مناطق 

آزاد ما منفعت اقتصادی در پی داشته باشد.
برنامه ریزی ارس برای نقش آفرینی در بازار 3۰۰ میلیون نفری 
اوراسیا/ مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ارس با تاکید بر ضرورت تعاملات 
بین المللی گفت: با تصویب مجلس شورای اسلامی، هماهنگی های لازم 
با سفیر ایران و سرکنسول ایران در این کشور انجام داده ایم تا لایحه 
موافقت نامه بین ایران و ارمنستان وارد اقدامات اجرایی شود. باید بدانیم 
ورود به اوراسیا به منزله یک بازار ۳۰۰ میلیون نفری است که می توانیم با 

وجود اشتراکات فرهنگی بیشترین بهره را از این تفاهم نامه داشته باشیم.

با  ماسال  و  رضوانشهر  تالش،  مردم  نماینده 
مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان دیدار کرد 

رشت – علی حیدری - به گزارش روابط عمومی گاز گیلان–روز 
سه شنبه ۱۱ تیرماه محمود شکری نماینده مردم تالش، رضوانشهر و 
ماسال در مجلس شورای اسلامی و هیئت همراه با حضور در شرکت 
گاز با حسین اکبر مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان دیدار کرد. در 
این دیدار نماینده مردم شهرستان های تالش، رضوانشهر و ماسال ضمن 
تقدیر از عملکرد شرکت گاز بدلیل گازرسانی به روستاهای استان، بویژه 
روستاهای تالش و شهرهای تابعه، درخواست نمود تا مطالعه و بررسی های 
لازم درخصوص گازرسانی به باقیمانده روستاهای صعب العبور شهرستان 
های مذکور صورت پذیرد. همچنین در این دیدار مدیرعامل شرکت گاز 
استان گیلان ضمن عرض خیر مقدم به آقای شکری، گزارشی از وضعیت 

گازرسانی به شهرستان های تالش، رضوانشهر و ماسال ارائه نمود.

و  خبرگزاری ها  مطبوعات،  جشنواره  دومین 
پایگاه های خبری استان قم برگزار می شود

ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل   - قم 
برگزاری دومین  از  قم  استان  اسلامی 
جشنواره  اولین  و  رسانه ای  جشنواره 
خبر  قم  استان  در  دینی  مطبوعات 
داد. به گزارش روابط عمومی اداره کل 
قم،  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
سیدموسی حسینی کاشانی  در نشست 
خبری که در سالن جلسات شهید سیدمرتضی آوینی برگزار شد، با 
تأکید بر جایگاه رسانه ای استان قم در کشور و فعالیت ١٥ خبرگزاری 
و ١٠ روزنامه سراسری اظهار داشت: مطالبه گری مهم ترین ویژگی 
یک رسانه موفق است که به صورت جدی در رسانه های استان قم به 
آن توجه می شود. وی استان قم را به عنوان مرکز تشیعِ جهان دارای 
ظرفیت های قابل  توجه ای دانست و افزود: برگزاری جشنواره های 
رسانه ای و مطبوعاتی با موضوع دین و گزاره های دینی باید به میزبانی 
استان قم برگزار شود، چراکه استان قم ظرفیت برگزاری جشنواره ها 
ملی را دارد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم بیان کرد: 
در ٧ ماه گذشته به صورت جدی مقدمات برگزاری نخستین جشنواره 
رسانه ای و مطبوعات دینی را پیگیری کرده و امیدواریم با برگزاری 
این جشنواره ظرفیت های رسانه های استان قم در سطح ملی دیده 
شود. وی با برشمردن نتایج دیده شدن ظرفیت رسانه ای استان قم 
در قالب جشنواره رسانه ای و مطبوعات تصریح کرد: ارتقاء دانش 
رسانه ای، افزایش خلاقیت های خبری، ایجاد رقابت سالم در بین 
خبرنگاران و افزایش ظرفیت های رسانه ای استان قم تنها بخشی از 
اثرات مثبت برگزاری جشنواره برای اهل رسانه خواهد بود و "رونق 
اقتصادی" و "گام دوم انقلاب" را مهم ترین حوزه های مورد توجه 

جشنواره دانست.

 معاون فنی و عمرانی فرمانداری شهرستان شهریار: 

حدود 10 پروژه عمرانی بامحوریت فرمانداری 
از محل اعتبار ارزش افزوده در سطح شهرستان 

شهریار در دست اقدام است
شهریار - نرگس اصلانی - مهندس 
با  گفتگو  در  عبدالعلی   محمدرضا 
شهرستان  فرمانداری  عمومی  روابط 
شهریار با اعلام اینکه حدود ۱۰ پروژه 
عمرانی با محوریت فرمانداری شهریار 
از محل اعتبارات ارزش افزوده در نقاط 
مختلف سطح شهرستان تکمیل و یا 
فرایند عملیات اجرایی خود را طی میکنند و با سرعت در حال 
پیشرفت هستند، گفت: مبالغ ارزش افزوده که توسط دولت محترم 
تدبیر و امید به روستاها تخصیص یافته است، با دستور مستقیم 
مهندس طاهری فرماندار محترم شهرستان شهریار برای چندین 
پروژه مهم و مورد مطالبه مردم بکار گرفته شده و این پروژه طبق 
ساز و کار تعریف شده و در سامانه ای که دولت در این خصوص 
لحاظ کرده است به مناقصه گذاشته و پیمانکار مناسب، با هدف 
تسریع در اجرایی پروژه ها انتخاب شده است. بنا بر این گزارش؛ 
عبدالعلی معاون فنی و عمرانی فرمانداری شهریار با تقدیر از فرماندار 
شهریار به جهت بکار گیری مبالغ ارزش افزوده در راستای عمران و 
آبادانی شهرستان و تحقق بخشی از مطالبات شهروندان، در تشریح 
این پروژه ها بیان داشت: بهسازی و روکش آسفالت معابر روستای 
قشلاق مهرچین با اعتباری بالغ بر ۷۰۰ میلیون تومان با پیشرفت 
فیزیکی ۴۰ درصد، بهسازی و احداث رفیوژ میانی محور ارتباطی 
فرارت به سقرچین )۲۵متری ناجی( با اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد و 
۲۰۰ میلیون تومان که عملیات خاکبرداری، دپوی خاک، آبپاشی و 
کامپکت بستر تثبیت شده با آهک انجام شده و احداث دوربرگردان 
های هم سطح قبل و بعد از فرارت )جاده رباط کریم( با اعتبار 
۵میلیارد و ۳۰۰میلیون تومان از پروژه های عمرانی در دست اجرا 

میباشد.

استقرار سامانه حسابداری بهای تمام شده مبتنی بر 
الگوی ABC    در شرکت گاز استان گلستان

عمومی   روابط  گزارش  به  گرگان- 
استان  گاز  شرکت  مالی  امور  ،رئیس 
گلستان  در مصاحبه با پایگاه اطلاع رسانی 
حسابداری  سامانه  استقرار  از  شرکت   
  ABC بهای تمام شده مبتنی بر الگوی
در این شرکت  خبر داد.وی گفت:جهت 
ارتقاءکنترل های داخلی و محاسبه بهای 
تمام شده  خدمات و فعالیت ها ، اداره امور شرکت در قالب بنگاه اقتصادی 
وفق اساسنامه و همچنین رعایت الزامات قانونی مندرج در قانون بودجه 
و برنامه ششم توسعه،سامانه حسابداری بهای تمام شده طبق اصول و 
استانداردهای حسابداری راه اندازی و مستقر شد .محمد روحی با تقدیر 
از حمایتهای ارزشمند مدیرعامل و همکاری امور و و احدها  و همچنین  
شرکت ملی گاز  و گاز استان هرمزگان بعنوان شرکت عامل و طراح 
این سیستم،گفت:خوشبختانه این شرکت  بعنوان دومین شرکت پیشرو 
در استفاده از قابلیتها و مزایای  این سیستم برای محاسبه بهای تمام 
شده گاز فروش رفته و خدمات ۱۸ گانه فرعی در بین شرکتهای گاز 

استانی می باشد

مدیر عامل شرکت برق منطقه ای خوزستان:
بهره برداری از خط برق 1۳۲ کیلوولت شهید هاشمی – غدیر

برق  شرکت  عامل  مدیر  اهواز- 
هدف  با  گفت:  خوزستان  ای  منطقه 
رامین،  شهر  برای  پایدار  برق  تامین 
 ۱۳۲ برق  انتقال  خط  اول  قطعه 
به  غدیر   – هاشمی  شهید  کیلوولت 
طول ۳۴ کیلومترمدار به بهره برداری 
اظهار  بزرگ  دشت  محمود  رسید. 
داشت: این خط حد فاصل پست ۱۳۲ کیلو ولت ملاثانی تا پست 
۱۳۲ کیلوولت غدیر بصورت ۲ مداره باندل ۱ سیمه کرلو به تعداد 
۵۱ دستگاه دکل فلزی است. وی ارزش سرمایه گذاری این پروژه را 
۲۵۰ میلیارد ریال اعلام و افزود: اعتبار طرح از محل اعتبارات شرکت 
برق منطقه ای خوزستان تأمین و پرداخت شده است. مدیر عامل 
شرکت برق منطقه ای خوزستان تصریح کرد: هدف از اجرای این 
پروژه علاوه بر تامین برق پایدار شهر رامین، برقدار نمودن پست 
موبیل ۳۳/۱۳۲ کیلو ولت غدیر، امکان انتقال بخشی از بار پست ۱۳۲ 
کیلو ولت ملاثانی به پست ۱۳۲ کیلو ولت غدیر و افزایش ظرفیت و 

قابلیت اطمینان شبکه برق در شهرهای رامین و ملاثانی اعلام کرد.

مدیرعامل پست بانک شعب استان همدان:
181 باجه فعال پست بانک در استان همدان

ایجاد  پتانسیل  که  روستاهایی  در   : یادگاری  همدان- محبوبه 
باجه بانکی را داشته باشند تا پایان سال باجه بانکی ایجاد خواهیم کرد. 
مدیرعامل پست بانک شعب استان همدان افزود: در کل کشور ۱۱۰ 
جشنواره برگزار می شود که ۳ جشنواره مربوط به استان همدان می باشد 
و جشنواره قبلی در شهرستان اسدآباد در روستای ملحمدره به نمایندگی 
شهرستانهای بهار-لالجین و اسدآباد برگزار شد همچنین جشنواره قبل از 
آن نیز به نمایندگی از شهرستانهای ملایر تویسرکان و نهاوند و فیروزان 
برگزار شد. فرشید تولایی مقدم گفت : این جشنواره هر ساله در سراسر 
کشور برگزار خواهد شد و هدف اصلی از این جشنواره ها در ابتدا تقدیر و 
تشکر از زحمات و تلاش های روسای باجه های بانکی که در روستاها ارائه 
خدمات می دهند و همچنین شناسایی بیشتر باجه های بانکی به عنوان 
یک واحد مستقل بانکی که دارای کد بانکی و تحت نظر بانک مرکزی 
که شاخصه اعتبار و اعتماد برای مردم به همراه خواهد داشت می باشد .  
تولایی افزود: در کل استان ۱۸۱ باجه فعال  بانکی داریم که هر کدام از آنها 
حدود ۴ یا ۵ روستای اقماری اطراف خود را تحت پوشش قرارمی دهند  
که در حدود ۶۰۰ تا ۷۰۰ روستا می باشد، در تلاش هستیم که با کمک 

فرمانداری ها و بخشداریها و دهیاریها روز به روز آنها را گسترش دهیم 

از خبرها

  خرده  روایت هایی از فرنگ 1

با يکی از دوســتان که دو سه سالی هســت اومده آمريکا گپ 
می زديم. بعد از مدتی شــروع کرد از مشکلاتش گفتن. وقتی 
اومده بود آمريکا، يکی از ايــن تلفن های قلابی بهش زنگ زده 
بودن و 12هزار دلارش در عرض نیم ساعت پريد. در واقع قربانی 
يه کلاهبرداری تلفنی شده بود.  خیلی از افرادی که میان آمريکا 
خبر ندارن اينجا چه دزد بازاريه و فکر می کنن همینکه اومدن 
تو اين کشــور ديگه دولت و پلیس و همه چیز عالین و فريب و 
تقلب اينجا وجود نداره. تا اينکه بالاخــره يه روزی بفهمن اگر 

حواست نباشه کلاهت پس معرکه ست... اين دوست ما خیلی 
شنیده بود که بايد تو آمريکا مواظب سه تا چیز باشی. آی.آر.اس. 
)برای مالیات(، پلیس )چون پلیس اينجا شوخی موخی حالیش 
نمی شه( و ماموران مهاجرت. حالا از اتفاق يه کلاهبردار بهش 
زنگ می زنه و میگه مالیاتت رو اشتباه پر کردی و بايد همین الآن 
12 هزار دلار بدی. اينم قطع می کنه ولی بعدش 911 )شماره 
فوريت های پلیسی و غیره( بهش زنگ می زنه  و میگه چرا روی 
يه مامور ما تلفن رو قطع کردی و الآن میايم می گیريمت و اينا. 

جات رو هم از روی موبايلت داريم )و چون اکانت icloud اش 
هک شده بوده مکان دقیق رو بهش میگن(. خلاصه میگن اين 
مامور مالیات بهت دوباره زنگ می زنه و ديگه قطع نکنیا. مامور 
قلابی مالیات هم دوباره زنگ می زنه و اين دوست ما میره و 12 
هزار دلار ناقابل رو می ريزه به يه حسابی که بهش گفتن. وقتی 
برمی گرده خونه تازه عقلش میاد ســر جاش و زنگ می زنه به 
پلیس و پلیس میگه 911 اصلًا به کسی زنگ نمی زنه و فقط برای 
دريافت تماسه. حالا اين دوستمون چند ماهی بدو بدو بکنه که 

پولش رو ببینه می تونه احیا کنه يا نه. غافل از اينکه اينجا کسی 
براش هیچ کاری نمی کنه و پولش رفته که رفته. پلیس و دولت و 
همه هم با اينکه خبر دارن ولی کاری نمی کنن يا کاری نمی تونن 
اصلًا بکنن. اين داستانیه که من فقط يه بار نوشتم ولی بیشتر از 
صد بار شنیدم. خیلی ها که اومدن آمريکا حداقل يه بار اين کلاه 
گشاد سرشون رفته...   نرم افزارهايی هستن که میشه باهاشون به 
يک شماره زنگ زد به صورتی که 911 يا هر شماره  دلخواه ديگه 

@K1inUSA  !روی گوشی طرف بیافته

کلاهبرداری اینترنتی و تلفنی
سپهر،ساکن کالیفرنیا
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- مخلــوط- دختــر مازندراني- محل 

عبادت مسيحيان
2- بي نظير- فيلمــي از صفي يزدانيان با 

بازی پيمان معادی
3- قطعی- ناگهان و ناغافل وارد شدن- 

جديد
4- از غذاهاي تبريزی- خم كاغذ- خراب 

و ويران
5- فيلمی از محمدرضا عرب- شــهر تاج 

محل- محتوي صندوق انتخابات
6- آقا و ســيد- به پايان رســيده- دروغ 

آذري
7- نوعــي ميمون- طبق مســي- نمونه 

و الگو
8- اختراعي از آلفرد نوبل- زن كولي

9- پست و فرومايه- دهان- جنس و كالا
10- از نيروهاي نظامــي- تورم رگ هاي 

پا- اسباب خانه
11- وســايل زندگي- عارضه پوســتي- 

فيلمی به كارگردانی محرم زينال زاده
12- مقابل پايين- مقابل ماده- كشــور 

عزيزمان
13- كدو تنبل- تكرار- فوتبال آمريكايي

14- فيلمي از جواد اردكاني- سلام
15- سهل انگاري- شك و گمان- نشان 

تجاري

عمودي
 1- كشت باراني- مظهر- نامادري

2- ســينماي ســوخته آبــادان- درس 
معارف- رويارويي

3-  فيلمی به كارگردانی و نويســندگی 
ســيروس الوند- موي گردن اسب- زياد 

نيست
4- هميشــه معــذور اســت!- زعفران- 

سخنوران
5- درك و شعور- كشمش- حركت كرم

6- سردار نامي رومي- قبه
7- النگو- نژادي از فارسي زبانان- اديت 

كردن مطلب
8- مهمتريــن غــده گوارشــي بدن- 

شايسته- ميوه نارس- شك و شبهه
9- به آرامی- از پرندگان- مطلع و هوشيار

10- از ماه هــاي رومــي- فيلمــي بــه 
كارگردانــی و نويســندگی محمدرضــا 

هنرمند
11- مقابل تند- بيماري خطرناك- طعنه 

زن پياز
12- علم غيراكتســابي- ســيب تركی- 

زيردمي و رانكي
13- مساوي-دست پرنده- ايده آليست

14- شاعر- كاست صوتي- طلايي
15- آزادراه- بخشــي از اوســتا- ابــزار 

احتياطي اضافی
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 ارمك

 انكر
 باين

 تقرب
 جنوب

 زهاد
 هشتی
 يايس

5 حرفي : 
 اجسام
 اختفا
 انباز

 ايجاد
 جريمه
 ديوان
 سبكپا
 ستوده
 سندان

 مسينا
 ناهار

 وساطت
 يكسان
 يمانی

6 حرفي :  
 اينسان
جماهير
 ديباچه
 وايونت

7 حرفي : 
 اجاق كور
 بهره مند

8 حرفي : 
 بازخواست
خرده كاری
 دنده كباب

 يوكوهاما

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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 جامعه مضطرب است! روزنامه »اطلاعات« در سرمقاله امروز 
خود با اشاره به جنایت های اخیر در تهران نوشت: زنی که در کرج 
کشته شده و پسربچه ای که در شمیران به قتل رسیده هر کدام 
تفصیلی و علتی و کیفیتی جداگانه دارند  اما جامعه این جنایات 
مکرر و متوالی را نامربوط و ســوا از یکدیگــر نمی داند. جامعه 
معتقد است   سیستم دادرســی کنونی یک سلسله تشریفات 
اداری است و تا عدالت به این طریق اجرا می شود جنایت و جرم و 
قانون شکنی و تجاوز به ناموس و مال و جان مردم روزافزون و هر 
ساعت رو به تزاید خواهد بود. دولت و زعمای دادگستری برای 
مبارزه با شیوع جنایات متوالی و مکرر که قلوب طبقات مختلف 
مردم را جریحه دار کرده و در اجتماع رعب و هراس برانگیخته 
است. باید هر چه زودتر دســت به اقداماتی بزنند و با تشکیل 
دادگاه های فوق العاده که با اختیارات کافی بتوانند در اســرع 
وقت مرتکبین این قبیل جنایات موحش را محض تنبه و تنبیه 

به مجازات قانونی برسانند  .
 »به زودی قیمت قند و شکر طبیعی می شود«! مراجعه 
مردم به نواحی شهرداری برای گرفتن کارت سهمیه قند و شکر 
امروز هم ادامه داشت و ازدحام برای گرفتن کارت بیش از دیروز 
بود. دستور نخست وزیر به فرمانداری نظامی تهران و اعلامیه 
فرمانداری نظامی و فروش قند و شکر به دارندگان سهمیه سبب 
شده که قند و شکرهای مخفی  شده سابق نیز در حدود کیلویی 
30 ریال کم و بیش به معرض فروش گذارده شود. این قیمت 
4 ریال بیش از قیمت دولتی است. مدیر کل  قند و شکر گفت: با 
اقداماتی که شروع شده به زودی قیمت شکر به حال طبیعی باز 
خواهد گشت و  قیمت بازار آزاد دوباره به حدود قیمت دولتی، 
یعنی یکی، دو ریال بیشتر، خواهد رسید و  قیمت کاذب فعلی 

از بین خواهد رفت. 
  توافق نماینــدگان ایران و شــوروی: گفت وگوهای 

نمایندگان اقتصادی دولت اتحاد جماهیر شوروی سوسیالیستی 
و مقامات ســازمان برنامه ایران امروز نیز با حضور مدیر عامل 
ســازمان برنامه در تهران دنبال شد. سخنگوی سازمان برنامه 
اعلام کرد   در این جلسه مقدماتی، نمایندگان شوروی و ایران 
پیرامون همکاری دو دولت برای ساختمان سد ارس و همچنین 
ساختمان ســیلو در نقاط مختلف کشــور و توسعه شیلات با 
یکدیگر گفت وگو کردند. سخنگوی سازمان برنامه اظهار داشت 
که نمایندگان شــوروی و ایران گفت وگوهای امروز خود را  با 
کمال تفاهم به پایان رساندند و تصمیم گرفته شد که در جلسات 
بعدی در مورد مســائل مورد علاقه دو کشور تصمیم های لازم 

گرفته شود. 

یکشنبه 9 دی ؛1353؛ »... در ماه فوریه دولت ایران یک 
برنامه جاه طلبانه کمک های خارجی را اعلام کرد، لیکن 
پیش از پایان ســال، ازدیاد تولید نفت و کاهش تقاضا در 
بازارهای بین المللی اجبارا سبب کاهش این برنامه شد.... 
دولت كه  با کمبود مسکن و مواد غذایی روبه رو شده بود 
و   علت آن هم عمدتا  تــورم و ندانم کاری های اقتصادی 

خودش بود، کوشــید تقصیر را به گردن بخش خصوصی 
بیندازد که مسبب کلیه مشکلات مملکت معرفی گردید. 
علاوه بر مبارزه بر ضد ســودجویی و احتــکار، مقررات 
جدید قیمت گذاری اعلام شــد و ارتش مســئول اجرای 

آن گردید.« 
اسدالله علم، گفت وگوهای من با شاه

گرانی قیمت بنزیــن در دوره منصور پیامدهــای اقتصادی و 
سیاسی داشت. به طوری که سبب افزایش شدید کرایه حمل 
و نقل شد. اگرچه حکومت در ابتدا تلاش کرد تا با حفظ قیمت 
افزایش یافته بنزین قیمت کرایه تاکسی را به زیر بکشد  اما نهایتا 
شکســت خورد: »دکتر الموتی گفت من اطلاع دارم که خود 
شهربانی چی ها این چند روزه تاکسی راه انداخته اند و امتحان 
کرده اند ببینند با این افزایش صــد در صد بر قیمت بنزین آیا 

صرف می نماید یا نه؟ نتیجه ای که گرفته اند و به عرض شاه هم 
رسانیده اند این است که حق با تاکسی هاست و نمی توان با این 
افزایش صد درصد نرخ اعتقاد یافت که کار تاکسی صرف دارد. 
با این ترتیب معلوم نیست این حسنعلی خان منصور که دست 
به چنینی کاری زده چه می گوید. گفتم خود او هم می داند ولی 

ناچار به اطاعت امر است.«
ابوالحسن عمیدی نوری، یادداشت های یک روزنامه نگار

خرده  روايت هايي از   تیر 1342    

کمک های جاه طلبانه رژيم پهلوی به خارج 
و کمبود مسکن و مواد غذايی داخلی!

 واکنش جالب شهربانی چی ها 
به افزايش    قیمت بنزين 

 جامعه مضطرب است!/  قتل يك زن و پسر بچه در كرج و شميران/ »به زودی 
قيمت قند و شکر طبيعی می شود«!/  توافق نمايندگان ايران و شوروی و...
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    قاب  تاریخ1
نایب حسین كاشي از راهزنان 

معروف ایران. به دلیل ضعف حكومت 
مركزي پس از پیروزي انقلاب 

مشروطه ، سهام السلطنه  از حسین 
كاشي كه از عیاران وقت بود كمك 

خواست و او را نایب حكومت كاشان 
كرد.   نایب حسین كاشي توانست 
راهزنان را سركوب كند اما پس از 
مدتي افرادي را گرد خود آورد كه 
به نایبیان كاشان مشهور شدند  و 

این افراد به سركردگي نایب حسین 
و پسرش ماشاالله خان به غارت و 
راهزني پرداختند. در سال 1297 

میرزا حسن خان وثوق الدوله ، رئیس 
الوزرا با وعده و نیرنگ، نایب حسین 

و پسرش را به تهران كشاند و آنها را 
اعدام كرد.)تاریخ در تصویر(

    قاب  مشاهیر3
عروسک گردان های خونه مادر بزرگه در سال های ۶۸-۶۶ . به ترتیب از چپ مریم 
سعادت، مرضیه محبوب، ایرج طهماسب، فاطمه معتمدآریا، حمید جبلی، فرشته 

صدرعرفایی، عادل بزدوده و حسن پورشیرازی.

    قاب  مشاهیر2
ستارگان در خواب؛ تیر ۶۸ و بازگشت از پکن ، غمزده از باخت به چین. 

عابدزاده ، ابطحی ، مهدی فنونی زاده،  خاکپور،  پهلوان ، مناجاتی،  معینی و گروسی 
)کوچولو ی تیم( بیدار... )فدراسیون تاریخ و آمار فوتبال ایران(

    قاب  تاریخ2
حرم شاه عبدالعظیم- شهر   ري  در  دوره قاجار

��اینستا�گرافی)منتخبی�از�اینستاگرام�چهره�ها(

 عكسي از طناز طباطبایي در اكران فیلم 
سرخپوست.

 هلیا امامي به كنسرت حجت اشرف زاده رفته.

 سلفي بهرام رادان با پیمان معادي در موزه سینما.

 نازنین بیاتي نوشته: مرسي كه به طبیعت احترام 
مي گذارید.
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    قاب  مشاهیر1
تصویر كمتر دیده شده از آیت الله سید 

جواد خامنه اي پدر رهبر انقلاب در جمع 
پاسداران نهاد ریاست جمهوري در دهه 

۶0)تاریخ ایران و جهان(
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